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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

////

///
نعمت اله شهبازی

مدیرمسوول

هیات مدیره انجمن زغالسنگ ایران اخیرا در پانزدهمین جلسه این انجمن که با حضور اعضا و تولیدکنندگان بزرگ زغالسنگ کشور برگزار شد، 
در خصوص تعطیلي معادن زغالســنگ در آینده اي نزدیك  هشــدار داد. به عقیده آنها از یك ســو با توجه به افزایش هزینه  های تولید و از ســوي 
دیگر به دلیل ثابت ماندن قیمت زغالســنگ و تعیین قیمت به صورت دســتوري؛ تولیدکنندگان زغالســنگ با مشكلات متعددي مواجه شده اند و 
به گفته آنان در صورتی که ظرف روزهاي آتي نحوه تعیین قیمت فروش زغالسنگ منطقي نشود و این مشكل برطرف نگردد؛ دیگر قادر به تداوم 
فعالیت و تولید و ارســال زغالســنگ به مقصد شــرکت ذوب آهن اصفهان نخواهند بود و عملا در ورطه ورشكستگي قرار گرفته و ناچار به تعطیلي 

معادن خود خواهند شد.
بدیهي است که این چالش اگرچه در وهله اول گریبان معدنكاران زغالسنگ را گرفته است، اما بي تردید در صورت بروز هر گونه تعطیلي یا توقف 
فعالیت در معادن زغالسنگ، صنایع تولید فولاد به روش کوره بلند و در راس آنها کارخانه ذوب آهن اصفهان با ده ها هزار کارگر و حجم بالایي از 
تولید، دچار چالش جدي در تامین مواد اولیه اصلي خود یعني زغالسنگ خواهند شد که تبعات و پیامدهاي منفي بزرگي را براي بازار محصولات 

فولادي کشور به دنبال خواهد داشت.
تاسف بارتر اینكه اعضا انجمن تولیدکنندگان زغالسنگ ایران در جلسه اخیر خود، از نتیجه نگرفتن نامه نگاري ها و پیگیري هاي انجمن با مقامات 

ذیربط در این خصوص به طور شدید گلایه داشته و خواستار تسریع در اصلاح نحوه تعیین نرخ زغالسنگ براي  6 ماهه دوم سالجاری شدند.
به گفته آنها این انجمن طي ماه های اخیر مكاتبات متعددی با وزارت صنعت، معدن و تجارت و ذوب آهن اصفهان براي اصلاح نرخ زغالسنگ انجام 
داده، اما تاکنون نتیجه اي به همراه نداشته است و لذا معتقدند که در صورت واقعی نشدن قیمت زغالسنگ علیرغم میل باطنی، ارسال زغالسنگ 
به ذوب آهن اصفهان را قطع خواهند کرد! البته مقامات ارشد وزارت صمت و ذوب آهن اصفهان در گفت و گو با خبرنگاران ما بر این عقیده اند که 

مشكلات این بخش در حال برطرف شدن است، اما ظاهرا هنوز اقدام عملي در این خصوص صورت نگرفته است. 
مطابق آمار، کشــور ما از حدود یك میلیارد و 200 میلیون تن ذخیره قطعی و ۴ میلیارد تن ذخیره احتمالي زغالســنگ برخوردار اســت و  1/5 
میلیون تن کنسانتره و 2 میلیون تن زغال خام در کشور تولید می شود و برنامه ریزی شده است که طي چهار سال آینده این میزان تولید به  2/5 
تا 3 میلیون تن کنسانتره افزایش یابد. همچنین گفته مي شود سال گذشته تعداد معادن زغالسنگ 191 معدن بوده که از این تعداد 123 معدن 
فعال، 65 معدن غیرفعال و ســه معدن هم در حال تجهیز هســتند. از لحاظ میزان اشــتغالزایي معادن زغالسنگ نیز گفته مي شود حدود  18 هزار 
نفر به طور مستقیم در استخراج زغالسنگ فعالیت می کنند. ایران در بین تولیدکنندگان زغال کك شو رتبه 18 و در بین تولیدکنندگان زغالسنگ 

حرارتي رتبه ۴۴ را دارد. 
در حدود دو دهه قبل نحوه قیمت گذاري اغلب محصولات فلزي و معدني به صورت دســتوري بود که طي ســال هاي اخیر با توجه به زیان ها و 
مشكلات واحدهاي فولادسازي در اثر قیمت گذاري دستوري، براي آزادسازي و منطقي شدن قیمت محصولات فولادي چاره جویي شد و سالهاست 
که قیمت محصولات فولادي تقریبا بر اســاس مكانیزم عرضه و تقاضا و شــرایط بازار در بورس کالا تعیین مي شــود؛ لذا صنایع فولاد از سودهاي به 

مراتب بهتري برخوردارند؛ به گونه اي که شاهد رشد و توسعه روز افزون ظرفیت ها و تعداد واحدهاي فولادسازي در کشور هستیم. 
این در حالي اســت که مواد معدني مصرفي توســط کارخانه هاي فولادسازي از جمله زغالسنگ همچنان از قیمت هاي دستوري تبعیت مي کند. 
بنابراین اکنون نیز با توجه به نوســانات نرخ ارز و افزایش هزینه هاي تولید و تورمی که در بهای تمام شــده تولید این مواد معدني نظیر زغالســنگ 
ایجاد شده است و همچنین افزایش هزینه هاي سرمایه گذاري جدید براي تجهیز این معادن، تولیدکنندگان این محصول این روزها با بحران جدي 
رو به رو هســتند؛ به گونه اي که در مورد تعطیلي واحدهاي تولیدي خود هشــدار داده اند. لذا ضروري اســت تا با تصمیم گیري منطقي و منصفانه 

در این خصوص و ارائه راهكارهایي کاربردي در جهت حمایت از تولیدکنندگان زغالسنگ اقدام شود. 
بر همین اســاس این تولیدکنندگان معتقدند که باید قیمت هاي زغالســنگ نیز همانند محصولات فولادي همســو با قیمت هاي جهاني و نرخ ارز 

تعیین گردد. همچنین برخي نیز بر این باورند که براي حمایت از این معادن مانند حامل هاي انرژي باید دولت یارانه اي را تخصیص دهد. 
در هر صورت تولیدکنندگان زغالسنگ بر این عقیده اند که مقامات دولتي همیشه نسبت به حل مشكلات و رسیدگي به وضعیت آنها  امیدواري مي 
دهند، اما در عمل چیزي که مشاهده مي شود تداوم  مشكلات و حتي افزایش آنهاست. از این رو به صراحت تاکید مي کنند بهتر است براي حل 
مشكلات موجود زمان مشخصي تعیین گردد و تنها به وعده دادن اکتفا نشود؛ چراکه به گفته تولیدکنندگان زغالسنگ اگر هر چه سریع  تر نسبت 
به حل مشكلات مذکور اقدام نشود، نه تنها امكان ادامه فعالیت و توسعه این صنعت میسر نخواهد بود؛ بلكه با توجه به شكاف قابل توجه تقاضای 
داخلی نسبت به عرضه آن و تحریم  های خارجي برای واردات زغالسنگ و بالا بودن قیمت زغالسنگ وارداتي؛ صنعت فولاد کوره بلند کشور دچار 
مشكلات جدی در تامین مواد اولیه و اساسي خود مي شود و بدینگونه روند تولید و اشتغال فعالان این بخش نیز با چالش جدي مواجه خواهد شد.

 بحران معادن زغالسنگ 
را جدي بگيريم

سرمقاله
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توليدكنندگان زغالسنگ بطور رسمي هشدار دادند؛

معادن زغالسنگ در آستانه بحران ورشكستگي و تعطيلي
انجمن  پانزدهمین جلســه هیات مدیره 
زغالسنگ ایران در حالي با حضور اعضا و 
بزرگ زغالســنگ کشور  تولیدکنندگان 
برگزار شــد که حاضران در این جلسه در خصوص 
پایان مهرماه هشدار  تا  تعطیلي معادن زغالسنگ 
دادند. هیات مدیره انجمن زغالسنگ ایران در این 
جلسه مصوب کردند با توجه به افزایش هزینه  های 
معادن و نرم جهانی قیمت زغالسنگ و شمش فولاد 
و همچنین بررسی  های اقتصادی انجام شده، قیمت 
پایه کنسانتره زغالسنگ تولیدی را برمبنای بهای 
30 درصد شمش فولاد تعیین کنند و در صورتی که 
تا آخر مهرماه قراردادهاي فروش با شــرکت ذوب 
آهن اصفهان اصلاح نشود؛ از تاریخ 30 مهر قادر به 
تداوم فعالیت و تولید و ارسال زغالسنگ به مقصد 

شرکت ذوب آهن اصفهان نخواهند بود.

 تصمیم آخر انجمن زغالسنگ 
در خصوص واقعی شدن نرخ زغالسنگ

در همین راســتا و با توجه به اینکه نامه نگاري ها 
و پیگیــري هاي انجمن زغالســنگ ایران در این 
خصوص به نتیجه مطلوبي نرســید؛ جلسه هیات 
مدیره انجمن زغالسنگ ایران مورخ 30 مهر ماه با 
حضور تولیدکنندگان عمده زغالســنگ کشور که 
بیش از ۹0 درصد تولید زغال کشور را پوشش می 
دهند، براي تعیین تکلیف نرخ زغالســنگ طي 6 

ماهه دوم سالجاری تشکیل شد.
انجمن زغالســنگ طي ماه های اخیــر مکاتبات 
متعددی با وزارت صنعت، معــدن و تجارت براي 

تعیین نرخ زغالسنگ انجام داد و نهایتا در جلسه 
مورخ 7 مهر مــاه اعلام کرد در صــورت واقعی 
نشــدن قیمت زغالســنگ علیرغم میل باطنی 
ارسال زغالســنگ به ذوب آهن اصفهان را قطع 
خواهد کــرد و در طول 3 هفته اخیــر مکاتبات و 
مذاکــرات متعددی با ذوب آهــن و وزارت صمت 
براي جلوگیری از بروز بحران انجام داد، اما نهایتا 

به نتیجه ای نرسد.  
هیات مدیره انجمن زغالسنگ به اتفاق آرا تصمیم 
گرفت علیرغم میل باطنی براي پرهیز از زیاندهی 
بیشتر معادن زغالسنگ ارسال زغالسنگ به ذوب 
آهن اصفهــان را تا تعیین تکلیــف قیمت واقعی 
زغالسنگ را قطع کند و مراتب به اطلاع مدیرعامل 

ذوب آهن اصفهان و وزارت صمت رسید .



Jahane Madan
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معدنکاران زغالسنگ طي ســال  های اخیر با مشکلات عدیده ای 
مواجه بوده اند که از جمله آنها می  توان به نبود روشــی شفاف برای 
تعیین قیمت زغالســنگ، وجود خریدار انحصاری، مطالبات معوق 
معدنکاران زغالسنگ، هزینه  های بالای استخراج معادن و استفاده 
از تکنولوژی و ماشین  آلات سنتی اشاره کرد. علاوه  بر این چالش ها؛ 
مصرف  کنندگان داخلی زغالســنگ نیز بر ایــن باورند که کیفیت 
زغالسنگ داخلی استانداردهای فنی مورد نظر را برای فرآیند تولید 
فولاد به روش کوره بلند تامین نمی  کند. از ســوی دیگر مسائل و 
مشــکلات موجود در حوزه معدنکاری زغالسنگ از جمله چگونگی 
واگذاری معادن دولتی، ســرمایه  گذاری در این بخش را با دســت 

 اندازهای جدی مواجه کرده است.
بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، دفتر مطالعات 
انرژی، صنعت و معدن این مرکز در گزارشــی با عنوان »بررسی چالش  های 
معدنكاری زغالسنگ ایران« آورده است؛ ایران از نظر ذخایر زغالسنگ حدود 
1 درصــد ذخایر دنیا را به خود اختصاص داده؛ بــه طوری که ذخایر زمین 
شناسی زغالسنگ در ایران حدود 1۴-11 میلیارد تن و ذخایر قطعی حدود 
1/1 میلیارد تن اســت. زغالســنگ در دو نوع حرارتی و کك شو عرضه می 
شــود که بزرگترین مصرف کننده زغالسنگ کك شو در ایران؛ شرکت ذوب 

آهن اصفهان است.
»بازوی پژوهشــی مجلس« در این گزارش ضمن بررسی چالش  های حوزه 
معادن زغالســنگ؛ راهكارهایی برای برطرف شدن مشكلات این بخش ارائه 
کرده اســت. تدوین اجرای اســتراتژیك جامع معادن و صنایع وابســته به 
زغالســنگ برای ایجاد فضای امن سرمایه  گذاری، تدوین روشی شفاف برای 
قیمت  گذاری زغالسنگ از سوی کارگروه های تخصصی و مستقل، استفاده از 
ظرفیت  های بخش خصوصی واقعی در استخراج و فرآوری زغالسنگ، کنترل 
موردی تعرفه واردات زغالســنگ، حمایت  های دولتــی از تولیدکنندگان و 
مصرف  کنندگان زغالسنگ در کاهش هزینه  های تولید و افزایش بهره وری، 

حمایت از توســعه صنایع مصرف  کننده زغالســنگ و تنوع  بخشی به سبد 
انرژی کشــور به  منظور خروج بازار مصرف زغالســنگ در کشــور از حالت 
انحصاری و امكان ورود به بورس کالا از جمله راهكارهای ارائه شــده در این 

زمینه به  شمار می  روند.
بر مبنای گزارش ارائه شده از سوی آژانس بین  المللی انرژی با عنوان »چشم 
 انداز انرژی جهان 2017« در سال 20۴0 علاوه  بر سرمایه  گذاری کشورهای 
پیشــتاز با حمایت  های دولتی در عرصه منابع انرژی تجدیدپذیر، حداقل تا 
ســه دهه آینده همچنان از سوخت  های فسیلی از جمله زغالسنگ استفاده 
خواهد شد و این منابع جزو مهمترین منابع تامین انرژی دنیا باقی می  مانند. 
همچنین این گــزارش پیش  بینی می  کند که میــزان تولید برق از طریق 
زغالســنگ تا سال 20۴0 با رشــد 10 درصدی همراه خواهد بود و از 9/۴1 
تریلیون کیلوولت ساعت در سال 2015 به 10/39 تریلیون کیلووات ساعت 

در سال 20۴0 خواهد رسید.
بنابراین تا سه دهه آینده زغالسنگ به  عنوان یكی از منابع اصلی تولید برق 
جهان به حساب می  آید و ســرمایه  گذاری برای استخراج این ماده معدنی 
همچنان ادامه دارد. ارزیابی  ها نشــان می  دهد متوسط میزان تولید جهانی 
از معادن زغالســنگ در حال حاضر 0/8 درصد ذخایر معدنی اســت که این 
میزان در ایران حدود 0/1 درصد یا به  عبارتی یك  هشتم تولید جهانی است.

چشم  انداز معادن زغالسنگ 
بررســی ها حاکی از آن است که سهم زغالســنگ در تغییرات آب و هوایی 
با به خطر انداختن ســلامت عمومی )آلودگی هوا( و محیط  زیست افزایش 

یافته است.
این عوامل باعث شده اند که دولت  ها قوانین و سیاست  های سخت  گیرانه ای 
برای اســتفاده از زغالســنگ وضع کنند که مجموع این سیاست  ها تاثیرات 
جدی در ســرمایه  گذاری در این حوزه ایجاد کرده است. این در حالی است 
که حذف تدریجی زغالسنگ به عنوان یك منبع انرژی در کشورهای توسعه 
 یافتــه از نظر اقتصادی توجیه  پذیر اســت، اما کنار گذاشــتن این ماده به 

بازوی پژوهشی مجلس بررسی كرد؛

چالش  های معدنكاری زغالسنگ در ايران

مرکز پژوهش  های مجلس شورای اسلامی
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 عنوان منبع انرژی در کشــورهای در حال توسعه بدون همكاری و مشارکت 
کشورهای توسعه  یافته بعید به نظر می  رسد.

اما سیاســت  هــای راهبردی در حوزه زغالســنگ در ایران نســبت به دنیا 
متفاوت اســت. در ایران بــه دلیل وجود منابع عظیم نفــت و گاز توجه به 
ســرمایه  گذاری و توسعه بخش زغالســنگ مغفول مانده است. وجود منابع 
گاز طبیعی و سیاســت  های توسعه صنعت فولاد کشور باعث شده است که 
تنها تولیدکننده های فولاد به روش کوره بلند به شــرکت ذوب آهن اصفهان 
و گروه میدکو )در حال احداث( محدود شــوند. در این میان فعالیت معادن 
زغالسنگ کشــور به  منظور تامین ماده اولیه کارخانه تولیدی فولاد موجب 

اشتغالزایی برای 30 هزار نفر شده که عدد قابل توجهی است.
از طرفی دیگر نبود نیروگاه  های زغالی در کشــور عمده مصرف زغالســنگ 
حرارتی را کاهش داده اســت و تنها بخشی به کشورهایی مانند ترکیه صادر 
می  شــود. همچنین نبود اســتراتژی مدون در بخش معــدن باعث کاهش 
جذابیت سرمایه  گذاری در این بخش و به  طور خاص معادن زغالسنگ شده 
اســت. کشورهای توسعه  یافته چشم  انداز مشخصی برای معادن خود ترسیم 
کرده اند و با اتخاذ سیاســت  های راهبردی، مســیر سرمایه  گذاری و توسعه 
معادن و صنایع معدنی را مشخص می  کنند. با این حال باید توجه داشت تنها 
کاربرد زغالسنگ برای تولید انرژی و فولادسازی نیست و کاربردهای دیگری 
نیز دارد. تمرکز بر کاربردهای دیگر زغالســنگ اهمیت اســتخراج این ماده 
معدنی را نشان می  دهد و می  تواند بخشی از چالش  های معدنكاران را مرتفع 
کند. از ســوی دیگر به  دلیل اســتفاده محدود در کاربردهای با ارزش افزوده 

بالا امكان تحقق سیاست  های مبتنی بر توسعه پایدار نیز فراهم می  شود.
چالش های معدنکاری

زغالســنگ از جنبــه کاربردی به ســه نوع زغالســنگ حرارتی، کك  شــو 
)متالورژیكی( و زغالســنگ با قابلیت تبدیل به نفت و گاز تقســیم می  شود. 
عمده مصرف  کنندگان زغالســنگ نیروگاه ها و کارخانه  های فولادســازی 
هســتند. مهمترین کاربرد زغالسنگ در جهان در نیروگاه هاست و از دیدگاه 
انرژی چشــم  اندازهای بســیار زیادی برای اســتفاده از این فرآورده معدنی 
تدوین شــده است که استراتژی کشــورها برای مصرف آن در حوزه انرژی 
را نشــان می  دهد. در ایران بــا توجه به وجود منابع سرشــار نفت و گاز و 
سیاست  های کلی کشور رغبتی برای تاسیس و سرمایه  گذاری جهت احداث 
نیروگاه های زغال ســوز وجود نداشته و تنها یك پروژه نیروگاهی زغال  سوز 
در کشــور در حال اجراســت که آغاز عملیات اجرایــی و بهره برداری از آن 

منتظر تامین سرمایه پروژه است، اما زیرساخت  های نیروگاه عمدتا عملیاتی 
شده است.

به همیــن دلیل از دیدگاه انــرژی در ایران اهمیت چندانی به زغالســنگ 
داده نشــده و عمده مصرف زغالسنگ کك  شــو فقط به کارخانه ذوب  آهن 
اصفهان اختصاص داده شــده اســت که در آن از روش کــوره بلند؛ فولاد و 
محصــولات فولادی تولید می  شــود. این در حالی اســت که وجود خریدار 
انحصاری زغالســنگ کك  شو برای معدنكاران زغالسنگ مشكلات عدیده ای 
را ایجــاد کرده اســت که ضمن عدم امكان ورود زغالســنگ به بورس کالا، 
عمومــا اختلاف نظر زیادی در قیمت  گذاری این ماده معدنی وجود داشــته 
است. از مهمترین چالش  های 5 سال اخیر معدنكاران زغالسنگ می  توان به 
نبود معیار شفاف برای تعیین قیمت زغالسنگ، ایمنی پایین معادن، عدم به 
 کارگیری تكنولوژی و ماشــین  آلات روز دنیا در بهره  برداری از معادن براي 
تولید کنسانتره زغالسنگ با کیفیت قابل قبول و ویژگی  های زمین  شناسی 

معادن زغالسنگ ایران اشاره کرد.
راهکارها

ارزیابی  ها نشان می  دهد در کشورهای دارای معادن زغالسنگ حمایت های 
متنوعی از معدنكاران زغالسنگ به عمل می  آید که اعطای تسهیلات، بیمه 
و معافیت  های مالیاتی از جمله این حمایت  ها به  شــمار می  روند. در ایران 
استراتژی شــفاف و مدونی برای بخش معادن زغالسنگ و صنایع وابسته به 
آن وجــود ندارد که همین موضــوع ادامه حیات این معادن را در هاله  ای از 

ابهام قرار داده است.
تهیه و تدوین اســتراتژی بخش معدن و به  تبع آن روشــن شــدن وضعیت 
معدنكاری زغالســنگ در کشــور می  تواند در تصمیــم  گیری ها و تصمیم 
 ســازی ها موثر باشــد. در این میان راهكارهای کوتاه  مدتی همچون »ارائه 
بسته  های حمایتی توسط دولت«، »تشــكیل کارگروه مستقل برای تعیین 
روش شفاف قیمت  گذاری کنســانتره زغالسنگ«، »کنترل تعرفه واردات و 
حمایت از مصرف  کنندگان زغالسنگ« و »مشوق  های مالیاتی برای مصرف  
کنندگان زغالســنگ داخلی« می  تواند موانع پیش  روی توســعه این ماده 
معدنی را از میان بردارد. بر اســاس ارزیابــی  های صورت گرفته راهكارهای 
بلنــد مدتی نیز مانند »تدوین اســتراتژی جامع معــادن و صنایع معدنی«، 
»واگذاری معادن زغالسنگ به بخش خصوصی واقعی«، »حمایت از صادرات 
زغالســنگ«، »توجه به سایر کاربردهای زغالسنگ« و »تنوع  بخشی به سبد 

تولید انرژی در کشور« می  تواند پاسخگوی برخی موانع باشد. 
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تولید زغالسنگ علیرغم تمامي مشکلات موجود از سال ۹5 حدود 15 درصد 
رشد داشته است و  قطعاً امسال هم با رشد روبه رو خواهد بود. 

دکتر جعفر سرقیني معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ضمــن بیان مطلب فوق در گفت و گو بــا خبرنگار "جهان معدن" در خصوص چالش 
به وجود آمده بین تولیدکنندگان زغالســنگ و شرکت ذوب آهن اصفهان در ارتباط با 
قیمت گذاري گفت: این موضوع یك ســوء تفاهم بود که حل شــد. الآن همه چیز به 

صورت عادی برگشته است.
وي در ادامه افزود: تولیدکنندگان زغالسنگ با شرکت ذوب آهن اصفهان بر سر قیمت 
گذاري جدید در حال مذاکره هســتند که به زودی نتیجه مثبت می گیرند. در همین 
راستا مطمئن باشــید زغالسنگ مورد نیاز کشور تأمین اســت و از این بابت مشكلي 
وجود ندارد. دکتر ســرقیني در خصوص عرضه زغالســنگ در بورس هاي کالایي به 
منظور کشــف قیمت گفت: در خصوص عرضه زغالسنگ در بستر بورس هاي کالایي 
خود تولیدکنندگان و فروشــندگان باید تصمیم بگیرند. در هر حال وزارت صمت هیچ 
مخالفتی با این موضوع ندارد، اما اگر تولیدکنندگان قصد انجام چنین کاري را داشــته 
باشند، قطعاً از آنها حمایت می کنیم. از نظر ما این کار شدنی است و همانند سایر مواد 

معدني که در بورس کالا عرضه مي شود، هیچ مشكلی در این میان وجود ندارد.
وي در ادامه با بیان اینكه واحدهاي تولیدکننده زغالســنگ در حال توسعه طرح هاي 
خود هســتند، گفت: اگر مساله قیمت گذاري زغالســنگ حل شود، دیگر مشكلی در 
این خصوص وجود ندارد. لازم اســت بگویم تولید زغالسنگ علیرغم تمامي مشكلات 
موجود از ســال 95 حدود 15 درصد رشــد داشته است و  قطعاً امسال هم با رشد روبه 

رو خواهد بود.
دکتر ســرقیني در ارتباط با صادرات زغالسنگ در ســال گذشته تاکید کرد: صادرات 
زغالسنگ از مدتي شروع شده است. در همین راستا وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
نه تنها مانع صادرات این کالا نشده؛ بلكه تولیدکنندگان زغالسنگ را براي صادرات نیز 

تشویق کرد تا یك رقابتی به وجود بیاید و شرکت ذوب آهن اصفهان هم فكر نكند که 
تنها خریدار این محصول اســت. الحمدلله زغالسنگي ها نیز ثابت کردند که می توانند 
صادرات داشته باشند و سود بیشتري از این راه کسب کنند. اما امسال با توجه به تحریم 
هاي کنوني توصیه ما به تولیدکنندگان زغالســنگ این اســت که بیشتر تولید خود را 
به بازار داخل عرضه کنند تا تولیدکنندگان صنایع داخلي همچون شــرکت ذوب آهن 

اصفهان با مشكلي در خصوص تامین زغالسنگ مواجه نشوند.
معــاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت در ارتباط با ایمنی 
معادن زغالسنگ نیز خاطرنشان کرد: اگر تولیدکنندگان زغالسنگ منابع کافی داشته 
باشند و فروش آنها به گونه اي باشد که سود مختصری عایدشان شود؛ مطمئناً بخشي 
از آن را هزینه آماده سازی و ایمن سازي معادن زغالسنگ خواهند کرد. ماهیت معادن 
زغالسنگ اینگونه است؛ اگر در خصوص ایمن سازي اقدامي نكنند، با مشكلات متعددي 

در این خصوص مواجه خواهند شد.
دکتر ســرقیني در ارتباط با نحوه قیمت گذاری زغالســنگ گفت: قیمت گذاری این 
محصول توسط  وزارت صمت انجام نمي شود؛ بلكه خود تولیدکنندگان زغالسنگ در 
خصوص قیمت با خریداران این کالا توافق می کنند. در واقع تولیدکنندگان زغالسنگ 
با شرکت ذوب آهن اصفهان که تنها خریدار محصول آنها است؛ باید مذاکره کنند. البته 
ممكن اســت وزارت صمت گاها مداخلاتی در خصوص قیمت گذاري داشــته باشد تا 
دیدگاه های این دو بهم نزدیك تر شــود و در واقع کمك کند تا توافق حاصل شود؛ اما 

در پایان خریدار و فروشنده باید به توافق نهایي برسند.
معــاون امور معادن و صنایع معدنــي وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص تاثیر 
تحریم هاي جدید بر بخش معدن و صنایع معدني تاکید کرد: تاثیر تحریم هاي تحمیلي 
بر بخش معدن همانطور که در دوره هاي گذشته هم بسیار اندک بود، اینبار هم قطعاً 
تأثیر کمي خواهد داشت. نه تنها در بخش معدن؛ بلكه در صنایع معدنی هم همینگونه 
خواهد بود. براي نمونه طي شش ماه  اول سالجاري نه تنها صادرات فولاد کاهش نیافت؛ 

دكتر سرقيني در پاسخ به "جهان معدن":

 مشكل توليدكنندگان زغالسنگ با ذوب آهن 
به زودي حل مي شود

صادرات زغالسنگ مورد حمايت قرار مي گيرد

معصومه صالحی
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بلكه 7 تا 8 درصد هم افزایش داشته است.
وي همچنین افــزود: در واقع مي توان گفت تحریم ها کمترین تأثیري بر 
تولید و صادرات نداشــته اســت؛ لذا معدن و صنایع معدنی قطعاً کمترین 
آســیب را از این رهگذر خواهند دید. شرکت هاي صنعتي و معدني که در 
لیست تحریم ها قرار دارند؛ شرکت هاي بزرگي هستند و تولید زیادي دارند؛ 

لذا سر پا می مانند و مشكلی براي آنها به وجود نخواهد آمد.
دکتر ســرقیني همچنین در خصوص توقف صادرات ســرب و روي گفت: 
طبق توافقي که با انجمن ســرب و روی کشــور صورت گرفت، مقرر شــد 
هفته اي هزار تن در بورس کالا عرضه و بعد از آن صادرات کلًا آزاد شــود. 
تولیدکنندگان این محصولات نیز قبول کردند هفته اي هزار تن در بورس 
عرضه داشته باشند که این مهم در حال انجام است. وي در ارتباط با واردات 
ماده اولیه مورد نیاز این صنعت پس از تحریم ها نیز تاکید کرد: در این زمینه 
هیچ مشكلی وجود ندارد. تولیدکنندگان سرب و روي عمده خاک مورد نیاز 
خود را به صورت ورود موقت از کشــور ترکیه وارد مي کنند و روابط خوبي 
با آنها دارند. طي چهار ماه  اخیر هم صادرات آن آغاز شده است. البته قبلًا 
کمي مشكل وجود داشت، اما پس از مدتي با صدور بخشنامه اي مشكلات 

صادرات در مقابل ورود موقت این بخش نیز حل شد.
عرضه گندله بر اساس فرمول قانونی ادامه دارد

دکتر سرقینی همچنین تاکید کرد: تمامی عرضه  کنندگان گندله موظفند 
بر اســاس فرمول تعیین  شده )یعنی 21/5 درصد قیمت شمش خوزستان 

و نه بر اساس نرخ صادراتی( گندله تولیدی خود را به داخل عرضه کنند.
وي گفت: صادرکنندگان گندله بطور عمده شــرکت  های بزرگ مثل گل  
گهر هستند که با جلساتی که داشتیم هم اکنون صادرات گندله را کاهش 
داده اند. به گفته وی تمامی واحدهای تولید آهن اســفنجی گندله  تولیدی 
خود را بدون هیچ مشكلی دریافت می  کنند؛ اما در برخی موارد که کارخانه 
 های تولید آهن اســفنجی از بدهی سنگینی برخوردار بودند، به آنها گندله 

عرضه نشده و این مورد هیچ ارتباطی به صادرات ندارد.
معــاون امور معادن و صنایع معدنی تاکید کرد: هم اکنون گندله در کشــور 
موجود اســت، اما مســائل تجاری بین مصرف کننــدگان و عرضه کنندگان 
برطرف نشده اســت. چنانچه مصرف کننده ای وجود داشته باشد که مسائل 
تجاری با تولیدکننده  گندله نداشته باشد، می  تواند نسبت به تامین این ماده 
اولیه اقدام کند؛ چراکه در کشــور کمبودی در این زمینه وجود ندارد. وی در 
مورد عدم عرضه گندله در بورس کالا گفت: تجربه عرضه آهن اســفنجی در 
بــورس کالا موفقیت آمیز نبود و بعد از حدود 10- 15 مورد عرضه؛ تقاضایی 

وجود نداشت و تولیدکنندگان از بورس کالا خرید نمی  کردند.
دکتر ســرقینی افزود: تاکنون هر کالایی که در بورس عرضه شــد؛ بطور 
متوســط بین 10 تا 20 درصد آن خریداری شد و مابقی برگشت  خورد. بر 
اساس تجربه چنانچه گندله هم به بورس بیاید، بدون تقاضا خواهد ماند. وی 
با بیان اینكه گندله از قیمت رسمی برخوردار نیست، گفت: از این رو باید به 

 صورت توافقی مورد مبادله قرار گیرد.
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت تصریح کرد: از آنجا که نرخ 
گندله بر  اساس 21/5 درصد قیمت شمش خوزستان است، توصیه می  شود 
مصرف کنندگان با تولید کنندگان به  صورت مستقیم مبادله کنند. از همین 

رو ما وارد مسائل تجاری   شرکت  ها نمی  شویم.
وی در پاسخ به سوالی در مورد اینكه تولیدکنندگان گندله خواستار عرضه 
گندله به مصرف کننده داخلی به نرخ صادراتی هستند و این نرخ برای آنها 
توجیه اقتصادی ندارد، افزود: تمامی عرضه کنندگان گندله موظفند بر اساس 
فرمول تعیین شــده یعنی 21/5 درصد قیمت شــمش خوزستان، گندله 
تولیدی خود را به داخل عرضه کنند. دکتر ســرقینی تاکید کرد: همچنین 
عرضه کنندگان گندله موظفند ارز  حاصل از صادرات را به داخل کشــور و 
به ســامانه نیما برگردانند و در این صورت دیگر صادرات جذابیت قبلی را 

برایشان ندارد و بطور حتم مشكل به صورت طبیعی برطرف خواهد شد.

در حالي که دکتر سرقیني معاون امور معادن 
و صنایع معدنــی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به عنوان نماینده دولت از حل چالش 
به وجود آمده بین تولیدکنندگان زغالسنگ 
و شــرکت ذوب آهن اصفهان در خصوص 
قیمت گذاري زغالســنگ سخن مي گوید 
و بر این عقیده است که "این موضوع یک 
سوء تفاهم بود که حل شد و الآن همه چیز 
به صورت عادی برگشته است"؛ اما یزدی 
زاده مدیرعامل شرکت ذوب  آهن اصفهان 
در این خصوص معتقد است که "مشکل به 
وجود آمده بین تولیدکنندگان زغالسنگ 
و مجموعه ذوب آهن به دست خودمان به 
صورت پایدار حل شــدنی نیست و صرفا 
جنبه مســکن و موقتی دارد؛ لذا ضروري 

است که دولت به این موضوع ورود پیدا کند." این در حالي است که دکتر رحماني وزیر تازه منصوب شده 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز به همراه دکتر سرقیني معاونت امور معادن و صنایع معدني این وزارتخانه 
در پاسخ به سوالات خبرنگار "جهان معدن" تاکید بر حل مشکلات به وجود آمده بین تولیدکنندگان بزرگ 
زغالسنگ و شرکت ذوب آهن اصفهان دارند و بر این عقیده اند که به زودي این مشکلات برطرف مي شود 
و هر دو طرف به نتیجه مثبتي مي رسند!!؛ اما هم تولیدکنندگان بزرگ زغالسنگ هنوز با مشکلات متعددي 
دست و پنجه نرم مي کنند و بر این عقیده اند که "حل این مشکلات مشخص نیست تا چه زماني به طول 
خواهد انجامید و بحران همچنان ادامه دارد" و هم متولیان شرکت ذوب آهن اصفهان که تقریبا تنها خریدار 
داخلي زغالسنگ محسوب مي شوند معتقدند که "ارائه راهکارهاي فعلي موقتي بوده و حالت مسکن دارد."

در همین راستا خبرنگار ماهنامه "جهان معدن" به سراغ منصور  یزدی زاده مدیرعامل شرکت ذوب  آهن 
اصفهــان رفته و نظرات و راهکارهاي وي را به عنوان طرف مقابل این ماجرا براي حل این معضل و چالش 

پیش رو جویا شده است که ماحصل این گفت و گو در ادامه مي آید:
  نظر جنابعالي در خصوص نامه هشــدارآمیز واحدهاي تولیدکننده زغالسنگ مبني بر توقف تولید و 

عرضه زغالسنگ چیست؟
به دلیل کاهش ارزش پول ملی و بروز شــرایط سخت برای تولیدکنندگان در زنجیره فولاد، بدیهی است 
این انتظار تولیدکنندگان زغالسنگ مطرح باشد. در همین راستا طی نشست هایی که با تولیدکنندگان 
زغالســنگ داشتیم مطرح شد که مشکل به وجود آمده بین آنها و مجموعه ذوب آهن به دست خودمان 
به صورت پایدار حل شدنی نیست و صرفا جنبه مسکن و موقتی دارد؛ لذا ضروري است که دولت به این 

موضوع ورود پیدا کند.
  به نظر شــما انتظارات تولیدکنندگان زغالسنگ در خصوص قیمت گذاري این محصول تا چه اندازه 

منطقي است؟
در ابتداي مســئولیتم به عنوان مدیرعامل در مجموعه ذوب آهن، جلسه اي با تولیدکنندگان زغالسنگ 
داشتم. شاید برای نخستین بار بود که بدون هیچگونه چالشی افزایش قیمت کنسانتره با 20 درصد مورد 
پذیرش شــرکت ذوب آهن قرار گرفت و این پذیرش شــرکت نشاندهنده ضرورت کار بود. همان موقع 
پیشــنهاد ما ضریب قرار دادن از شمش فولاد خوزستان بود، اما به دلیل اینکه در آن صورت باید نوسان 
قیمت مدنظر قرار مي گرفت و کاهش قیمت احتمالی از ســوی آنها مورد پذیرش قرار نگرفت، از این رو 
افزایش 20 درصدی مورد توافق قرار گرفت و مقرر شــد این توافق تا پایان سال ادامه داشته باشد و برای 

سال آتی توافق جدید حاصل شود.
  با توجه به مشکلات تولیدکنندگان زغالسنگ و تداوم اعتراضات آنها، این توافقات تاکنون چه نتایجي 

داشته است؟
چنانکه عرض کردم در توافق مذکور باید دو طرف معامله رضایت به انجام کار داشته باشند و چنانچه یک 
طرف پافشاری بر شرایط خود کند، توافقي حاصل نخواهد شد. به همین دلیل نشست های مختلف فنی 
برای تعیین چارچوب کار و مبانی ســنجش کیفیت گذاشته شده و نتایج نسبی قابل قبولی هم به دست 

آمده که باید طی هفته آتی با شرایط بازرگانی در این خصوص جمع بندی شود.
  از نظر جنابعالي اگر این مشــکل حل نشود و منجر به تعطیلي معادن زغالسنگ شود؛ از لحاظ تامین 

زغالسنگ با چه مشکلاتي مواجه خواهید شد؟
این موضوع مسئله ای نیست که حل نشود. معادن زغالسنگ کشور باید با تمام توان کار کرده و توسعه 

پیدا کنند تا شاهد بهبود معیشت کارگران و پرسنل زحمتکش این بخش باشیم.

مديرعامل شركت ذوب آهن اصفهان در گفت و گو با »جهان معدن«:

تاكيد بر ورود دولت براي حل مشكل 
زغالسنگي ها با ذوب آهني ها



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 11ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 10
Jahane Madan Jahane Madan
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 وضعیت کنونی معادن زغالسنگ کشور را از 
لحاظ میزان ذخایر و تعداد معادن موجود چگونه 

ارزیابی می کنید؟
بر اســاس آخرین آمار 185 معدن زغالسنگ کوچك و 
بزرگ در کشــور وجود دارد که از این تعداد 110 معدن 
فعال، 10 معــدن در حال تجهیز و آماده ســازی و مابقی 

غیرفعال هستند. 
در همین راســتا میزان ذخایر قطعی زغالسنگ کك شو بیش 
از 900  میلیــون تن و ذخایــر قطعی زغالســنگ حرارتی نیز 
نزدیك به  ۴00 میلیون تن است. همچنین میزان تولید کنسانتره 

زغالســنگ کك شو در سال گذشته 1.5 میلیون تن و تولید زغالسنگ 
حرارتی نزدیك به 150 هزار تن بوده است. 

بر اساس طرح جامع فولاد کشور در افق چشم انداز 1۴0۴ تولید فولاد 
خام 55 میلیون تن پیش بینی شــده که 5/1 میلیون تن آن به روش 
کوره بلند اســت. در مجموع برای این ظرفیت نزدیك به 5 میلیون تن 
کنسانتره زغالسنگ کك شو مورد نیاز است. در طرح جامع زغالسنگ 
با توجه به تولید فعلی و طرح های در دســت تجهیز و آماده سازی در 
افق 1۴0۴ تولید ســالانه 3/5 میلیون تن پیش بینی شــده که برای 
دســتیابی به این تولید، نیاز به سرمایه گذاری و تامین منابع است که 

باید توسط دولت اعتبارات لازم براي این موضوع پیش بینی شود.

مديرعامل شركت تهيه و توليد مواد معدني ايران اعلام كرد: 

 عرضه زغالسنگ در بورس
بهترين گزينه برای تعيين قيمت است

معدنکاری زغالسنگ در ایران با مشکلات و چالش  های بسیاری رو به  رو است که مهمترین آنها پایین بودن قیمت زغالسنگ 
داخلی، عدم تامین زیرســاخت ها مانند آب، برق و راه های حمل و نقل ارتباطی، کاهش نیروهای متخصص و آموزش دیده 
در معادن زغالسنگ، عدم تامین منابع مالی به منظور تجهیز و آماده سازی معادن و طرح های توسعه، فرسودگی تجهیزات 
معادن فعال، مشکلات ناشی از تحریم ها و نوسانات نرخ ارز به منظور تامین ماشین آلات معدنی و استفاده از تجارب مشاوران خارجی 

و مشکلات گمرکی در ترخیص کالا و ماشین آلات معدنی است. 
وجیه  اله جعفری مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران طي گفت و گویي با ماهنامه "جهان معدن" مشکلات و چالش هاي 
معدنکاري زغالســنگ در ایران را تشریح و در خصوص میزان ذخایر و تعداد معادن موجود، جایگاه ایران از لحاظ تولید زغالسنگ در 

دنیا و راهکارهاي برطرف کردن مشکلات موجود مطالبي را مطرح کرده است که ماحصل این گفت و گو در ادامه مي آید:
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صنعت زغالسنگ در کشــور علاوه بر رونق اقتصادی در مناطق کمتر 
توسعه یافته، باعث ایجاد اشــتغال پایدار نیز خواهد شد؛ این در حالي 
اســت که تامین زغالسنگ از خارج نیز علاوه بر مسائل اقتصادی باعث 

افزایش چشمگیر قیمت تمام شده در زنجیره تولید خواهد شد.
 ایران از لحاظ معادن زغالسنگ در دنیا در چه جایگاهی قرار 

دارد؟
ذخایــر قطعی زغالســنگ در دنیا در ســال 2017  نزدیك به 1035 
میلیــارد تن و میزان تولید نیز نزدیك به 7.5 میلیارد تن بوده اســت. 
ایــران با وجود 1/3 میلیارد تن ذخیره قطعی در رتبه 22 دنیا و از نظر 

تولید با 1/5 میلیون تن تولید سالانه در رتبه ۴1 جهان قرار دارد. 
 از نظر جنابعالی مشکلات کنونی معادن زغالسنگ چیست؟

معدنكاری زغالسنگ در ایران با مشكلات و چالش  های متعددي روبه 
 رو اســت که مهمترین آنها عبارتند از: پایین بودن قیمت زغالســنگ 
داخلی، عدم تامین زیرســاخت ها مانند آب، بــرق و راه های حمل و 
نقل ارتباطــی، کاهش نیروهای متخصص و آمــوزش دیده در معادن 
زغالســنگ، عدم تامین منابــع مالی به منظور تجهیز و آماده ســازی 
معادن و طرح های توسعه، فرسودگی تجهیزات معادن فعال، مشكلات 
ناشــی از تحریم ها و نوســانات نرخ ارز به منظور تامین ماشین آلات 
معدنی و استفاده از تجارب مشــاوران خارجی و مشكلات گمرکی در 

ترخیص کالا و ماشین آلات معدنی.
 جنابعالي چه پیشــنهاداتی را برای رفع مشکلات موجود و 

توسعه معادن زغالسنگ کشور ارائه مي دهید؟ 
به نظر مي رســد براي رفع مشكلات کنوني و توسعه معادن زغالسنگ 
لازم اســت موارد زیر مورد توجه برنامه ریزان و تصمیم گیران مباحث 

معدني قرار گیرد:
1- آزادســازی قیمت فروش زغالســنگ با توجه به افزایش چشمگیر 
هزینه های تولید، اختصاص تسهیلات از صندوق توسعه ملی و بانك ها 
با نرخ بهره پایین، تامین زیرســاخت هــا از محل حقوق دولتی معادن 
و اختصاص ارز توســط بانك مرکزی به منظور تامین ماشــین آلات و 

پرداخت به مشاوران خارجی صورت گیرد.
2- با توجه به اینكه اکثر ماشــین آلات معدنــی و تجهیزات مكانیزه 
کردن معادن زغالســنگ از خارج از کشور وارد می شوند، جهت خرید 
ماشین آلات معدنی و حمایت برای تســهیلات ارزان، تخصیص ارز با 

قیمت مناسب و معاف از حقوق گمرکی صورت گیرد. 
3- با توجه به برنامه افزایش تولید زغالسنگ در کشور به منظور تامین 
نیاز داخلی و ایجاد اشــتغال و توســعه پایدار در مناطق کمتر توسعه 
یافته و همچنین وجود ذخایر اکتشــاف شده فعلی، لازم است بودجه 
اختصاصی برای تجهیز و توســعه معادن زغالســنگ در بودجه سالانه 

کشور پیش بینی شود.
۴- همچنین لازم است با توجه به شرایط ویژه کار در معادن زغالسنگ، 
آموزش نیروی متخصص مخصوص معادن زغالسنگ در اولویت برنامه 
ریزی قرار گیرد و در نهایت بســتر مناسب برای جذب سرمایه گذار در 

معادن زغالسنگ فراهم شود. 
5- ایجاد بستر مناســب برای اتصال زغالســنگ به زنجیره مصرف با 
چارچوب منطقــی و بلندمدت از دیگر راهكارهای لازم برای توســعه 

معادن زغالسنگ و رفع مشكلات فعلی این صنعت به شمار مي رود. 
 در صــورت تداوم مشــکلات فعلی و عــدم اصلاح قیمت 
فروش زغالسنگ؛ هشــدار معدنکاران این بخش در خصوص 

ورشکســتگی و تعطیلی قریب الوقوع را تــا چه اندازه جدی 
می دانید؟

صنعت زغالسنگ با اشتغالزایی بالایي که دارد؛ چه به صورت مستقیم 
و چه به صورت غیرمســتقیم یكی از مهمترین صنایع کشور محسوب 

شــده و جایگاه مهمی در زنجیره فولاد برای رسیدن به اهداف پیش 
بینی شده در برنامه های توسعه فولاد کشور دارد. بنابراین حمایت 

از این صنعــت علاوه بر تامیــن مواد اولیه فولاد؛ باعث رشــد 
اقتصادی کشــور و توسعه پایدار در مناطق کمتر توسعه یافته 
خواهد شــد. در همین راستا ضروري است مشكلات صنعت 
زغالســنگ هر چه زودتر مرتفع شــود؛  به خصوص قیمت 
زغالسنگ باید متناسب با شرایط کنونی تغییر کند تا این 
صنعت بتواند به فعالیت خود ادامه دهد. با توجه به نیاز 
واحدهای کك سازی کشور؛ واردات زغالسنگ با قیمت 
فعلــی ارز و قیمت جهانی این کالا نســبت به قیمت 
داخلی، اصلا اقتصادی و مقرون به صرفه نیســت و از 
طرفی دیگر باعث خروج مقادیر زیادي ارز از کشور 

خواهد شد. 
 با توجه به عرضــه محصولات ذوب آهن 
در بورس کالا برای کشــف قیمت و ضرورت 
عرضه کل زنجیره تولیــد فولاد در بورس، 
تا چه اندازه با عرضه زغالســنگ در بورس 
برای رهایی از قیمت گذاری دســتوری و 
کشف قیمت از این طریق موافق هستید و 
این موضوع تا چه میزان می تواند در حل 

مشکلات موجود تاثیرگذار باشد؟
البته عرضه زغالســنگ در بورس بهترین روش 
برای کشــف قیمت خواهد بود. در حال حاضر 
شرکت ذوب آهن اصفهان به عنوان تنها مصرف 
کننده نهایی زغالسنگ است و عرضه در بورس 
نتیجه مطلوبی نخواهد داشت. بهتر است قیمت 
گذاری توسط نهاد دولتی که منافع تولیدکننده 
و مصــرف کننده را مدنظــر دارد، صورت گیرد؛ 
امــا در برنامه چشــم انــداز 1۴0۴ کــه تعداد 
مصرف کننده زغالسنگ افزایش می یابد، عرضه 
زغالســنگ در بورس بهترین گزینه برای تعیین 

قیمت خواهد بود. 
 در زمینه صادرات زغالســنگ تاکنون چه 

اقداماتــی صورت گرفته اســت و چه میزان 
ظرفیت صادراتی وجود دارد؟

اگرچه در شــرایط کنوني امكان صادرات زغالســنگ 
نســبت به گذشته اندکي بهتر شــده است، اما با توجه 

به میزان تولید فعلی زغالســنگ کك شو و عدم امكان 
تامین نیــاز مصرف داخلی برای ایــن محصول؛ صادرات 

زغالســنگ به صلاح کشــور نیســت و به منظــور ایجاد 
ارزش افزوده باید براي تامین مــواد اولیه واحدهای مصرف 

کننده داخلی به مصرف برســد. البته زغالســنگ حرارتی به 
 دلیل وجود ســایر منابع انرژی ارزان قیمت در کشــور به ترکیه 

صادر می شود. 



Jahane Madan
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وضعیت کنونی معادن زغالســنگ را از لحاظ میزان ذخایر و 
تعداد معادن موجود چگونه ارزیابی می  کنید؟

در ســال 96 تعداد معادن زغالســنگ 191 معدن بوده که از این تعداد 
123 معدن فعال و 65 معدن غیر فعال هســتند. افزون بر این سه معدن 
هم در حال تجهیز اســت. در همین راســتا 18 هزار نفر به طور مستقیم 
در استخراج زغالسنگ فعالیت می کنند. مقدار استخراج واقعی سالانه دو 
میلیون و 7۴0 هزار و 670  تن و مقدار اســتخراج ســالانه اسمی آن 8 
میلیون و 857 هزار و 777 تن اســت. گفتني اســت در حال حاضر 1/5  
میلیون تن کنســانتره و 2 میلیون تن زغال خام در کشور تولید می شود 
و برنامه ریزی شده است که تولید 2/5 تا 3 میلیون تن کنسانتره طي ۴ 

سال آینده در کشور صورت بگیرد.
ایران در زمینه معادن زغالسنگ در دنیا در چه جایگاهی قرار 

دارد؟
ایــران در بیــن تولیدکنندگان زغال کك شــو رتبــه 18 را دارد و رتبه 
 های اول متعلق به چین، روســیه و استرالیاست. در بین تولیدکنندگان 
زغالســنگ حرارتي نیز ایران دارای رتبه ۴۴ است و رتبه  های اول مربوط 
به چین، هند و آمریكاست. حجم گردش جهانی زغالسنگ 8 میلیارد تن 
در سال است که حجم بسیار سنگینی مي باشد. در مقابل آن تولید 1.5 

میلیون تن ایران حجم ســنگینی نیست؛ لذا این تولید پایین از مشكلات 
شروع صادرات ما سرچشمه می گیرد. حجمی از زغال که عرضه می کنیم 
در حدي پایین  تر از یك میلیون تن است و قدرت چانه زنی بالایی به ما 

نمی دهد، اما باز هم تقاضای خود را دارد.
در حال حاضر مشــکلات معادن زغالســنگ را چه مواردي 
می دانید و تاکنون چه اقداماتی برای حل این مشــکلات صورت 

گرفته است؟
معادن زغالســنگ از تكنولوژی های قدیمی و حتی دستی برای استخراج 
بهــره می برند؛ تولید پایین، لایه  های کم ضخامــت زغال و مقدار بالای 
ناخالصی در برخی معادن مشــكل آفرین بوده است. بحث ایمنی معادن 
زغالسنگ هم از جمله مسائلي است که همواره مورد توجه بوده که البته 
این موضوع از ســال 96 و بعد از حادثه زمســتان یورت بیشتر هم شده 

است.
همنشــین همیشــگی لایه های زغال؛ گازهای هیدروکربوری است که با 
افزایش غلظت آنها در هوای تونل  ها خطر انفجار ایجاد می شود. بنابراین 
تهویه قوی مورد نیاز اســت؛ این در حالی اســت که معادن کشــور ما از 
تكنولوژی های روز دنیا بی بهره اند. همینطور مباحث نگهداری تونل ها در 

زغال های ایران مورد اهمیت است و هزینه بالایی را مي طلبد.

همزمان با افزایش قیمت ها و نوسانات نرخ 
ارز؛ معادن زغالسنگ با مشکلات بی شماری 
دســت و پنجه نرم می  کنند. در تازه ترین 
واکنشی که انجمن زغالسنگ ایران نسبت به 
شرایط موجود و عدم قیمت گذاری واقعی زغالسنگ 

داشــته، تصمیم به توقف فروش زغالسنگ به تنها 
خریدار خود یعنی شــرکت ذوب آهن اصفهان گرفته 
است. اگرچه با توقف فروش مشکلی از مشکلات این 
معادن حل نمی  شــود، اما همچنــان امید به دخالت 
دستی یاری رسان در مسائل زغالسنگی  ها وجود دارد. 

محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن ایران طي گفت  
و گویی با ماهنامه "جهان معدن" به بخشــي از این 
مشــکلات و چالش ها و راهکارهاي خروج از بحران 

اشاره کرده است که در ادامه مي آید:  

رئيس خانه معدن ايران تاكيد كرد:

 توجه به صادرات زغالسنگ 
برای خروج از بحـــران   

اکرم شعباني
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نكته دیگر قیمت زغالســنگ اســت که این روزها 
بحــث مهمــی در محافل تخصصــی در مورد آن 
مطرح اســت؛ به طوری که با توجه به مشــكلات 
مطرح شده، قیمت تمام شده آن در ایران بالاتر از 
کشــورهایی مثل چین و هند است. این در حالی 
است که قیمت های جهانی )دلاری( فروش در دنیا 
از قیمت فروش از ایران بیشــتر اســت. در همین 
راســتا انجمن زغالســنگ ایران برای ساماندهی، 
برنامه ریزی و پیگیری مشكلات این صنعت سال 

گذشته تشكیل شد.
به نظر من اصلاح قیمت فروش و همســان سازی 
آن با قیمت هــای جهانی بایــد در اولویت کارها 
قرار گیرد. همچنین در زغالســنگ یكسری مواد 
از جملــه گوگرد، مــواد فرار، خاکســتر، رطوبت، 
پلاستوری و سایر مواد وجود دارد که تعیین کننده 
قیمت هستند و در کارخانه های فولادسازي برای 
مصرف آنها مجبورند ترکیبی از انواع مختلف زغال 

را استفاده کنند؛ حتی زغال با کیفیت به تنهایی قابل استفاده نیست. در 
حال حاضر شــرکت ذوب آهن اصفهان تنها تولیدکننده فولاد در کشور 
به روش کوره بلند اســت که مصرف کننده اصلی زغالسنگ محسوب مي 
شود. قیمت جهانی زغال با فاصله 38 درصدی از شمش فولاد است و ما 

در ایران تلاش می کنیم این فاصله به 33 درصد برسد.
چه پیشنهادهایی برای توسعه معادن زغالسنگ دارید؟

طرح جامع زغالســنگ کشور هرچه ســریع ترباید تدوین شود و نوسازی 
و تجهیز معــادن زغال و ایمنی معادن باید به صورت جدي در دســتور 
کار متولــي قرار گیــرد. همچنین دولت باید با نــگاه حمایتی به معادن 
زغالســنگ کوچك و متوسط به توســعه آنها کمك کند. از سوي دیگر 
دوره های آموزش ایمنی )آخرین اطلاعات روز( در معادن زغالســنگ به 
صورت پریودیك، تلاش برای تجهیز معادن زغالســنگ به تكنولوژی های 
روز اســتخراج و ترابری به منظور کاهش هزینه های تولید و حتی تلاش 
برای تولید مواد فرآوری شــده با ارزش افزوده بالاتر از زغالسنگ می تواند 
در این زمینه راهگشا باشد. باید توجه داشته باشیم که صنعت زغالسنگ 
نیازمند ســرمایه گذاری جدی در حوزه های دانشــگاهی، علمی و مالی 

است. 
و  تعطیلي  در خصــوص  زغالســنگ  معدنکاران  هشــدار 

ورشکستگی را تا چه اندازه جدی می دانید؟
تفاوت قیمت زغال داخلی با قیمت های جهانی از دلایل توســعه نیافتگی 
این صنعت اســت. اگر تفــاوت قیمت تولید داخلی بــا تولیدات خارجی 
زغالســنگ برطرف شــود، شــرکت های داخلی تولیدکننــده می توانند 
هزینه های خود را پوشــش داده و توان توســعه صنعت را داشته باشند. 
در صنعت سنگ آهن شــرکت های تولیدکننده توانستند با متصل شدن 
به بازارهای جهانی و فروش به قیمت هاي جهانی با سودآوری معقول به 
توســعه این صنعت بپردازند؛ از ســوي دیگر با اتصال به بازارهای جهانی 
زیــر بار فروش به نــازل  ترین قیمت ها نرفتند. اما در همین زغالســنگ 
شاهدیم که بعضی از زغالشویی ها پس از سال ها همچنان به خاطر کمبود 

نقدینگی راه اندازی نشده اند!!
با توجه به عرضه محصــولات ذوب آهن در بورس کالا که به 
منظور کشف قیمت و در راستای ضرورت عرضه کل زنجیره تولید 

فولاد انجام می شود، تا چه اندازه با عرضه 
زغالسنگ در بورس و کشف قیمت از این 
طریق موافق هستید؟ به نظر جنابعالي آیا 
این روند می تواند در حل مشکلاتی که در 
حال حاضر معدنکاران با آن روبرو هستند 

تاثیرگذار باشد؟
صنعت زغالســنگ با وجود آنكه سهم اندکی از 
ارزش بازار سرمایه را به خود اختصاص داده، اما 
از ظرفیت های بســیاری در حوزه تولید انرژی 
و ســوخت برخوردار اســت که در صورت بهره 
گیــری از آنها می تواند ســهامداران و صاحبان 
صنایــع مختلــف را منتفــع و در عین حال به 
ایجاد اشتغال و افزاش منابع درآمدی دولت نیز 

بینجامد.
اوج مصرف و تولید زغالسنگ همزمان با شروع 
انقــلاب صنعتی در اروپا بــه راه افتاد. در چین 
بســیاری از محصولات پتروشیمی به خصوص  
پی وی سی، متانول و اوره از زغالسنگ تهیه می شود. همچنین تغییرات 
قیمت این محصول بر قیمت فولاد و ســنگ آهن نیز تاثیرگذار اســت؛ 
به همین دلیــل اطلاعات در این حوزه برای ســرمایه گذاران از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت. زغالســنگ به عنوان یك محصول استراتژیك و 
نه اقتصادی اغلب از ســوی صنایع داخلی کشــورها مورد اســتفاده قرار 
می گیرد؛ این در حالی اســت که تولید انــرژی برق در نیروگاه ها اغلب با 

اتكا به مصرف زغالسنگ صورت می گیرد.
قیمت زغالســنگ تابع قیمت های جهانی نفت خام بوده و همسو با آن و 
بر اســاس کیفیت محصول در مناطق مختلف در نوسان است، اما بورس 
کالا وقتی کارآیی پیدا می کند که مشــتری انحصاری نداشته باشد. یعنی 
یك بورس بین المللی و حداقل منطقه ای برای آن وجود داشــته باشد و 
یا اینكه کالا فقط یك کاربرد خاص نداشــته باشد. بنابراین بورس کالا در 
این مورد که خریدار عمده زغال شرکت های ذوب و فولاد است، می تواند 
جیب تریدرها را ســنگین تر از معدنكاران کنــد. از طرفی قیمت گذاری 
دستوری پدیدآورنده مشكلات فعلی شده است. بنابراین قیمت تضمینی 
خریــد یا اجازه صادرات محدود به همراه آپشــن عرضــه در بورس کالا 
می تواند در تعادل قیمت تاثیر داشته باشد. اما در بورس تهران 3 شرکت 
تولیدکننده نگین طبس، فرآوری پروده طبس، زغالســنگ شمال شرق 
شاهرود و شرکت مصرف کننده ذوب آهن در این حوزه فعالیت می کنند. 
این صنعت نسبت به سایر صنایع از لحاظ کمیت در سطح نازلی قرار دارد 
و اطلاعات آن باید در سطح پایین تری از ارزش برخوردار باشد، اما به طور 
غیرمســتقیم تغییرات قیمت زغالسنگ بر کالاهای پتروشیمی و فولادی 

دارای اهمیت بالایی است.
به عنوان سوال آخر، وضعیت صادرات زغالسنگ را در شرایط 

فعلی چگونه می بینید؟
در اردیبهشــت ماه سالجاری 20 هزار تن کنســانتره به چین صادر شد. 
واضح است اگر قرار باشــد زغال از این وضعیت بحراني خارج شود، باید 
صادر شــود. البته نكته مهمی که در خصوص صــادرات زغال حتما باید 
مدنظر قرار گیرد؛ این است که صادرات زغالسنگ دارای محدودیت زمانی 
است و نمی توان آن را بیش از 6 ماه نگه داشت؛ چراکه پس از گذشت 6 

ماه به دلیل ترکیب با اکسیژن افت کیفی پیدا می کند. 

اصلاح قیمت فروش و 
همسان سازی آن با 

قیمت های جهانی باید در 
اولویت کارها قرار گیرد. 

همچنین در زغالسنگ 
یکسری مواد از جمله 

گوگرد، مواد فرار، خاکستر، 
رطوبت، پلاستوری و سایر 
مواد وجود دارد که تعیین 
کننده قیمت هستند و در 

کارخانه های فولادسازي 
برای مصرف آنها مجبورند 

ترکیبی از انواع مختلف 
زغال را استفاده کنند؛ 
حتی زغال با کیفیت به 

تنهایی قابل استفاده 
نیست
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 به عنوان سوال نخســت؛ وضعیت کنونی 
معادن زغالسنگ در کشــور به لحاظ میزان 
ذخایر و تعداد معادن موجود را چگونه ارزیابی 

می  کنید؟
کشــور ما از حدود یك میلیارد و 200 میلیون تن 
ذخیــره قطعی و ۴ میلیــارد تن ذخیــره احتمالي 
زغالسنگ برخوردار اســت. از نظر تعداد معادن هم 
باید بگویــم تعداد معادن چنــدان در این خصوص 
ملاک ارزیابي قــرار نمی  گیرد؛ چراکه بطور مثال ما 

یك معدن داریم که در سال 600 هزار تن زغالسنگ 
تولید می  کنــد؛ در حالی که معدن دیگری هزار تن 
تولید دارد و طبیعتا هیچــگاه روی تعداد نمی  توان 
وزن یك صنعت یــا معدن را ســنجید؛  در نتیجه 
عموما میزان استخراج ملاک ارزیابي قرار مي گیرد. 
بر همین اســاس در حال حاضر میزان اســتخراج 
زغالسنگ در کشــور ما چیزی که به شكل محصول 
و کنســانتره از معادن بیرون مي آید؛ ســالانه یك 
میلیــون و 500 هزار تن اســت که ایــن میزان با 

ذخیره 2  میلیارد تن هیچ تناســبی ندارد. البته این 
در شــرایطی اســت که مصرف زغالسنگ در کشور 
ما ســالانه 2 میلیون تن بوده و در حال حاضر و در 
آینده نزدیك ایــن مصرف افزایش  پیدا خواهد کرد؛ 
در نتیجه هم اکنون نزدیك به 500 هزار تن واردات 
زغالسنگ در سال داریم که این موضوع اصلا زیبنده 
کشــور ما با یك میلیارد و 200 میلیون تن ذخیره 

نیست.
هم اکنون بیشــتر زغالســنگ تولیدی ایــران در 

دبير انجمن زغالسنگ ايران:

 هيچ  يك از قول و قرارهای حل مشكلات 
معادن زغالسنگ عملی نشده است

به نظر می  رسد مسائل و مشــکلات معادن زغالسنگ بحث امروز و دیروز 
نیست. مبحث ایمنی، میزان استخراج و جدا از تمام این موارد نوع قیمت 
گذاری این محصول در شرایطی که مخاطرات زیادی از لحاظ ایمني هم به 
دنبال دارد؛ از جمله مسائل مهمی است که صنعت زغالسنگ کشورمان را تا 

میزان قابل توجهی به چالش کشیده است.
صنعت زغالســنگ یکی از صنایع با اهمیت کشور محســوب می  شود، اما در حال 
حاضر تولیدکنندگان این صنعت و معدن داران به دلیل پایین بودن قیمت کنسانتره 
زغالسنگ در داخل کشور نسبت به رشد چشمگیر بهای تمام شده تولید با مشکلات 
جدی روبرو هستند که به اذعان تولیدکنندگان اگر هر چه سریع  تر نسبت به قیمت  
گذاری واقعی آن در کشــور اقدام نشود، نه تنها امکان توسعه این صنعت امکانپذیر 
نخواهد بود؛ بلکه با توجه به شــکاف قابل توجه تقاضای داخلی نسبت به عرضه آن 
و تحریم  های ظالمانه برای واردات زغالســنگ، صنعت فولاد کوره بلند کشور دچار 

مشکلات جدی خواهد شد.
در همین خصوص اگرچه همواره در جلســات برگزار شده میان معدنی  ها و مدیران 

رده بالاي این بخش بحث برطرف کردن مشــکلات موجود است؛ اما تا زماني که پای 
درد و دل چند دســت اندرکار معدنی زغال ننشینیم، عمق مشکلات چندان آشکار 
نمي شود. از جمله موضوعاتي که به نوعي سنگ انداختن پیش پای فعالان زغالسنگ 
محسوب می  شود؛ بر اساس پژوهشی که چندی پیش مرکز پژوهش  های مجلس انجام 
داده است  می  توان به عدم وجود یک روش شفاف برای تعیین قیمت زغالسنگ، نبود 
رقیب در بازار فروش زغالسنگ یا به بیان دیگر وجود خریدار انحصاری، هزینه  های 
بالای استخراج معادن در برابر قیمت پایین فروش )در مقایسه با بازارهای جهانی( و 
نیز کمبود ایمنی در معادن با توجه به استفاده از تکنولوژی و ماشین  آلات سنتی اشاره 
کرد. از سوی دیگر مسائل و مشکلات موجود در حوزه معدنکاری زغالسنگ از جمله 
چگونگی واگذاری معادن دولتی، ســرمایه  گذاری در این بخش را با دست  اندازهای 

جدی مواجه کرده است.
در گفت وگویی که ماهنامه "جهان معدن" با سعید صمدی دبیر انجمن زغالسنگ ایران 
انجام داده است، بخشی از این مسائل مطرح شده که شرح این گفت وگو در پی می  آید:
اکرم شعباني
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مجموعه ذوب آهن اصفهان مصرف می  شود. مصرف 
فعلی کشور با راه اندازی کوره شماره یك ذوب آهن 
و نیز فولاد زرند که در حال انجام تســت  های لازم 
برای راه اندازی اســت، حدود 3 و نیــم میلیون تن 
کنسانتره زغال است و با توجه به میزان تولید داخل 
حدود 2 میلیون تن از مصرف داخلی باید از خارج از 
کشور تامین شود که با توجه به تحریم هاي ظالمانه 
این امر یا امكانپذیر نبــوده و یا در صورت دور زدن 
تحریم  ها با قیمت تمام شده بسیار بالاتري از قیمت  
های جهانی امكانپذیــر خواهد بود. با توجه به اینكه 
در آینده نزدیك طرح فولادسازی کوره بلند شرکت 
میدکو که در زرند واقع شــده نیز راه اندازی خواهد 
شــد، مطمئنا میزان کسری کنســانتره زغالسنگ 

داخلی محسوس  تر خواهد شد.
 وضعیــت ذخایــر زغالســنگ را چگونه 

می بینید؟
ایران در زمینه زغالســنگ وضعیت متوسطي دارد؛ 
یعنی از نظر ذخایر وضعیت فــوق العاده قوی ندارد 
و یك کشــور صاحب ذخیره مطرحي محسوب نمي 
شود. از سوي دیگر چندان هم از این لحاظ در فقر به 
ســر نمی برد؛ یك میلیارد و 200 میلیون تن تقریبا 
یك ذخیره متوســط است که تا حدودی جواب نیاز 
کشــور را می  دهد؛ اما در زمینه تولید زغالســنگ 

تقریبا در دنیا هیچ جایگاهی نداریم.
تولید زغالســنگ در دنیا ســالانه به 7 میلیارد تن 
می  رســد؛ زمانی که ما این میــزان را در برابر یك 
و نیم میلیون تن تولید ایران قــرار دهیم؛ می  توان 
نتیجه گرفت ایــران جایگاه مطرحی در زمینه تولید 
زغالســنگ ندارد، اما در زمینه ذخایر زغالســنگ از 

شرایط متوسطی برخوردار است.
 با توجه به اینکه مصرف زغالسنگ در حال 
افزایش است؛ آیا سرمایه گذاري براي افزایش 

تولید صورت گرفته است؟
با توجه به ذخایر یك میلیــارد و 200 میلیون تنی 
زغالسنگ در کشور افزایش تولید کار سختی نیست؛ 
چراکه هــم از لحاظ دانش فنــی و تكنولوژی و هم 
از نظــر تهیه و تامین تجهیــزات خارجی به راحتی 
قابل دســترس اســت، اما نكته مهم اینكه باید در 
این صنعت سرمایه گذاری مناسبی صورت گیرد. تا 
زمانی که آینده قیمت گذاری صنعت زغالسنگ در 
کشور شفاف نباشد، نمی  توان انتظار افزایش سرمایه 
گذاری  ها در این حوزه را داشــت. با وجود اینكه در 
حال حاضر نیز برخی ســرمایه  گــذاری  ها در این 
صنعت صورت گرفته اســت، اما به دلیل بلاتكلیف 
بودن وضعیت زغال در ایران این سرمایه  گذاری  ها 
پیشــرفت کندی دارند. بنابرایــن چنانچه در حوزه 
زغالسنگ سرمایه  گذاری مناسبی صورت گیرد، در 
نهایت کمتر از 5 سال طول می کشد تا این سرمایه  
گذاری ها به نتیجه مطلوب برسد. در نتیجه با توجه 
به برخورداری ایران از منابع مناســب زغالســنگ، 
افزایش تولید کار دشــواری نیست و تنها به سرمایه 
گذاری نیــاز دارد. با توجه به اینكه هم اکنون برخی 

از ســرمایه  گذاری هایی که در صنعت زغالســنگ 
انجام شده به دلیل مشكلات موجود در زمینه قیمت 
فروش محصولات با زیان مواجه شده، سایر سرمایه 
گذاران تمایل چندانی براي ورود به این حوزه نشان 
نمی  دهند. حال آنكه اگر چشم  انداز شفافی از آینده 
زغالسنگ در ایران وجود داشــته باشد، رسیدن به 
تولید ۴ و حتی 5 میلیون تن کنسانتره در سال دور 

از انتظار نیست.
 لطفــا در خصوص مشــکلات فعلی معادن 
زغالسنگ توضیح دهید. آیا تاکنون برای حل 

این مشکلات اقدامی صورت گرفته است؟
نخستین مشــكل زغال در کشــور ما این است که 
زغالســنگ به عنوان یك منبع انرژی باید با ســایر 
منابع انرژی در کشور که یارانه بسیار کلانی دریافت 
می  کنند؛ رقابت داشته باشد. منظور اینكه زغالسنگ 
باید با ســایر منابع انرژی که عمدتا مشتقات نفتی و 

گاز هستند؛ رقابت کند.
البته در دنیا هم این رقابت وجــود دارد، اما تفاوت 
آن با کشــورمان در این اســت که در دیگر کشورها 
به ســایر مشــتقات نفتی و گازی هیچ یارانه دولتی 
به این شــكل تعلق نمی  گیرد، امــا در ایران به این 
بخــش یارانه تعلق می  گیرد و محصــول با یارانه به 
دست مصرف کننده می  رســد؛ این در حالي است 
که زغالسنگ هیچ یارانه دولتی نمي گیرد؛ لذا رقابت 

خیلی سختی وجود دارد.
به طور مثال قیمت هر متر مكعب گاز صادراتی ایران 
به ترکیه چیزی حدود ۴0 سنت است؛ در حالی که 
دولت همین گاز را به فولادســازی  ها در حدود 2 تا 
3 سنت و براي مصارف خانگی حدود 1 سنت عرضه 
مي کنــد. در واقع دولت بیــش از 90 درصد ارزش 
گاز را یارانه می  دهد و طبیعتا شــما با محصولی که 
90 درصد یارانه به آن تعلــق می  گیرد؛ نمی  توانید 
وارد رقابت شوید. بنابراین اولین مساله بحث رقابت 

با سایر منابع انرژی در شرایط بسیار نابرابر است.
دومین مشــكل این بخش ســطح پایین تكنولوژی 
استخراج در معادن زغالسنگ اســت. تقریبا به جز 
یك معــدن بقیه معادن کشــور بــا تكنولوژی 50 
سال پیش استخراج می  شــوند؛ به همین دلیل فقر 
تكنولوژی موجب شده تا قیمت تمام شده زغالسنگ 
در کشور بالا رود و شــرایط ایمنی تضعیف شود که 
همه اینها فضای پرخطری از صنعت زغالسنگ را در 
اذهان مردم ایجاد کرده است. این در حالي است که 
در تكنولوژی های جدید استخراج معادن زغالسنگ، 
به شدت قیمت تمام شــده پایین آمده و در مقابل 
ایمنی معادن نیز به شــكل قابــل توجهی بالا رفته 

است.
ســومین مشــكل بحث ذخایر عمده زغالسنگ به 
خصوص ذخایر بزرگ و یا متوســط است که عمدتا 
در اختیار دولت یا ســازمان  ها و شرکت  های دولتی 
قرار دارد و بخش خصوصی چندان امكان تحرک در 
صنعت زغالسنگ را ندارد؛ در حالی که اگر دولت این 
ذخایر را به بخش خصوصی واگذار کند، تجربه ثابت 

کرده که بخش خصوصی در صنعت زغال ایران می 
 تواند موفق عمل کند. البته در حال حاضر هم تقریبا 
حدود 50 درصد ذخایر زغالســنگ ایران توســط  

بخش خصوصی واقعی تولید می  شود. 
چهارمیــن مشــكل در بحث زغالســنگ مربوط به 
قیمت گذاری این کالاست. متاسفانه قیمت گذاری 
که در زمینه زغالســنگ در کشــور انجام می  گیرد 
)به دلیل اینكه زغالســنگ در کشور رقابتی نیست 
و محصولی تك مصرف کننده اســت( مورد رضایت 
فعالان این بخش نیســت. به عبارتــي دیگر حدود 
90 درصد زغالســنگ تولیدی از سوی شرکت ذوب 
آهن اصفهان مورد مصرف قرار می  گیرد؛ طبیعتا در 
چنین شرایطی رقابت و تنوع در مصرف کننده وجود 
ندارد که همین موضوع باعث شده قیمت زغالسنگ 
در کشور با قیمت واقعی زغال تفاوت فاحشی داشته 

باشد.
در حال حاضر هزینه واردات زغال مشابه زغالسنگ 
ایران کمتر از یك میلیون و  500 هزار تومان برای هر 
تن آن هم با دلار 8 هزار تومانی سامانه نیما نیست. 
این در شــرایطی است که دولت قیمت زغالسنگ را  
براي امســال تاکنون 610 هزار تومان برای هر تن 
در نظر گرفته اســت که در چنین شرایطی خیلی از 
معادن زغالســنگ به زیاندهی می  افتند و به همان 
نسبت هم زغالســنگ جذابیت خود را برای سرمایه 
گذاری، توســعه و افزایش تولید از دست می  دهد. 
این در حالی اســت که  اگر قیمت گذاری بر مبنای 
قیمت  های جهانی باشــد )قیمت زغالسنگ با توجه 
به شرایط کیفی تحویل بنادر ایران + هزینه حمل و 
نقل( و مبنای قیمت زغــال داخلی قرار گیرد، قطعا 
تا حدود زیادی مشكلات معادن زغالسنگ حل می 
 شــود. در مجموع بحث قیمت گذاری موضوع بسیار 

مهمی است.
مساله بعدی، بحث زیرساخت  های معادن زغالسنگ 
است. در همه جای دنیا با وجود اینكه یارانه به بخش 
زغال تعلق نمی  گیرد، اما حداقل زیرســاخت  های 
توسعه زغالسنگ مانند جاده، آب، برق و سایر موارد 
فراهم مي شــود؛ چراکه تولیــد در صنایع دیگر در 
شهرک  های صنعتی انجام مي گیرد و این شهرک  ها 
نیز از همان ابتدا از زیرساخت هاي مناسبي همچون 
آب، برق، جاده و ... برخوردارند؛ اما زغالســنگ تابع 
چنین شرایطی نیست و امكان تولید در شهرک  های 
صنعتی را ندارد و با کشــف محل ذخیره، تولید باید 
به آن مكان منتقل شود. در نتیجه اگر دولت حداقل 
در زمینه زیرســاخت  ها به ایــن بخش کمك کند، 
طبیعتا بخش دیگری از مشــكلات حل می  شــود. 
البته ناگفته نماند قول و قرارهای زیادی در ارتباط با 
بحث  های ایمنی، کمك به ایمنی و تجهیزات ایمنی 
معادن زغالسنگ تاکنون داده شده که به جرات می  
توان گفت تاکنون تقریبا هیچكــدام از آنها اجرایی 

نشده است.
 در صــورت تداوم مشــکلات فعلی و عدم 
اصلاح قیمت فروش زغالســنگ، هشــدار 
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معدنکاران در خصوص ورشکستگی و تعطیلی 
معــادن در این بخش را تا چــه اندازه جدی 

می دانید؟
به منظور واقعی  ســازی قیمت زغالسنگ از ابتدای 
ســالجاری چندین نامه برای وزارت صنعت،  معدن 
و تجارت ارســال و درخواســت کردیم تــا کمیته 
پشتیبانی زغالسنگ تشكیل شود و قیمت هر سال را 
تعیین کند. با توجه به تورمی که در بهای تمام شده 
صنعت زغالســنگ ایجاد شــده اگر تا پایان مهر ماه 
کمیته تعیین قیمت زغال تشــكیل نشود؛ متاسفانه 

معادن زغال با بحران روبرو می  شوند.
بــه عبارتي دیگر در صورتی کــه این قیمت گذاری 
مصنوعی بیش از این ادامه پیدا کند، شــك نكنید 
بخش قابل توجهــی از معادن زغالســنگ تعطیل 
خواهند شد. به خصوص در شرایط فعلی که تعدادی 
از معادن کوچك و متوسط زغالسنگ یا تولید خود 
را کاهش داده اند و یا تعطیل کرده اند که اگر تدبیر 
جدی در این خصوص صورت نگیرد، مطمئن باشید 
ســایر معادن زغالســنگ هم با معضل ورشكستگی 
روبرو خواهند شــد. در آن صورت شرکت ذوب آهن 
مجبور می  شود تمام نیاز زغالسنگ خود را با قیمت 
بالای یك میلیون و 500 هزار تومان برای هر تن از 

خارج از کشور وارد کند. 
این مســاله باید مورد توجه جدي قــرار گیرد که 
از ابتدای امســال قیمت چــوب مصرفی در معادن 
زغالســنگ بیش از 100 درصد افزایش پیدا کرده 
اســت. از ســوي دیگر قیمــت تجهیــزات معادن 
زغالســنگ که تقریبا بیش از 95 درصد آن وارداتي 
اســت، تحت تاثیر نرخ ارز در حــدود 200 تا 300 
درصد افزایش داشــته و قیمت تجهیــزات ایمنی، 
لوکوموتیو، آرد و ریل که همگي تجهیزات خارجی 
هستند، افزایش حداقل 200 درصدی داشته است.

این در حالي اســت که قیمت زغالســنگ تنها 20 
درصد افزایش داشــته؛ در نتیجه طبیعی است در 
این شــرایط معادن زغالســنگ قادر به ادامه تولید 
و فعالیت نبوده و تولیدی هــم که اکنون انجام می 
 دهند، از محل آماده سازی  های قبلی است. در واقع 
دیگر برای آینده آماده ســازی  ها به حداقل رسیده 
و اگر از الان برای پنج شــش ماه آینده آماده سازی 
زغال انجام نگیــرد؛ در آن زمان حتی اگر قیمت  ها 
هم اصلاح شــود، باز هم تولیدی صــورت نخواهد 

گرفت.
 بــا توجه به اینکه ذوب آهن برای کشــف 
تولید  قیمت و ضرورت عرضــه کل زنجیره 
فولاد در بورس محصــولات خود را در بورس 
عرضه می  کند، شــما تا چه اندازه با عرضه 
زغالسنگ در بورس و کشف قیمت از این راه 
موافق هستید؟ آیا عرضه زغالسنگ در بورس 
می  تواند در حل مشــکلات موجود تاثیرگذار 

باشد؟
ببینید عرضه محصول در بورس زمانی مفهوم پیدا 
مي کند که جنس تولیدی شما بیش از یك متقاضی 

داشــته باشــد. با توجه به اینكه بیش از 90 درصد 
مصرف زغالسنگ تولیدي تنها در شرکت ذوب آهن 
اصفهان انجام مي شود و به تبع آن تنها خریدار این 
محصول شــرکت ذوب آهن اصفهان است؛ بنابراین 
مطرح کردن بحث رقابت در بورس مفهوم چنداني 
ندارد. در چنین شــرایطی اگر معادن زغالســنگ 
محصول خود را در بورس عرضه کنند، عملا باز هم 
یك خریدار اصلی بیشتر وجود ندارد و آن هم ذوب 
آهن است. از نظر ما بهترین راه کشف قیمت همان 
اســت که عرض کردم - به علت اینكه مارک  های 
مختلف زغالســنگ داریم - در واقع قیمت جهانی 
زغالســنگ با مارک ایران به عــلاوه هزینه حمل و 
نقل کشتی و بارگیری و ســایر هزینه  هاي تحویل 
بنادر ایران ضرب در دلار سامانه نیما که دلار رسمی 
کشــور برای انجام واردات و صادرات محسوب مي 
شود و هر قیمتی که از این فرمول به دست می  آید، 

تبدیل به قیمت واقعی زغالسنگ شود. 
از نظــر من این بهترین روش بــرای قیمت گذاری 
زغالسنگ است و لازم است دولت به صورت جدی 

وارد این موضوع شود.
 در زمینه صادرات زغالســنگ تاکنون چه 
اقداماتــی صورت گرفته اســت و چه میزان 

ظرفیت صادراتی وجود دارد؟
تجارت زغالســنگ در دنیا چیزی حدود یك و نیم 
میلیارد تن در ســال است. زمانی می  توان در بحث 
تجارت زغالســنگ وارد شــد که حداقل سالی 10 
میلیون تن توان تولید زغال و وارد کردن آن به بازار 
جهانی وجود داشته باشد. در شرایطی که کل تولید 
کشــور ما یك و نیم میلیون تن است، طبیعتا نمی 
 توان صاحب ادعای جدی در بازار زغالســنگ دنیا 
بود. البته علیرغم شرایط موجود سالجاري توانستیم 
وارد بازارهای کوچك جهانی زغالســنگ شــویم و 

تاکنون سه محموله صادراتی هم داشته ایم.
در واقع متقاضی زغالسنگ ایران در دنیا وجود دارد، 
اما تنها مساله این است که خریداران زغالسنگ به 
دنبال قراردادهای بلندمدت هستند. مشكلی هم از 
لحاظ قیمت و کیفیت زغالســنگ تولیدي ما وجود 
ندارد و همین کیفیــت هم خریداران خاص خود را 
دارد و قیمت  ها هم مورد تایید است؛ اما قراردادهای 
5 یا حداقل 2 ساله مدنظر طرف  های معامله است 
که بر اساس آن ماهانه باید میزان مشخصی از تولید 

تحویل داده شود. 
همچنین فرمولی را بر مبنــای قیمت هاي جهانی 
برای زغال مطرح می  کنند که در این شــرایط که 
کشــور ما واردکننده زغال اســت، تولیدکنندگان 
زغالســنگ درباره قراردادهــای جهانی کمي مردد 
هســتند. این تردید از آن جهت اســت که تعهدی 
ایجاد می  شود و حتی یكی دو محموله هم صادرات 
صورت می  گیــرد، اما پس از مدتی بــه دلیل نیاز 
داخلــی به زغالســنگ دولت یا مجموعــه از ادامه 
صادرات جلوگیری مي کنــد. در این خصوص اگر 
دولت تضمینی برای عــدم جلوگیری از صادرات و 

ارائه مجوز صادرات زغالســنگ بــه تولیدکنندگان 
با قیمت ارز آزاد و در راســتاي توســعه و شكوفایی 
معادن زغالســنگ بدهد؛ زغال ایــران می  تواند در 
بازارهای جهانی حرفی برای گفتن داشــته باشــد. 
در واقع یكي از راه های شكوفایی صنعت زغالسنگ 

همین بحث صادرات است. 
البته باید به این نكته اشــاره کنم که بحث صادرات 
زغال و مســائل مطرح شــده در رابطه با زغالسنگ 
کك شو است، اما در زمینه زغالسنگ حرارتی کشور 
ما از حدود 10-15 سال پیش کمابیش صادرکننده 
زغالســنگ بوده و سالانه بین 200 تا 250 هزار تن 
زغالسنگ حرارتی صادر کرده است؛ چراکه مصرف 
کننده داخلی برای این نوع زغالســنگ نداریم و در 
این حوزه مســاله خاصی از لحاظ صــادرات وجود 
نداشته اســت. با این وجود در حوزه زغالسنگ کك 
شو که مورد مصرف شرکت ذوب آهن مي باشد هم 

حتی چند محموله در سالجاری صادر شده است.
 لطفــا در پایان در خصوص اهداف شــکل  

گیری انجمن زغالسنگ توضیح بفرمایید.
زغالســنگ یكی از کانی  های اصلی معدنی کشــور 
ماســت. از طرفی زغالسنگ ســوختی استراتژیك 
است که در تمام دنیا به عنوان منبع مطمئن تولید 
انرژی کاربــرد دارد. اهمیت زغالســنگ در دنیا به 
اندازه ای است که حتی در برخی کشورها وزارتخانه 
زغالسنگ تشــكیل شــده و فعالیت دارد. کشور ما 
نیز بــا دارا بودن یك میلیــارد و 200  میلیون تن 
ذخیره زغالســنگ از وضعیت قابل توجهی در دنیا 
برخوردار است. از ســوی دیگر با توجه به اینكه 90 
درصد فولاد دنیا با سیســتم کوره بلند و به وسیله 
زغالسنگ تولید می  شود، به اهمیت این صنعت می  
افزاید. این در حالی اســت که صنعت زغالسنگ در 
زمره اشتغالزاترین صنایع قرار دارد. بر همین اساس 
با توجه بــه اهمیت این صنعت انجمن زغالســنگ 
تشــكیل شــده و اهداف بلندمدتی را در نظر دارد. 
با توجه به اینكه زغالســنگ به عنوان منبع انرژی 
مستمر و مطمئن شناخته شــده و همچنین منبع 
انرژی قابل حمل و نقل و ذخیره شدن است، طبیعتا 
انجمن زغالســنگ به دنبال این است تا منافع این 
صنعت را حفظ کرده و بازار زغالسنگ را به صورت 

متشكلی تبدیل کند. 
این انتظار با توجه به ضرورت توســعه این صنعت، 
ترغیب ســرمایه گذاری در آن، رشد نرخ تجهیزات 
مورد نیــاز معادن زغالســنگ و همچنین با در نظر 
گرفتن وضعیت بحرانی موجود در نظر گرفته شــده 
است و انجمن برای رسیدن به این مهم تمام تلاش 
خود را خواهد کرد. امیدواریم با آزادسازی نرخ زغال 
در کشور شاهد شكوفایی صنعت زغالسنگ کشور و 
رســیدن آن به جایگاه واقعی بوده و زمینه اشتغال 
قابل توجهی را برای کشور در مناطق توسعه نیافته 
فراهم کنیم؛ چراکه معتقدیم واقعی  ســازی قیمت 
محصول در ایــن صنعت می  تواند شــكوفایی قابل 

توجهی را در مناطق توسعه نیافته کشور رقم بزند. 
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مهندس رضا اشرف  سمنانی کارشناس ارشد صنایع معدني و مشاور مدیرعامل میدکو 
ضمــن بیان مطلب فوق در گفت و گو بــا خبرنگار "جهان معدن" در خصوص نامه 
هشدارآمیز واحدهاي تولیدکننده زغالسنگ مبني بر توقف تولید و عرضه زغالسنگ 
گفت: در حقیقت معادن زغالسنگ در کشور ما از نظر کارکرد داراي شرایط ویژه اي 
هستند، مدت زمان کوتاه تري امكان فعالیت دارند و در مقایسه با معادن زغالسنگ 
جهاني در جایگاه خوبي قرار ندارند؛ لذا اینكه گفته مي شــود معادن زغاسنگ باید 

مورد توجه بیشتري قرار گیرند و اقتصادي تر فعالیت کنند، حرف درستي است.
وي با بیان اینكه زغالســنگ پایه صنایع دیگر محسوب مي شود گفت: اگر بخواهیم 
زغالســنگ را وارد کنیم، باید هزینه زیادي بابت آن پرداخت شود. ضمن آنكه حمل 
و نقل آن نیز سخت بوده و امكان اکسیده شدن آن وجود  دارد که همگي این موارد 
مشــكل ایجاد می کند. از سوي دیگر در مقایسه با ســایر محصولات به تكنولوژي 
زغالســنگ توجه نشده است. به همین دلیل به نظر مي رسد که زغالسنگ هم باید 
از یارانه انرژی بهره ببرد. در واقع هر میزان  که به ســایر حامل هاي انرژي همچون 
گاز، نفت و ... سوبسید تعلق مي گیرد، زغالسنگ هم که به عنوان یك نوع انرژی در 

صنعت  کوره بلند مصرف مي شود، باید یارانه دریافت کند.
اشرف سمناني در پاسخ به این سوال که "با توجه به اینكه تولیدکنندگان زغالسنگ 
هشدار دادند که در صورت برطرف نشدن مشكل اقدام به تعطیلي واحدهای خود مي 
کنند، به نظر شــما مصرف کنندگان این کالا همچون ذوب آهن و بقیه کوره بلندها 
با چه مشــكلاتي مواجه مي شوند" تاکید کرد: بدیهي اســت اگر معادن زغالسنگ 
تعطیل شــوند، واحدهاي مصرف کننده زغالسنگ با مشكلات زیادي مواجه خواهند 
شــد؛ چراکه نمي توان ماده اولیه را قطع کرد. از ســوي دیگر به علت بالا بودن قیمت 
ها امكان جایگزیني زغالســنگ از خارج کشــور نیز وجود ندارد. در نتیجه هشدار به 
تعطیلي واحدهاي تولیدکننده زغالســنگ اشتباه و غلط است. اگر معادن زغالسنگ 
تعطیل شوند، زغالسنگ مورد نیاز صنایع از کجا باید تامین شود؟ نیاز و مصرف به این 
کالا که عوض نشده است؛ بنابراین زغالسنگ مورد نیاز کشور باید از داخل تامین شود. 
وي در ادامه افزود: در خصوص اختصاص یارانه و سوبســید قطعا به دولت مربوط 
می شــود و لازم است زغالسنگ از سوي دولت به عنوان یك انرژي مورد حمایت 
قرار گیرد. در واقع اگر هزینه هاي تولید شرکت هایي که تامین کننده زغالسنگ 
هســتند افزایش یابد، خود به خود قیمت تمام شــده  محصول یا کالا نیز بالا می 
رود. در نتیجه باید تدابیري اندیشــیده شود تا مصرف کننده هم کمي از هزینه ها 
را تقبل کند. همیشه بین فولادي ها و سنگ آهني ها هم در خصوص ماده اولیه یا 
همان سنگ آهن این بحث ها وجود داشته است؛ یكي به دنبال گران تر فروختن 
کالا و دیگري به دنبال ارزان تر خریدن آن است. اما آنچه که مسلم است اینكه از 
زغالســنگ باید حمایت شود؛ چراکه زغالسنگ براي صنایع کوره بلند ماده بسیار 

مهم و حیاتي محسوب مي شود.

مشــاور مدیرعامل میدکو همچنین گفت: به خاطر تفاوت زیاد قیمت هاي جهاني 
با قیمت هاي داخلي نیز نمي توان این کالا را از خارج کشور تامین کرد؛ به همین 
دلیل باید به گونه اي برنامه ریزي شــود تا تولید زغالســنگ در کشــور پایدار و 
همیشگي باشد. البته قیمت تمام شده زغالسنگ نیز پایین نیست و به علت اینكه 
هزینه تولید بالاســت؛ در نتیجه دولت باید با اختصاص یارانه به این معادن کمك 
کند تا توسعه و حجم تولیدات آنها افزایش یابد که قیمت تمام شده آنها نیز کاهش 

یابد، در آن صورت شاید مشكلات آنها برطرف شود.  
اشرف سمناني در خصوص عرضه زغالسنگ در بستر بورس هاي کالایي به منظور 
کشــف قیمت گفت: ببینید یك کالایي تجاري و یك کالاي دیگر صنعتي اســت 
که این موضوع به نوع ماده معدني مربوط مي شــود. به نظر مي رسد زغالسنگ را 
نتوان در بستر بورس عرضه و کشف قیمت کرد؛ چراکه معدن به معدن و نوع زغال 
و شــرایط تولیدي آن با یكدیگر متفاوت است. قیمت تمام شده انواع زغال، هزینه 
هاي حمل و نقل و ... فرق می کند؛ لذا ورود به بورس هاي کالایي خیلی نمی تواند 

کمكي به حل مشكل موجود کند.
وي با تاکید بر اینكه حداقل زغالسنگ هم باید در سبد انرژي دیده شود تاکید کرد: 
در صورت تعطیلي واحدهاي تولیدکننده زغالسنگ همه واحدهاي کك سازي و کوره 
بلند براي تهیه ماده اولیه خود با مشكل مواجه مي شوند و به علت اینكه ماده اولیه 
تعیین کننده است، اگر مشكلي در زنجیره تولید به وجود بیاید، کل زنجیره با بحران 
مواجه خواهد شــد. به خصوص کالایی همچون زغالسنگ که تنوع زیادی ندارد. در 
حال حاضر تولید زغالسنگ محدود و کیفیت آن هم نسبت به هزینه تمام شده پایین 
است. اگر معادن زغالسنگ کشورمان را با معادن بزرگ دنیا مقایسه  کنیم مي بینیم 
معادن ما به علت اینكه کوچك هســتند و نوع زغال آنها نیز فرق می کند؛ محصول 
تولیدشــده آن بسیار گران تر تمام مي شود؛ در نتیجه انتظار می رود زغالسنگ هم 

مثل سایر انرژي ها یارانه دریافت کند تا مشكلات موجود تا حدودي برطرف شود. 
وي در پایان تاکید کرد: تولیدکنندگان بزرگ معادن زغالســنگ باید تلاش کنند با 
برنامه ریزی بهتر واحدهاي خود را توسعه دهند و تجهیز کنند تا حجم تولیدات آنها 

افزایش یابد و با تولید بیشتر قیمت تمام شده نیز کاهش یابد.  

مهندس اشرف سمناني كارشناس ارشد صنايع معدني:

زغالسنگ هم مانند حامل هاي انرژي مشمول يارانه شود
دولت بايد از معادن زغالسنگ به عنوان ماده حياتي صنايع كوره بلند بطور جدي حمايت كند

به منظور پایین آوردن هزینه هاي تولید معادن زغالسنگ لازم است دولت 
به زغالسنگ نیز همچون سایر حامل هاي انرژي یارانه اختصاص دهد. در 
واقع هر میزان  که به حامل هاي انرژي همچون گاز، نفت و ... سوبسید تعلق 
مي گیرد، زغالسنگ هم که به عنوان یک نوع انرژی در صنایع  کوره بلند 
مصرف مي شــود، باید یارانه دریافت کند. از ســوي دیگر واحدهاي تولیدکننده 
زغالســنگ نیز باید با تجهیز معادن و افزایش تولید خــود در کاهش هزینه ها و 

معصومه صالحيسودآوري بیشتر این واحدها اقدام کنند.



Jahane Madan
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وضعیت کنونی معادن زغالسنگ در کشور را به لحاظ میزان 
ذخایر و تعداد معادن چگونه ارزیابی می کنید؟ 

زغالســنگ از جمله مواد معدنی با ارزشی اســت که از بقایای درختان 
و گیاهــان به وجود می آید. این ماده معدنی بــه عنوان ماده اولیه برای 
تولید اشــكال مختلف انرژی در صنایع کاربرد دارد و نقش بسیار مهمی 
در توســعه صنعت کشورهای مختلف دنیا داشــته است. زغالسنگ بعد 
از نفت، بیشــترین ســهم را در ســبد انرژی دنیا دارد؛ به طوری  که در 
حال حاضر حدود 30 درصد از مصرف انرژی اولیه جهان از زغالســنگ 
تامین و ۴0 درصد برق جهان نیز در نیروگاه های زغالسنگی تولید می-
شــود. مهمترین کاربرد زغالســنگ تولید انرژی و تهیه کك در صنایع 
فولادســازی به روش کوره  بلند است. علاوه بر این تولید گاز هیدروژن، 
مواد اولیه  واکس های صنعتی، تولید کربن فعال و مواد آلی مانند بنزن، 

اتیلن، پروپیلین و ... از قطران زغالسنگ به دست می آید.

اگرچه نفــت همچنان منبع انرژي اصلي دنیا محســوب مي شــود، اما 
پژوهش جدید موسسه دیده بان جهان حاکي از رشد چشمگیر استفاده 
از زغالسنگ و گاز طبیعي است. مصرف جهاني زغالسنگ در سال 2012 
به 3/73 میلیارد تن معادل نفت رســیده است. زغالسنگ که زماني ماده 
ارزان، کثیف و بدون جذابیتي محسوب مي شد؛ در حال حاضر بزرگترین 
رشد مصرف را در بین انواع مواد سوختي دنیا دارد. استفاده از زغالسنگ 
در بســیاري از کشورهاي در حال توســعه به واسطه کمبود منابع رو به 
افزایش اســت و اگر تكنولوژي زغالســنگ پاک کاربردي شود، این ماده 
به عنوان منبع گریزناپذیر انــرژي در آینده باقي خواهد ماند .در همین 
حــال مصرف گاز طبیعي بــا 2/2 درصد افزایش بــه 2/91 میلیارد تن 
معادل نفت رســیده است. زغالسنگ و گاز طبیعي سوخت هاي اصلي در 
بازار الكتریســیته دنیا محسوب مي شوند و از آنجایي که اغلب به عنوان 
جایگزین یكدیگر هســتند؛ روند مصرف آنهــا نیز باید در کنار هم مورد 

در گفتگو با عضو هيات مديره انجمن زغالسنگ ايران بررسي شد:

 بورس های كالايی در شفافيت معاملات 
و قيمت زغالسنگ تأثير بســزايي دارند

چندي پیش اعضاي انجمن زغالسنگ ایران 
با ارائه مصوبه اي در خصوص تعطیلي معادن 

زغالسنگ تا پایان مهرماه هشدار دادند. 
اعضاي ایــن انجمن کــه از افزایش 150 
درصدي هزینه هاي تولید گله مندند؛ در این مصوبه 
آورده اند: "متاسفانه در شرایط فعلی علاوه بر تولید؛ 
ایمنی معادن هم تحت تأثیر قرار گرفته است. در همین 
راستا اوایل سالجاری با توجه به وضعیت هزینه  ها و 
قیمت شمش فولادی پیرامون تعیین نرخ زغالسنگ 
در ســال ۹7 تفاهم شده بود؛ اما متأسفانه بعد از آن 
تاریخ، تورم غیرقابل پیــش بینی هزینه های تولید 

زغالسنگ را بالا برد. به عنوان مثال قیمت تجهیزات 
شامل ریل، لوکوموتیو، خودنجات و تجهیزات ایمنی 
تحت تأثیر نرخ ارز افزایش 150 درصدی داشته است و 
در خرید چوب علاوه بر کمبود با افزایش 100 درصدی 
مواجه هستیم. از سوي دیگر سایر هزینه ها نیز تحت 
تأثیر این افزایش ها قرار گرفته است؛ لذا افزایش 20 
درصدی قیمت زغالسنگ در سالجاري که از تیرماه 
اعمال شد؛ افزایش سنگین هزینه  های تولید در این 
بخش را پوشش نمی  دهد و در شرایط فعلی افزایش 
قیمت تجهیزات ضمن ایجاد بحران اقتصادی، موجب 
کاهش ضریب ایمنی معادن زغالسنگ به خصوص در 

نگهداری تونل ها و کارگاه های استخراج شده است."
بــا توجه به مشــکلات پیــش آمده و هشــدار 
تولیدکنندگان بزرگ زغالســنگ کشــور مبني بر 
ورشکســتگي و احتمال تعطیلي معادن زغالسنگ؛ 
ماهنامه "جهان معــدن" با دکتر بینا بصیراني عضو 
هیات مدیره انجمن زغالســنگ ایران در خصوص 
وضعیت ذخایر، تعداد معادن و میزان تولید، جایگاه 
زغالسنگ ایران در دنیا، مشکلات، راهکارها، میزان 
صادرات و ... گفت و گویي انجام داده است که ماحصل 

این گفت و گو را در ادامه مي خوانیم:
معصومه صالحي
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بررسي قرار گیرد. تولید زغالسنگ در جهان همواره به دلیل ویژگي هاي 
خاص آن از اهمیت قابل توجهي برخوردار بوده است. عنوان پلي به سوي 
آینده براي زغالســنگ از سوي متخصصان و کارشناسان امور انرژي مي 
تواند مؤید اهمیت زغالسنگ به عنوان یك منبع انرژي جایگزین نفت و 

گاز در آینده باشد.
از لحاظ ذخیره این ماده معدني؛ بر اســاس گزارش موسسه فدرال علوم 
زمین و منابع طبیعی )BGR( ذخایر قطعی زغالســنگ قابل استحصال 
در دنیا تا پایان 2016  بیش از 1139 میلیارد تن پیش بینی و محاسبه 
شده که بیش از 57 درصد این ذخایر در 3 کشور آمریكا، چین و روسیه 

قرار دارد. 
ایران در زمینه معادن زغالسنگ در دنیا داراي چه جایگاهي 

است؟ 
ایران از لحاظ میزان ذخایر زغالســنگ جز کشورهای غنی دنیا محسوب 
نمی شــود و تنها 0/13 درصد از کل این ذخایر را در اختیار دارد. مطابق 
آخرین آمار حجم ذخایر قطعی زغالســنگ ایران 1/2 میلیارد تن، ذخایر 
احتمالــی 1/7 میلیارد تن و میزان ذخایر زمین  شناســی در حدود 1۴ 
میلیارد تن برآورد شده است. با این حال از نظر ذخایر قطعی زغالسنگ 
در رتبه 26 و بر اســاس میزان کلی ذخایر در رتبه 12 جهان قرار دارد، 
اما در صورت اکتشــاف بیشــتر پیش بینی می شــود که توان رقابت با 
کشــورهای قدرتمند در بازار را داشــته باشــد. از نظر توزیع ذخایر نیز 
بیشترین حجم ذخایر زغالسنگ کشور در منطقه طبس، سپس کرمان و 
البرز شرقی واقع شده است. بررسی آمار و ارقام نشان می دهد که صنعت 
زغالســنگ ایران در منطقه خاورمیانه از جایگاه بســیار خوبی برخوردار 
است، اما در قاره آسیا و در کل جهان از موقعیت مناسبی برخوردار نبوده 

و با کشورهای صاحب این صنعت فاصله زیادی دارد.

در دنیا 10 کشــور در تولید زغالسنگ رتبه های برتر و نقش برجسته ای 
دارند؛ به طوری که چین در صدر آنها قرار دارد. چین بزرگترین کشــور 
تولیدکننده زغالســنگ طي سه دهه اخیر تاکنون بوده است. این کشور 
به طور متوســط بیش از 3 میلیارد تن زغالسنگ در سال تولید می کند 
که حدود 50 درصد از کل تولید جهانی زغالســنگ است. چین صاحب 
ســومین ذخایر بزرگ زغالسنگ در دنیاســت و حدود 12 هزار معدن 
در 28 اســتان این کشور تولید زغالســنگ دارند. شانكسی، مغولستان 
داخلی و شــین جیانگ بزرگترین استان های تولیدکننده زغالسنگ در 
این کشــور هستند. حدود نیمی از زغالسنگ چین برای تولید برق مورد 
اســتفاده قرار می گیرد که در بیش از 80 درصد از تولید برق این کشور 

سهم دارد.
 BP )British بررسي آخرین آمارهاي تولید و مصرف منتشر شده توسط

petroleum( در ژوئن 2015 نشــان مي دهد که در ده سال گذشته و 
با توجه به فعالیت گروه هاي فعال زیســت محیطي و سازمان هاي محیط 
زیســت دنیا؛ سهم منطقه آمریكاي شــمالي، اروپا و اوراسیا از مصرف و 
تولید زغالســنگ به شدت کاهش یافته است. این در حالي است که در 
منطقه آســیا و اقیانوسیه شاهد افزایش شدید تولید و مصرف زغالسنگ 

توسط دو کشور هند و چین هستیم.
کشور چین همانطور که غول تولید زغالسنگ در جهان است، بزرگترین 
مصرف کننده زغالسنگ نیز محسوب مي شود؛ به گونه اي که حدود 50 
درصد از مصرف جهانی را به خود اختصاص داده اســت. چین همچنین 
با واردات 289 میلیون تن زغالسنگ، بزرگترین واردکننده زغالسنگ در 
دنیا شناخته مي شود. بعد از کشور چین؛ آمریكا و هند با مصرف حدود 
هر کدام 10 درصد از زغال تولید شــده دنیا رتبه های دوم و ســوم را از 

آن خود کرده اند.
 )BGR( بر اساس گزارش های موسسه فدرال علوم زمین و منابع طبیعی
و با بررســی نسبت میزان ذخایر قطعی به تولید سالیانه )R/P(، در سال 
2015 ثابت شــد که ذخایره زغالسنگ در جهان براي مدت 153 سال 

تولید کافي است.
در ایران به دلیل عدم انجام اکتشافات منظم، اطلاعات ذخایر زغالسنگ 
با ابهام و کاســتی های زیادی گزارش می شــود. اما آنچه که بارز است، 
منابع عظیمی از این حامل انرژی در کشــور موجود اســت. ایران از نظر 
میزان تولید زغالسنگ با تولید تنها 0/016 درصد از کل تولید دنیا رتبه 
۴6 و از نظر میزان مصرف رتبه 61 جهان را به خود اختصاص داده است. 
همچنین از نظر مقــدار خالص صادرات و واردات رتبه پنجاهم جهان را 

در اختیار دارد.

تولیدکنندگان اصلی زغالسنگ در جهان

مصرف کنندگان اصلی زغالسنگ در جهان
امروزه تولید و مصرف فولاد یكی از شــاخص های اصلی توسعه یافتگی 
جوامع به شــمار می آید و صنایع فولادي ســهم مهمی در ســازندگی، 
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بازســازی و توسعه کشــورها ایفا می کنند. یكی از اهداف اساسی طبق 
سند چشم انداز 1۴0۴ کشور دستیابی به تولید 55 میلیون تن فولاد در 
ســال )5/9 میلیون تن به روش کوره بلند، ۴6 میلیون تن به روش احیا 
مستقیم کوره قوس الكتریكی و حدود 3 میلیون تن بر پایه شارژ قراضه( 
اســت. یكی از مواد خام اصلی در تولید فولاد؛ زغالسنگ و کنسانتره آن 
اســت؛ به گونه اي که در پایان ســال 1۴0۴ سالیانه حدود ۴/5 میلیون 
تن کنسانتره زغالسنگ و 3/2 میلیون تن کك برای تولید فولاد به روش 

کوره بلند نیاز است.
اما این امر مســتلزم رشد، سرمایه  گذاری و شكوفایی صنعت زغالسنگ  
اســت. زغالسنگ در ایران از معدود مواد معدني است که برخلاف قیمت 
جهانی؛ قیمت آن هنوز به صورت ثابت و دستوري تعیین مي شود و نرخ 
قیمــت  گذاری آن غالبا از نرخ جهانی پایین تــر بوده و در بعضی موارد 
کمتر از نصف قیمت واقعی آن در دنیا قیمت گذاری شــده است. این در 
حالی اســت که روند قیمت دلار در داخل کشور غالبا افزایشي است. به 
طور کلي در بخش صـــنعت و معدن داخل کشـور غالب ماده معدني از 

نوسـانات نرخ دلار مسـتقیم یا غیر مسـتقیم بهره مي برند.
با توجه به اینكه عوامل بهاي تمام شــده )حقوق، دستمزد، چوب، آرک 
و ســایر ملزومات( در حال افزایش اســت، نمي توان بدون تعیین فرمول 
قیمت مناسب براي زغالسنگ تولید داخل؛ تداوم فعالیت و رشد معادن 
و افزایش تامین زغالســنگ مورد نیاز کشــور از منابــع داخلي را فراهم 
کرد. به نظر مي رســد قیمت گذاري بر اســاس سهم از فروش محصول 
نهایــي با توجه بــه اینكه قیمت جهانــي و نرخ دلار بــازار آزاد در آن 
تاثیرگذار اســت؛ مي تواند در میان مدت شــرایط صنعت زغالسنگ را 
از ایــن حالت خارج کند. به خصوص که طي یكســال گذشــته قیمت 
جهاني زغالسنگ به میزان ۴0 درصد )از135 دلار به 189 دلار( افزایش 
یافته است. همچنین محصولات فولادي حدود ۴0 درصد افزایش قیمت 
داشــته اند؛ در این شــرایط عدم افزایش قیمت زغالســنگ تولید داخل 
 کشور زمینه ســاز تعطیلي معادن و افزایش واردات زغالسنگ به کشور 

شده است. 
ثبات قیمتي که در آن همواره ســایر عوامل بهاي تمام شــده )حقوق، 
چوب، آرک و ســایر امكانات( در حال افزایش است؛ مي تواند خیلي زود 
ایــن صنعت را از چرخه تولید خارج کند. هر چند که تعیین قیمت هاي 
متغیر در کوتاه مدت براي فعالان مبهم است، اما مي تواند مشكل بزرگ 
بلاتكلیفي را حل و سرمایه گذاران جدید را وارد چرخه صنعت زغالسنگ 
کند. بررســي ها نشــان مي دهد به منظور فراهم کــردن امكان تامین 
زغالسنگ مورد نیاز کشــور از داخل و افزایش سرمایه گذاري و اشتغال 
در این معادن با توجه به نرم جهاني لازم اســت قیمت کنسانتره درصد 

قابل قبولی از شمش فولاد در نظر گرفته شود.

از نظر جنابعالي مشــکلات کنوني معادن زغالسنگ چیست و 
تاکنون براي حل این مشکلات چه اقداماتي صورت گرفته است؟

اکتشــاف ذخایر زغالسنگ ایران یكي از مشكلات کنوني معادن زغالسنگ 
محسوب مي شــود. با توجه به سطح اکتشافات انجام شده قبلي و شرایط 
خاص زمین شناســي رســوبات زغال دار ایران؛ ذخایر زغالسنگ مناطق 
شــمالي ایران داراي ضخامت کم و عوارض زمین شناســي متعددي است 
کــه عملا ذخایر را به بلوک هاي جداگانــه و در نتیجه افزایش تعداد بهره 
بــرداران تبدیل کرده؛ همچنین  به دلیل ضعف  ســرمایه گذاري و دانش 
فني، دسترســي به ذخایر عمیق و یا تولید انبوه را با مشــكل و حتي غیر 

ممكن مواجه کرده است. 
ذخایر شناخته شده زغالسنگ ایران در مناطق کرمان نیز داراي پیچیدگي 
هاي زیادي است. به  عنوان مثال لایه هایي با شیب نسبتا کم )کمتر از 20 
درجه( تا شیب خیلي زیاد )حدود 85 درجه( و تغییرات ضخامت از چندین 

سانتیمتر تا چندین متر را شاهد هستیم.
اگرچه در این ذخایر اکتشــاف عمدتا تا ســطح اکتشــاف تفصیلي انجام 
شــده است، اما به دلیل متوقف شدن عملیات اکتشاف حین بهره برداري، 
شــناخت دقیقي از وضعیت لایه ها در دست نبوده و بهره برداري از ذخایر 
با ضخامت بیش از یك متر با محدودیت هاي زیادي همراه اســت که عملا 
بخشي از ذخایر استخراج نشده و براي همیشه غیرقابل استخراج شده اند.

ذخایــر زغالســنگ منطقه طبــس نیز تقریبا با مشــكل عدم اکتشــاف 
سیســتماتیك مواجه بوده و در برخي مناطق ســطح اکتشاف انجام شده 
در حد قابل قبولي براي طراحي سیستماتیك و مهندسي نیست. واگذاري 
این محدوده ها به بهره برداران و کوتاهي زمان بهره برداري در قراردادها از 
یكطرف و محدودیت توانایي مالي آنان مانع از انجام اکتشــاف شده است. 
در نتیجــه روند طراحي و بهره برداري با اختلال و کاســتي مواجه بوده و 
امكان استفاده از تكنولوژي و استخراج مكانیزه را از بین برده است. تقریبا 
تمامي بهره برداران منطقه به روش کاملا سنتي مشغول استخراج هستند.

بنابرایــن اصلي  تریــن و مهمترین کار در زمینه ذخایر زغالســنگ، انجام 
اکتشافات سیســتماتیك قبل از واگذاري به بخش خصوصي توسط دولت 
است؛ چراکه بخش خصوصي از لحاظ توانایي مالي از یك طرف و بالا بودن 
هزینه تولید از طرف دیگر به هیچوجه انگیزه اي براي ســرمایه گذاري در 
این بخش ندارد. انجام اکتشافات تكمیلي در حین بهره برداري باید توسط 
بهره برداران انجام شــود که با توجه بــه وضعیت نقدینگي و گردش پولي 
بین تولیدکنندگان و خریداران زغالســنگ، نه تنها این امر صورت نگرفته؛ 
بلكه حتي قادر به آماده ســازي افق هاي اســتخراجي براي سال هاي بعد 
نیز نمي باشــد که در نتیجه تعطیلي معادن زغالسنگ را به تدریج در پي 

خواهد داشت.
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آموزش پرسنل
برنامه ریزي آموزش پرســنل بــراي ارتقاء راندمان 
تولید و رعایت موارد ایمني مشكل دیگر این بخش 
است. در حال حاضر هیچ موسسه و ارگاني )دولتي 
یا خصوصي( در این خصوص در ایران فعالیت نمي 
کند و نیــروي آموزش دیده قدیمــي به تدریج از 
گردونه تولید خارج شده و نیروي جدید )مهندسي 
تا کارگران( بدون گذراندن دوره هاي خاص از قبیل 
آشــنایي با شــرایط معادن در منطقه و تكنولوژي 
هــاي روز در معادن مشــغول به فعالیت مي شــو 
نــد و در بهترین حالت به صورت کاملا ســنتي و 
آموزش حین کار اندکي تجربه کسب مي کنند. در 
این زمینه قابل ذکر اســت که اپراتورهاي شاغل در 
معادن زغالسنگ نه تنها هیچ مدرکي نداشته؛ بلكه 

دوره هاي مربوطه را نیز نگذرانده اند.
تکنولوژي معادن زغالسنگ ایران

تكنولوژي مورد استفاده در معادن زغالسنگ ایران 
مشــكل دیگر این معادن اســت. بجز یكي دو مورد، تمامي ماشین آلات 
مورد استفاده این معادن همان تجهیزات و ماشین آلاتي هستند که حدود 
60 ســال پیش از روسیه وارد ایران شده اســت؛ اگرچه آن زمان نیز این 
تجهیزات از تجهیزات مشابه در دنیا از لحاظ تكنولوژي فاصله زیادي داشته 
اســت. در نتیجه اســتفاده از این تجهیزات و ماشین آلات، راندمان کار را 
بســیار پایین آورده و به دنبال آن قیمت تمام شــده نیز افزایش بسیاري 
یافته اســت که در نهایت در بهترین شرایط زغالسنگ تولیدي ایران قادر 
به رقابت با تولیدکنندگان خارجــي در عرصه جهاني نبوده و عملا امكان 

صادرات آن نیز وجود ندارد.
تجهیزات ایمني و مونیتورینگ

تجهیزات مورد اســتفاده در معادن زغالســنگ ایران نیز عمدتا تجهیزات 
قدیمي و ســنتي و مربوط به دهه 50 میلادي )سال هاي 13۴0 شمسي( 
اســت. همچنین سیستم پایش کار تجهیزات و پرســنل نیز کاملا سنتي 
است. به عنوان مثال استفاده از چراغ هاي انفرادي تونلي تا تجهیزات ایمني 
انفرادي انگیزه اســتفاده پرســنل از این تجهیزات را از بین برده است؛ در 
نتیجه نه تنها شــاهد انواع و اقســام حوادث در معادن زغالسنگ هستیم؛ 
بلكه روش هاي مقابله با حوادث نیز خود حادثه آفرینند. در همین راســتا 
لازم است در این خصوص اقدامات جدي از سوي دولت به عنوان سیستم 

نظارت بر بهره برداري صورت گیرد.
تامین منابع مالي

تامین منابع مالي پروژه هاي تجهیز و نوســازي ماشــین آلات و تجهیزات 
معادن زغالســنگ نیز یكي از دغدغه هاي اصلي بهره برداران معادن است. 
در همین راستا تمهیدات در نظر گرفته شده تاکنون مشكل زیادي از بهره 

برداران در این زمینه را برطرف نكرده  است.
تامین منابع مالي براي ســرمایه در گردش معادن نیز مشكل دیگري است 
که در شرایط فعلي  اقتصادي کشــور محدودیت هاي زیادي را براي بهره 
برداران به وجود آورده اســت. در واقع بانك ها بــراي فاینانس پروژه ها تا 
تامین ســرمایه در گــردش به صورت وام با اقســاط بلندمدت و کم بهره 
مي تواننــد یكــي از دغدغه هاي اصلي بهره بــرداران را برطرف کرده تا در 

خدمت افزایش تولید قرار گیرد.
در صورت تداوم مشــکلات فعلی و عدم اصلاح قیمت فروش 
زغالسنگ؛ هشدار معدنکاران این بخش در خصوص ورشکستگی 

و تعطیلــی قریب الوقــوع را تا چه اندازه 
جدی می دانید؟

به طور قطــع و یقین در صــورت عدم  اصلاح  
قیمت، عــدم توانایی تولیــد از معادن کوچك 
شــروع و به مرور به معادن بــزرگ انتقال پیدا 
خواهد کرد؛ به گونه اي که شاهد کاهش شدید 
تولید و یا عدم توانایی تولید زغالســنگ داخلی 
خواهیــم بــود. در واقع این هشــدار قطعاً یك 

هشدار جدی و واقعی است.
آهن  به عرضه محصولات ذوب  توجه  با 
اصفهان در بورس که براي کشــف قیمت و 
ضرورت عرضه کل زنجیره تولید فولاد در 
بورس انجام می شود، تا چه اندازه با عرضه 
قیمت  از  رهایی  برای  بورس  در  زغالسنگ 
گذاری دســتوری و کشــف قیمت از این 
طریق موافق هســتید؟ حضور در بورس تا 
چه اندازه می تواند در حل مشکلات موجود 

تاثیرگذار باشد؟
عرضه زغالسنگ در بورس های کالایی بخشی از مشكلات فروش که باعث 
رکود در تولید می شــود را از بین می برد؛ چراکه در حال حاضر مشتریان 
عمده زغالســنگ در ایران کك ســازی زرند و کارخانه ذوب آهن اصفهان 
هســتند. به همین دلیل وقتی این ماده معدنی وارد بورس کالا شــود، با 
مشــتریان گوناگونی که اســتفاده هاي متفاوتي از این کالا دارند؛ مواجه 
خواهیم شد. همچنین در حال حاضر هر گونه توقفي که در خطوط تولید 
این دو مشــتری خاص رخ دهد؛ به صورت مستقیم بر تولید زغالسنگ در 
شــرکت های تولیدکننده این ماده معدنی اثر خواهد گذاشت؛ در حالی که 

بورس کالا باعث می شود مشتری های دیگري جایگزین شوند.
به نظر من بورس کالا می تواند در شــفافیت معاملات و قیمت زغالســنگ 
تأثیر بسزایي داشته باشد که در صورت انجام این مهم شاهد رونق معاملات 

زغالسنگ در بورس کالا خواهیم بود.
در زمینه صادرات زغالسنگ تاکنون چه اقداماتی صورت گرفته 

است و چه میزان ظرفیت صادراتی وجود دارد؟
عمده صادرات ما در زغالســنگ به زغالســنگ حرارتی برمی گردد و سهم 

صادرات زغالسنگ کك شو بسیار اندک است.
البته علت اینكه معدنكاران تمایلي به صادرات زغالسنگ ندارند؛ چند عامل 
اســت. یكی از این عوامل گوگرد بالای زغال ایران اســت که به نســبت 
اســتانداردهای جهانی بالاســت و با توجه به اجرای برنامه های زیســت 
محیطی در ســایر کشــورها، صادرات اینگونه محصولات با دشواری هایی 
همراه اســت. در اینجا تكنولوژی گوگردزایی که روزگاری اهمیت چندانی 

برای این صنعت نداشت، قابل تامل می شود.
یكي دیگر از عواملي که مانع صادرات این کالا مي شــود؛ مشكلات فعلی 
ناشی از تحریم هاست که روند را کند و سخت می کند. در سال 97 شرکت 
زغالســنگ پروده طبس تقریبأ 50 هزار تن کنسانتره به مقصد چین صادر 
کرد؛ بــه گونه اي که زغال ایران به عنوان یك برنــد در بازارهای جهانی 
شناســایی شد. یكی از اهداف مهم انجمن زغالســنگ ایران در سالجاری 
افزایش دامنه صادرات زغالســنگ کك شــو به کشــورهای مورد نیاز این 
ماده معدنی استراتژیك است. در خصوص ظرفیت صادرات باید نگاه ما به 
مصرف داخلی این محصول هم باشد؛ به نحوی که مصرف کنندگان داخلی 

نیز دچار بحران نشوند. 

عرضه زغالسنگ 
در بورس کالا بخشی از 

مشکلات فروش که 
باعث رکود در تولید 

می شود را از بین 
می برد؛ چراکه در حال 
حاضر مشتریان عمده 

زغالسنگ در ایران کک 
سازی زرند و کارخانه 

ذوب آهن اصفهان 
هستند. به همین دلیل 

وقتی این ماده معدنی 
وارد بورس کالا شود، با 

مشتریان گوناگونی که 
استفاده هاي متفاوتي از 

این کالا دارند؛ مواجه 
خواهیم شد
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وضعیت کنونی معادن زغالسنگ را از لحاظ میزان ذخایر و 
تعداد معادن موجود چگونه ارزیابی می  کنید؟

بدون شك بیشترین ذخایر زغالی کشور امروز در منطقه زغالی طبس 
نهشــته گذاری شــده اســت. این منطقه زغال دار با مساحتی بالغ بر 
1200 کیلومتر مربع در آنتی کلینال طبس واقع شده و دارای مناطق 
پــروده )1(، پروده )2(، پــروده )3(، پروده )۴(، پروده شــرقی، مزینو 
کوچكعلی شمالی و جنوبی و به طور کلی ترکیب زیبا و تمام عیاری از 
منابع زغالسنگ کك شو و حرارتی را برای کشورمان مهیا کرده است.

در کنار این ذخایر معادن ســنگ کرمان، البــرز غربی، البرز مرکزی و 
البرز شــرقی از دیگر مناطق زغال دار کشور هســتند که خود دارای 
معادن کوچك و بزرگ با ســاختارهای زمین شناسی متفاوت هستند. 

اما بدون شك معادن زغالسنگ طبس اســت که اجازه کار مكانیزه را 
به معدنكاران می دهد، البته نباید فراموش کرد امكان اجرای بسترهای 

استخراج نیمه مكانیزه نیز در اکثر معادن کشور فراهم است.
ایران در زمینه معادن زغالســنگ در دنیا در چه جایگاهی 

قرار دارد؟
ایران در رده بندی بین کشــورهای زغال دار جهان از جمله استرالیا، 
سیبری، اندونزی، لهستان، آلمان، کانادا، آمریكا، هند، چین، برزیل و یا 
آرژانتین دارای جایگاه بسیار بالایی نیست، اما از لحاظ بررسی جایگاه 
در خاورمیانــه در پنج رده اول قرار می گیرد که البته با توجه به تمرکز 

فولادسازی های کوره بلند در منطقه، موضوع قابل توجهی است.
در حال حاضر مشــکلات معادن زغالسنگ را چه مواردي 

دكتر نويدرضا احمدي كارشناس ارشد اقتصاد معدن:

 معدنكاري سنتي با روش ها و تجهيزات روسي 
بلاي جان زغالسنگي ها شده است

ديد مديريت معادن زغالسنگ بايد تغيير كند

"کشور ما به شدت در زمینه زیرساخت های 
توسعه ای ضعیف اســت. مسیر و گلوگاه های 
حمــل و نقــل کشــور فرســوده و فاقد 
استانداردهای بین المللی لازم است. از سوي 
دیگر بهای تمام شده حمل و نقل چنین محصولاتي گاهی 
بیش از 30 درصد ارزش واقعی آن است که اگر آن را در 
برابر بال دیگر صنعت فولاد یعنی ســنگ آهن مقایسه 
کنیم، مي بینیم همه این موارد نفس صادرات زغالسنگ 
را تنگ می کند. از ســویي دیگر وقتی به تاریخچه این 

معــادن نگاه می کنیــم، مي بینیم بیــش از نیم قرن 
معدنکاری ســنتی با روش ها و تجهیزات روسی  بدنه 
مسخ شــده تمام عیاری از این معادن ساخته که هر از 
چندگاه خبرهای ناگواري از ریزش و انفجار آنها بدن همه 
را مــی لرزاند؛ لذا ضروري اســت نگاه بــه روش های 
معدنکاری از یکسو و دید مدیریت معادن زغالسنگ از 

سوی دیگر تغییر کند."
اینها بخشــي از اظهارنظرهاي دکتر نوید رضا احمدي 
کارشناس ارشــد اقتصاد معدن در گفت و گو با ماهنامه 

"جهان معدن" است که با دلسوزي و دقت نظر در خصوص 
چالش ها و مشکلات پیش روي معادن زغالسنگ که این 
روزها با دغدغه هاي متعددي دست به گریبانند، بیان مي 
کند. وي از فرسودگی و مستعمل بودن تجهیزات و نبود 
همت عالی و کافی این معادن مي گوید و بر این عقیده 
است که اگر مشکلات موجود برطرف نشود، قطعا شاهد 
تعطیلي این معادن در آینده اي نزدیک خواهیم بود. در 

ادامه متن کامل این گفت و گو را با هم مي خوانیم:
فاطمه گودرزی
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می دانید و تاکنــون چه اقداماتی برای حل 
این مشکلات صورت گرفته است؟

مشكلات معادن زغالسنگ ایران ریشه در دیروز 
و امروز ندارند؛ به همین دلیل برای رفع مشكلات 
این بخش ابتدا باید ریشه یابی تاریخی و فرهنگ 
معدنكاری را مورد بررســي قرار داد. همزمان با 
شروع فعالیت صنعت فولاد ایران به دست روس 
ها ســه ماده معدنی اصلی یعني ســنگ آهن، 
زغالســنگ و کربنات کلســیم مورد هدف زمین 

شناسان و معدنكاران روسي قرار گرفت.
تكلیــف معادن ســنگ آهن و کربنات کلســیم 
خیلی زود روشــن و روش اســتخراج روباز برای 
آنها آغاز شد، اما ذخایر زغالسنگ مسیر دیگری 
را شروع کردند و حفاری های زیرزمینی با سبك 
و سیاق و تجهیزات روسی آغاز شد و دو منطقه 
که شــامل زون های زغالی البرز )شرقی، مرکزی 
و غربی( بود، به همراه کرمــان مورد هدف قرار 

گرفت. زغال البرزهــا از این لحاظ مهم بودند که دسترســی راه آهن 
سراســری برای آنها از زمان رضا شاه فراهم شده بود. مناطق زغال دار 
کرمان هم به واســطه طرح توســعه صنعت در منطقه و ساخت کك 

سازی زرند رونق یافتند.
اما وقتی بــه تاریخچه این معادن نگاه می کنیم، مي بینیم بیش از نیم 
قرن معدنكاری ســنتی با روش ها و تجهیزات روسی  بدنه مسخ شده 
تمام عیاری از این معادن ساخته که هر از چندگاه خبرهای ناگواري از 

ریزش و انفجار آنها بدن همه را می لرزاند.
در برابــر آن زون زغالی طبس که مدیریتی جدید با حضور اروپایی ها 
را تا همین اواخر تجربه کرده اســت؛ در هنگامه ای از تجهیزات مدرن 
و با دیدگاهی جدید متولد شــد. نســلي جوان، کوشا و با انگیزه همراه 
مدیریتی با دانش و دوره دیده پا به عرصه گذاشتند. حال باید دید چرا 
در منطقه زغالی یكی چنان پیشــرفت می کند که طبس را می سازد و 

سایرین چنان در جا می زند که ... ؟!
بدون شــك اصلی ترین دلیل این موضوع، مشكل مدیریت و حاکمیت 

مسلط بر معادن زغالسنگ کشور است.
چه پیشنهاداتي برای توسعه معادن زغالسنگ دارید؟

در این خصوص باید بگویم نگاه به روش های معدنكاری از یكسو و دید 
مدیریت معادن زغالســنگ از ســوی دیگر باید تغییر کند. فرسودگی 
و مســتعمل بودن تجهیــزات و نبود همت عالــی و کافی، بلای جان 
معادن زغالسنگ شــده است. عده ای سود خود را در خون معدنكاران 
بیچاره جســتجو می کنند و عده ای دیگر در عقــد قراردادهایی بدتر 
از ترکمانچــای!!! کــه هر چــه فریاد مــي زنیم، صدایمــان به جایی 
 نمی رســد. گویا آقایان نهادهای نظارتی گوششــان بســیار سنگین 

شده است.

هشــدار معدنکاران زغالســنگ در 
خصوص تعطیلي و ورشکستگی را تا چه 

اندازه جدی می دانید؟
جواب این ســوال را باید در جایی جســتجو 
کرد که قیمت زغالســنگ وارداتی تنی بیش 
از 2 میلیون تومان و قیمت زغالســنگ تولید 
داخل حدود 700 هزار تومان اســت. بنابراین 
در صورت تداوم وضع موجود و عدم رسیدگي 
مقامات ذیربط، بدون شــك شــاهد تعطیلی 
معادن زغالسنگ کشــور در آینده ای نزدیك 

خواهیم بود. 
با توجه به عرضه محصولات ذوب آهن در بورس کالا که به 
منظور کشف قیمت و در راســتای ضرورت عرضه کل زنجیره 
تولید فولاد انجام می شود، تا چه اندازه با عرضه زغالسنگ در 
بورس هاي کالایي و کشف قیمت از این طریق موافق هستید؟ 
به نظر جنابعالي آیا این روند می تواند در حل مشکلاتی که در 

حال حاضر معدنکاران با آن روبرو هستند تاثیرگذار باشد؟
این موضوع می تواند قدم اول در بهبود شرایط زغالی ها باشد. محاسبات 
نشان می دهد 30 درصد قیمت پایه چدن بهای زغالسنگ مصرفی آن 
اســت، اما حضور در تجارت جهانی کجا معنا می شود؟ اگر حتی بنا به 
حمایت از تولید فولاد هم باشــد، زغالسنگ ایران باید به قیمت 15 تا 
20 درصد کمتر از بازارهاي جهانی و با پایه معادل سازی شده ریال آن 

به دلار به مصرف کننده تحویل داده شود.
به عنوان ســوال آخر، وضعیت صادرات زغالســنگ را در 

شرایط فعلی چگونه می بینید؟
متاســفانه کشــور ما به شــدت در زمینه زیرســاخت های توسعه ای 
ضعیف اســت. مســیر و گلوگاه های حمل و نقل کشور فرسوده و فاقد 

استانداردهای بین المللی لازم است. 
از ســوي دیگر بهای تمام شــده حمل و نقل چنین محصولاتي گاهی 
بیــش از 30 درصد ارزش واقعی آن اســت که اگــر آن را در برابر بال 
دیگر صنعت فولاد یعنی ســنگ آهن مقایسه کنیم، چه شانسی برای 
صادرکننده باقی می ماند؟ همه اینها نفس صادرات را تنگ می کند. در 

این صورت چگونه می توان به صادرات فكر کرد؟
از طرفی دیگر این تعداد کارخانه کك ســازی که مثل قارچ رشد کرده 
اند، قرار اســت با چه خوراکی تغذیه شوند؟ متاسفانه از واژه صنعت و 
معدن همه به بخش آسان آن یعنی صنعت چسبیده اند و معدن را رها 

کرده اند.
در حال حاضر کارخانه های کك سازی با کمبود خوراک مواجه شده اند 
و باید زغال مورد نیاز خود را وارد کنند و از طرفی دیگر بدهكاری های 
ســنگین صنایع فولادی کشور )کوره های بلند( نفس معادن زغالسنگ 
را گرفته اســت؛ در چنین وضعیتي معادن زغالســنگ چگونه به فكر 

صادرات باشند؟ 

مشکلات معادن 
زغالسنگ ایران ریشه 

در دیروز و امروز 
ندارند؛ برای رفع 

مشکلات این بخش ابتدا 
باید ریشه یابی تاریخی 
و فرهنگ معدنکاری را 
مورد بررسي قرار داد. 

همزمان با شروع فعالیت 
صنعت فولاد ایران به 

دست روس ها سه ماده 
معدنی اصلی یعني سنگ 

آهن، زغالسنگ و 
کربنات کلسیم مورد 

هدف زمین شناسان و 
معدنکاران روسي قرار 

گرفت
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در اقتصاد کشور با سیستمی مواجه هستیم 
که بر اساس برنامه  ریزی و دانش پیش نمی  
رود و همیشــه برنامه  ریــزی  های عجولانه، 
بخشنامه  های بی  اعتبار و ناگهانی و نداشتن 
چشم  اندازی روشن مصائب صنعت و اقتصاد 

کشور را دامن زده است .
حوزه معــدن کشــور مانند دیگر ســطوح 
اقتصادی و تولیدی بــا چالش  هایی روبه  رو 
شده است . معادن زغالســنگ نیز در مسیر 
دیگر معادن حرکت می  کنند و از این آسیب 
مســتثنی نیســتند. بر اســاس آمار منتشر 
شده در رسانه  ها متاســفانه تا پایان مهرماه 
ســالجاری تقریبا نیمی از معادن زغالسنگ 
تعطیــل خواهند شــد که البته مســتندات 
فعالان این حوزه حاکی از آن است که بیش 
از آنچه در آمار منتشــر می شــود، با رکود و 
تعطیلی معادن زغالسنگ مواجه هستیم . این 
موضوع بی  شك بخش  های مختلفی را تحت 
تاثیر قــرار می  دهد که یكــی از آنها حوزه 

اشتغال خواهد بود.

بخش قابل توجهی از آســیب  هــای ایجاد 
شــده در حوزه معادن حاصــل تحریم  های 
خارجی، خود تحریمی  های ناشــی از ســوء 
مدیریت و عــدم برنامه  ریزی هوشــمندانه 
اســت ؛ زنجیــره ای طولانــی و تاثیرگــذار 
که البتــه ماننــد دومینو تاثیــر منفی هر 
 یــك از نقــش  آفرینــان، دیگــری را دچار 

آسیب می  کند.
در حــال حاضــر تحریم  های بیــن  المللی 
موجب رکود بازار و اقتصاد کشور شده است؛ 
در نتیجه تجار و ســرمایه  داران علاقه  ای به 
ســرمایه  گذاری در ســطوح مختلف ندارند . 
همچنین تحریم  های خارجی در شكل کلان 
موجب ایجاد مشكلات جدی در نقل  و انتقال 
 های مالی و در نتیجه عدم امكان دسترسی 
به تكنولوژی  های جدید و روزآمد شده است . 
این موضوع در حالی اســت که بخش معدن 
به طور جدی نیازمند دسترسی به تكنولوژی 

نوین و کارآمد است .
تولید اســتاندارد بالای محصــولات معدنی 
به طور قطع نیازمنــد بهره مندی از امكانات 
کافی اســت که البته در سطوح دیگر صنایع 
نیــز این موضوع مهم را بایــد پیگیری کرد . 
جالب اســت بدانید در حال حاضر هر چند 
دو یا سه پروژه زغالشــویی در کشور وجود 
دارد، اما زغال کافی برای شســت و شــو در 
این پــروژه  ها وجود ندارد کــه این موضوع 

خــود دلیل دیگری بر این اســت که معادن 
زغالسنگ دچار مشكلات جدی شده اند.

نبایــد از این نكتــه مهم به ســادگی عبور 
کرد کــه فعــالان بخش خصوصــی همواره 
هشــدارهایی جدی پیرامون مسائل اقتصادی 
در بخش  های مختلف داده اند، اما مســئولان 
کماکان نســبت به این موضوع بی  توجه بوده 
و آنطور که باید مســائل مطرح  شده از سوی 
بخش خصوصی را مورد توجه و بررســی قرار 
نداده اند . باید پذیرفت که کشــور در سطوح 
مختلف اقتصادی دچار مشكل است که روند 
گرانی  های ناگهانی و روز افزون اخیر شاهدی 

بر این موضوع است.
در اقتصــاد کشــور بــا سیســتمی مواجه 
هستیم که بر اســاس برنامه  ریزی و دانش 
پیش نمی  رود و همیشــه برنامه  ریزی  های 
عجولانه، بخشنامه  های بی  اعتبار و ناگهانی 
و نداشــتن چشــم  اندازی روشــن مصائب 
صنعت و اقتصاد کشــور را دامن زده است . 
روشن است که بخش قابل توجهی از آسیب  
های تولید کشــور حاصل تحریم  های بین  
المللی اســت اما نداشــتن مدیریت مناسب 
و اندیشــمندانه بیشــترین آســیب ممكن 
را بر تولید کشــور تحمیل کرده اســت . از 
همین رو مســئولان باید قــدم  های جدی 
 بــه منظور برنامــه  ریزی های هوشــمندانه 

بردارند. 

زنگ خطر تعطيلی معادن با خود تحريمی  ها

فریال مستوفی
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران
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ورشکستگی های عظيمی پيش روي توليدكنندگان زغالسنگ است

ضرورت ايجاد تقارن بين قيمت هاي 
داخلي و جهاني زغالسنگ  

اقتصاد و چرخه ارزش آفرینی مواد معدنی آنقدر مهم و جذاب است 
که تحلیلگران زیادی در دنیای امروز اقتصاد صرفا بالا و پایین های 
آن را رصد و برهمین اســاس آینده یك جامعه یا اجتماع را پیش 

بینی مي کنند. 
در حقیقت این مواد معدنی یا بهتر است بگوییم بمب های انرژی؛ 
زیربنا و سازه های اقتصاد بسیاری از کشورها را تشكیل می دهند و 
وابستگی به آن در صنایع امروزی امری اجتناب ناپذیر است. در این 
میان زغالسنگ به عنوان مسافری از میلیون ها سال قبل از جایگاه 
ویژه ای برخوردار اســت که صنعت آن علیرغم تعطیلی بسیاری از 
معادن در اروپا؛ طی ســال های اخیر پیشــرفت قابل ملاحظه ای 

داشته است.
کشــورمان ایران نسبت به سایر کشــورهای تولیدکننده این کالا؛ 
داراي معادن و ذخایر غنی از »الماس ســیاه« نیســت، اما همین 
میزان تولید هم دارای جایگاه استراتژیك با زنجیره کوتاه در چرخه 
اقتصاد اســت که عمده تولیدات آن در صنعت فولادســازي مورد 

استفاده قرار می گیرد.
متاســفانه طی ماه های اخیر علیرغم تلاش هــای فراوان صورت 
گرفته، آنگونه که باید به مشــكلات و معضلات معادن زغالســنگ 

پرداخته نشــده اســت. از دیدگاه اقتصادی قیمت گــذاری ثابت 
بدون در نظر گرفتن ســایر عوامــل دخیل در بهای تمام شــده، 
منجــر به ایجــاد تقارن میــان قیمت های جهانــی و قیمت های 
فروش داخلی شــده اســت. حــال آنكــه تولیدکننــدگان علی 
الخصــوص معادن تمــام مكانیزه بایــد کالاها و تجهیــزات مورد 
 نیــاز خــود را از بازارهــای جهانی بــا هزینه های چنــد برابری 

تامین کنند. 
به بیان ساده هزینه های تولید همراه با نوسانات نرخ ارز و افزایش 
ســطح عمومی قیمت ها رشــد کرده، اما قیمت های فروش بدون 
تغییر و یا بــا تغییراتي جزیي که حتی فاصله منفی زیادی با نقطه 

سر به سر دارد، همراه بوده است.
در حال حاضر بخشــی از این تقارن هزینه و درآمد در صورت های 
مالی شــش ماهه شــرکت های درگیر این صنعت نمود پیدا کرده 
اســت و به راحتی می توان دریافت که در صورت عدم اقدام بهینه 
و موثر به زودی شــاهد اتفاقات ناگوار و حتی ورشكســتگی های 
عظیمــی در این صنعت خواهیم بود که به طبع آن ســایر صنایع 
داخلی وابســته نیز دچار مشــكلاتی در تهیه زغال خام و یا انرژی 

اولیه مورد نیاز خود خواهند شد.
در کنار این عدم انطباق ها مباحثی نظیر ایمنی معادن که مهمترین 
اولویت کاری در برنامه های اســتراتژیك شرکت هاي ذیربط است، 
تحت تاثیر قــرار گرفته که در صورت عدم توجه ویژه به آن فجایع 

اجتماعی را به بار خواهد آورد. 

  

 مهندس غلامرضا موذني 
            رئیس هیات مدیره شرکت زغالسنگ پروده طبس
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زغالسنگ، سنگ آهن و بوکسیت بیشترین میزان 
معدنكاری در جهان را به خود اختصاص دادند.

به گــزارش روابط عمومی ســازمان توســعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران و به نقل 
از وب سایتMining Technology  در سال 
2016 میلادی بیشــترین معدنــكاری در بخش 
های زغالســنگ، ســنگ آهن، بوکسیت، سنگ 

فسفات و گچ بوده است.
بنا بــر گزارش انجمن جهانی زغالســنگ؛ ذخایر 
زغالســنگ جهان بیش از یك تریلیون تن برآورد 
شده است. بنابراین قرار گرفتن زغالسنگ در صدر 
فهرست معدنكاری دنیا قابل تصور است. در سال 
2016 میلادی مجموع تولید جهانی زغالســنگ 
7.۴ میلیارد تن به ثبت رســید. این رقم در مدت 
مشــابه ســال 2012 میلادی 8 میلیارد و 200 
میلیون تن گزارش شــده اســت. چین به عنوان 
پرچمدار تولید زغالســنگ در جهان توانست در 
سال 2016 علیرغم کاهش 16 درصدی نسبت به 
سال 2012  با تولید سه میلیارد و 300 میلیون 
تن زغالسنگ کماکان بزرگترین تولیدکننده این 

ماده معدنی باشد.
چین در اهــداف خود تولیــد 3 میلیارد و ۴00 
میلیون تن زغالســنگ در ســال 2016 را پیش 
بینی کرده بود که نتوانست به آن دست یابد و به 
نظر می رسد منابع تجدیدپذیر انرژی پا به عرصه 
ظهور گذارند و این روند نزولی تولید زغالســنگ 

ادامه یابد.
این در حالی اســت که تولید زغالسنگ در سال 
2017 میلادی با 3.3 درصد رشد نسبت به سال 

گذشته به 3 میلیارد و 520 میلیون تن رسید.
رتبه دوم: تولید 4.6 میلیارد تن 

سنگ آهن و آهن خام
طی ســال 2016 در مجمــوع ۴ میلیارد و 600 
میلیون تن ســنگ آهن و آهن خــام در جهان 
تولید شده اســت. تولید جهانی سنگ آهن از 2 
میلیارد و 900  تن در سال 2012  به 3 میلیارد 
و 300 میلیون تن در سال 2016 افزایش یافت. 
با این وجود مجموع تولید جهانی آهن خام از یك 
میلیارد و 2۴0 میلیون در ســال 2013  به یك 
میلیــارد و 230 میلیون در ســال 2016 کاهش 

یافت.
کاهش عیار ســنگ آهن و افزایــش هزینه های 
تولیــد منجر به افت تولید در برخی کشــورهای 
بزرگ تولیدکننده ســنگ آهن شــده است. در 
آفریقای جنوبــی، آمریكا و چیــن کاهش تولید 
2016  نســبت به 2012  گزارش شــده است. 
این در حالی اســت که برزیل و استرالیا به دلیل 
ســرمایه گذاری در معــادن جدید )بــه منظور 
جایگزینی معادن قدیمی ( شــاهد رشــد تولید 

بودند.
 رتبه سوم: بوکسیت با تولید جهانی 

28۹ میلیون تن
تولید جهانی بوکسیت در ســال 2016 میلادی 
289 میلیون تن اعلام شــده است. بوکسیت به 
عنوان یكــی از عناصر مهــم در تولید آلومینیوم 
طی 5 ســال اخیر دچار نوســان بود. پنج کشور 
تولیدکننده برتر بوکســیت در جهان هند، گینه، 
برزیل، چین و استرالیا هستند که همگی از سال 

2012  شاهد رشد تولید این ماده معدنی بودند.
276  میلیون تن سنگ فسفات

ســنگ فســفات چهارمین ماده معدنی است که 
276 میلیون تن تولید را در سال 2016 به ثبت 
رســانده اســت. طی مدت مذکور چین با تولید 
1۴۴ میلیون تن ســنگ فســفات بیش از نیمی 
از تولید این مــاده معدنی را ثبــت کرد. جزیره 
کریســمس که در جنوب شــرق آسیا و در 320 
کیلومتری جنوب جزیره جــاوه در اقیانوس هند 
قرار دارد، یكی از منابع تامین فسفات است. این 
جزیره 1800 نفر جمعیت دارد. در ســال 2016 
تولید فســفات جزیره کریســمس 770 هزار تن 

گزارش شده است.
تولید 267 میلیون تن گچ

گچ یكی از مواد معدنی مورد استفاده در ساخت 
و ساز است که رتبه پنجم معدنكاری سال 2016 
را دارد. تولیــد این ماده معدنی روند افزایشــی 
یكنواختی را از ســال 2012 تجربــه کرد. تولید 
جهانی گچ از 258.1 میلیون تن در سال 2012  
بــه 267.1 میلیون تن در ســال 2016 افزایش 
یافته اســت. تحلیلگران پیش از این میزان تولید 
گچ جهان را در ســال 2016 حدود 252 میلیون 

تن پیش بینی کرده بودند.
چین به عنــوان بزرگترین تولیدکننده گچ جهان 
130 میلیــون تن تولیــد جهانی ســال 2016 
میلادی را به خود اختصاص داد. همچنین ایران 
به عنوان دومین تولیدکننده این ماده معدنی 16 
میلیون تن تولید گچ را طی مدت مذکور به ثبت 

رساند. 

زغالسنگ، سنگ آهن و بوكسيت در صدر معدنكاری جهان
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نخستین  راه اندازی  از  ســال   15 حدود 
بورس کالایی در کشــور با عنوان بورس 
فلزات تهران و 11 سال از تاسیس شرکت 
بــورس کالای ایران می  گــذرد. بورس 
کالا در این ســال  ها به دلیل ســاختار 
غیرشفاف اقتصاد ایران با پیچ و خم های 
زیادی در مسیر پیشــرفت مواجه بوده، 
اما تاثیرات این بــازار در ایجاد عدالت و 
کارشناسان  تاکید  مورد  همواره  شفافیت 

و مسئولان بوده است.
حیدر مستخدمین  حســینی به اهمیت نقش 
بورس کالای ایران در اقتصاد طی 11 ســال 
گذشته اشاره کرد و گفت: برای فرآیند توسعه 
اقتصادی هر کشــوری الزاماتی وجود دارد که 
یكی از این الزامات داشــتن یك بازار سرمایه 
قوی اســت و آنچه بازار ســرمایه را شكل می  
دهــد، از بــورس اوراق بهــادار و بورس  های 

کالایی است.
این اقتصاددان در ادامه افــزود: ما در اقتصاد 
کشــورمان طی ۴ دهه گذشــته دســتخوش 
تغییرات رو به رشــدي بوده ایم؛ به  طوری  که 
وضعیت اقتصادی و رشد تولید در بخش  های 
صنعتی و معدنی، کشــاورزی و پتروشــیمی 
شرایط را به  گونه  ای ترسیم کرد که مسئولان 
اقتصادی و دولت به سمت و سوی بهره  گیری 
از ظرفیت بورس  هــای مختلف و در راس آن 
بورس  هــای کالایی قدم برداشــتند و بورس 
فلــزات را راه انــدازی کردنــد. وی ادامه داد: 
مجموعه این عوامل در آن زمان باعث شــد تا 
دولت و مجلس تفكر استفاده از مكانیزم بازار 
و  حرکت به سمت شــفافیت در بازار کالا را 
پیگیری کنند که از اصلی  ترین این عوامل می  
توان به دوران سازندگی در حوزه های مختلف 
و ناکارآمدی معاملات حواله ای و فســاد آور و 
به اندازه نبودن میزان تولیــد و عرضه برخی 

محصولات به ویژه فلزات اشاره کرد.
 راه اندازی بورس کالا 

با حمایت قوای سه  گانه
بــه گفته مســتخدمین  حســینی بــه دلیل 
مشــكلات معامــلات حواله  ای و فســادهای 
گســترده ای که در این شــیوه وجود داشت، 
مواد اولیه برای رســیدن به دست تولیدکننده 

و مصرف کننده نهایــی بین افراد مختلفی می  
چرخید و قیمت ها به طرز عجیبی افزایش می  

یافت.
این کارشناس ارشد مســائل اقتصادی عنوان 
کرد: شكل  گیری فسادهای عظیم در آن زمان 
باعث شد تا لزوم شكل  گیری یك بازار شفاف 
و قانونی در ذهنیت قوای سه  گانه ایجاد شود 
و با وجود مقاومت  های قدرتمند عده ای که از 
نبود شفافیت مبادلات کالاها سود می  بردند، 
اما وفاق ملــی و عزم جدی قــوا به خصوص 
دولت و مجلس به همراه فعــالان بازار فلزات 

باعث شد بورس فلزات تهران شكل بگیرد. 
وی گفــت: نتایج راه اندازی بــورس فلزات در 
ایجــاد معاملاتی عادلانه و شــفاف و حمایت 
از تولیدکننــدگان بــه حدی بــود که بورس 
کشــاورزی نیز راه اندازی شد و بدنبال تكمیل 
قوانیــن و با ادغام بورس فلزات و کشــاورزی، 

بورس کالای ایران تاسیس شد.
لزوم مدیریت واحد برای کالاهای صادراتی

این اقتصاددان گفت: با وجود عمر 11 ســاله 
بــورس کالا، اما این بــورس در ابتــدای راه 
فعالیت  های گســترده خــود در اقتصاد ایران 
قرار دارد و بدون شــك طي سال  های آینده 
علاوه بر فعالیت  های کنونی، شــاهد توســعه 
نقش بورس کالا در پوشــش ریســك بازارها، 
توســعه ابزارهای مالی نوین و استقبال فعالان 

صنایع این ابزارها، صــادرات و مدیریت واحد 
بازار کالاهای صادراتی از ســوی این بورس و 
تاثیرگذاری بــر قیمت  های منطقه ای خواهیم 

بود.
به گفته مستخدمین  حسینی بورس کالا یك 
نهاد ملی است و می  تواند بهترین بستر برای 
ایجاد مدیریــت واحد برای نفــوذ محصولات 
صادراتی ایران در بازارهای جهانی باشد. پسته، 
زعفران، فــرش، قیر و چندین و چند محصول 
صادراتی کشور به دلیل نداشتن مدیریت واحد 
و حضورهــای پراکنده ما در نمایشــگاه  های 
بین  المللی نتوانسته  اند به خوبی در بازارهای 

جهانی ایفای نقش کنند.
وی به بازار محصولات کشاورزی اشاره کرد و 
گفت: در بازار کالاها بــه خصوص محصولات 
کشــاورزی هر ساله شــاهد آن هستیم که با 
افزایش تولید و عرضه یــك محصول، قیمت 
کاهــش می  یابد و کشــاورز برای ســال بعد 
نیز رغبتی برای تولیــد آن محصول ندارد. در 
شرایطی که ســال بعد قیمت همان محصول 
افزایش می  یابد و این چرخه در نهایت به زیان 
کشاورز تمام می  شــود. از همین رو ابزارهای 
پوشش ریسك بورس کالا از جمله قراردادهای 
آتی بهترین مكانیزم برای حمایت از کشاورزان 
است و راهی جز استفاده از این ابزارهای مالی 

برای توسعه بازارهای مختلف نداریم. 

حيدر مستخدمين  حسينی مطرح كرد؛

نجات اقتصاد از معاملات حواله  ای
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ســال گذشته معادن ســنگ آهن 76 میلیون و 5۴0 هزار تن سنگ 
آهن تولید کردند. علاوه بر این در سال گذشته 3 میلیون و 200 هزار 
تن زغالسنگ خام نیز تولید شد، اما در شرایط فعلی به دلایل فنی به 

واردات زغالسنگ نیاز داریم.
اردشیر ســعدمحمدی عضو هیات عامل ایمیدرو ضمن بیان مطلب 
فوق و با اشــاره به اینكه در ایران 307 معدن فعال سنگ آهن وجود 
دارد، به سند چشم انداز فولاد اشاره کرد و اظهار داشت: قرار است در 
سال 1۴0۴ به تولید 55 میلیون تن فولاد دست یابیم که با طرح های 
کنونی این عدد قابل دســترس اســت؛ در نتیجه نیازمند تولید 162 
میلیون تن سنگ آهن هستیم که 2/2 برابر میزان کنونی است. از این 
رو در زمینه سنگ آهن در آینده با کمبود رو به  رو خواهیم شد و باید 

سرمایه گذاری های لازم در این خصوص را شانجام دهیم.
وي با بیان اینكه یكی از بحث  های مهم در زمینه فولاد به بخش معدن 
و تهیه مواد اولیه باز می گردد،  خاطرنشــان کــرد: اگر کارخانه های 
موجود با ظرفیت 85 درصد کار کنند، تا 15 سال آینده ذخیره سنگ 
آهن کشــور به پایان می رســد و اگر با 65 درصد ظرفیت کار کنند، 
فقط تا 22 سال آینده ذخایر سنگ آهن جوابگوی نیاز کشور خواهد 
بــود؛ از این رو باید در این معادن ســرمایه گذاری لازم صورت گیرد. 
به همین دلیل نیازمند تغییر طراحی معادن و راه اندازی شــبكه های 
نرم افزاری در معادن هســتیم؛ هرچند که این تغییرات باید تدریجی 

باشد.
وی با بیان اینكه ســرمایه گذاری باید در زمینه اکتشاف انجام شود تا 
خوراک مواد اولیه را داشــته باشیم، ادامه داد: در سنگان 2 پیمانكار 
اســتخراج داریم و قرار اســت از 7 میلیون تن برداشت سنگ آهن تا 

پایان ســال 98 به ۴0 میلیون تن سنگ تولیدی در چشم انداز آینده 
برسیم که لازم است 120میلیون تن باطله  برداری انجام شود.

سعدمحمدی افزود: رســیدن به این اهداف نیازمند تغییر نگرش به 
نیروی انســانی، تغییر نگرش فنی به معدن ماننــد تغییر تراک ها از 
130 تن به 2۴0 تن و شــاول  ها، تغییر سیســتم  های نرم افزاری و 

سخت افزاری در معادن است.
وي به زیرســاخت ها اشــاره کــرد و گفت: برای رســیدن به اهداف 
چشــم انداز فولاد باید 8 هزار میلیون یورو ســرمایه گذاری شــود تا 
کمبودهای امروز را جبران کنیــم. همچنین نیاز به 13هزار میلیون 
یــورو ســرمایه گذاری در بخش زیربنایی داریم کــه بخش عمده ای 
از آن مربوط به خطوط ریلی اســت؛ چراکه فقــط در زمینه ریل به 
ســرمایه گذاری 5 هزار میلیون یورویی نیاز داریم. خوشبختانه اخیرا 
شــرکت ذوب آهن تولید ریل را به  صورت انبوه آغاز کرده اســت که 

امیدواریم کیفیت را افزایش و قیمت تمام شده آن را کاهش دهد.
ســعدمحمدی در ادامه با اشاره به خطوط ریلی کشور عنوان کرد: در 
افق 1۴0۴ پیش  بینی می شــود که تنها 105 میلیون تن ماده اولیه 
جا به  جا شود. در شــرایط فعلی ایران 13هزار کیلومتر ریل دارد که 
12 هــزار کیلومتر دیگر باید به آن افزود. از طرفی این اقدام می تواند 
به شــرکت های فولادی کمك کند و هزینه تمام شده آنها را کاهش 
دهد. ظرفیت حمل بار ریلی اکنون ۴0 میلیون تن اســت که باید به 

200میلیون تن تنها برای فولاد برسد.
معاون طرح های توســعه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو همچنین با 
توجه به انرژی مورد نیاز برای واحدهای فولادی اظهار کرد: برای 55 

میلیون تن فولاد باید 17.1 میلیارد متر مكعب گاز داشته باشیم. 

سعدمحمدي عضو هيات عامل ايميدرو تاكيد كرد:

صادرات و رقابت  پذيری؛ دغدغه صنايع فولاد
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یك کارشناس بازار سرمایه معتقد است به دلیل نوسانات قیمت کالاها در کشور که ناشی 
از تغییرات نرخ ارز است، راه اندازی و توسعه بازارهای مشتقه برای محصولات مختلف از 
جمله فولاد و پتروشیمی می تواند به فعالان این بازارها قدرت برنامه ریزی و پیش بینی 
دهد. مدیرعامل کارگزاری آرمان تدبیر نقش جهان در خصوص پوشش ریسك معاملات 
در بازارهای کالایی که از نوســانات نرخ ارز ناشــی می  شود، گفت: در بورس کشورهای 
توســعه یافته مانند آمریكا معامله کالاهای بورســی عمدتا به صورت قراردادهایی از نوع 

آپشن و آتی انجام می شود که این امر به تعادل و ثبات بازارها کمك شایانی می کند.
بهادر شمس افزود: گسترش این ابزارها در بورس کالای ایران نیز زمینه کاهش ریسك 
ســرمایه  گذاری، افزایش قدرت نقدشوندگی و نیز قدرت برنامه  ریزی بلندمدت را برای 

تولیدکنندگان و سرمایه گذاری در بازار سرمایه ایجاد خواهد کرد.
وي همچنین تاکید کرد: پوشش ریسك برای تولیدکنندگان، بنگاه های اقتصادی و نیز 
فعالانی که قصد دارند از این کالاها استفاده کنند، یكی دیگر از مزایای راه اندازی این نوع 
از قراردادها است؛ چراکه این افراد می  توانند پیش بینی کنند با توجه به قیمت  ها در بازار 
سرمایه  گذاری خود را کاهش یا افزایش دهند. همچنین مصرف کنندگان کالاهایی که 
در بورس عرضه می  شود، می  توانند با استفاده از این ابزارها نسبت به تأمین مواد اولیه و 
میزان تولید خود پیش  بینی سه ماهه، شش ماهه یا حتی یكساله داشته باشند. از سوی 
دیگر این ابزارها کمك خواهد کرد سرمایه   ها راکد نشود و هزینه  ها نیز افزایش پیدا نكند.

این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: بنابراین از آنجا که در بازار ایران نوسانات ارزی 
به مراتب مشــاهده می  شــود، بازار سرمایه نیز باید از این ابزارهای مالی برای معاملات 
کالاهای اســتراتژیك مانند فولاد و پتروشیمی اســتفاده کند؛ این در حالی است که 
ممكن است در این راستا مسائل فقهی پیش بیاید و اگر کمیته فقهی بتواند این مسائل 
را ســریع  تر به نتیجه برســاند، اتفاقات بهتری در بازار صنایع مهم کشور مانند زنجیره 
فولاد، پتروشیمی و ... رخ خواهد داد. این کارشناس بورس و بازار سرمایه به لزوم افزایش 
سواد مالی در این زمینه نیز اشاره کرد و گفت: تجربه سال  های اخیر نشان می  دهد که 
برای اســتفاده از چنین ابزارهای جدیدی که هم پوشش دهنده ریسك هستند و هم 
خود ریســك بالایی هســتند، نیاز به فرهنگ سازی بیشتری وجود دارد. در این راستا 
معاملات آپشــن و آتی که از انواع دیگر ابزارهای معاملاتی پیچیده تر هستند، طبیعتا 
نیاز به آموزش و فرهنگ  سازی بیشتری در بازار دارند و زمان بیشتری را هم در بازار و 
بورس و سایر ارکان برای آشنایی، آموزش و فعال  سازی سایر زیرساخت ها در این بازار 

برای انجام معاملات باید در نظر داشت. 

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: اصلی  ترین نیاز اقتصاد ایران 
در دوره تحریم  های آمریكا که از ماه دیگر آغاز می  شود، فراهم کردن زمینه شفافیت 
حداکثری در بازارهاســت که در این زمینه لزوم تمرکز معاملات کالا ها و مواد اولیه 

اساسی در بورس کالا بیش از گذشته تاکید می  شود.
علي کاظمی بابا حیدری بیان کرد: تجربه همین چند ماه اخیر و نوسانات نرخ ارز به 
وضوح نشان داد که اگر ما در بازار های مختلف دارای شفافیت مناسب بودیم، برخی 

سودجو ها اجازه ایجاد التهاب و احتكار را پیدا نمی  کردند.
وی در ادامه افزود: یكی از بهترین مسیر ها به منظور ایجاد شفافیت، تقویت بازار های 
رسمی در کشور است. بازار هایی که بر اساس قانون ایجاد شده اند و فعالان اقتصادی 
و ســرمایه گذاران می  دانند که حضور آنها در این بازار ها بر اساس قواعد اقتصادی و 
شفافیت است. به گفته این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس متاسفانه طي 
ماه های اخیر شــاهد توسعه بازار های غیر رســمی و افزایش التهاب  ها بودیم، اما به 
مسئولان تصمیم گیر توصیه می  شود که یكی از راه های ایجاد تعادل و آرامش در بازار 

کالاها، متمرکز کردن عرضه و تقاضا مواد اولیه در بورس کالاست.
کاظمی بابا حیدری اظهار کرد: اصلی  ترین کارکرد های بورس ایجاد شفافیت در روند 
دادوستد کالا ها است و این مزیت در دوران تحریم  ها می  تواند نقش تعیین کننده اي 

در ایجاد تعادل در بازار های مختلف داشته باشد.
وی تاکید کرد: طي ماه های اخیر به دلایل افزایش قیمت ارز و دست  های پنهانی که 
وجود داشت، شاهد رفتار های سوداگرایانه و احتكار مواد و افزایش قیمت  ها بودیم. اما 
اگر زنجیره تولید محصولات برای مثال فولاد بطور کلی در بورس کالا عرضه شود، می  
توان به راحتی از ماده اولیه تا محصول نهایی که به دست مردم می  رسد را در بستری 

شفاف و واقعی رصد و معامله کرد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره به اینكه آغاز تحریم  ها می  تواند 
برای یكســری دلال به دوران طلایی تبدیل شود، گفت: ســود عده ای در آشفتگی 
بازارهاست که اتخاذ تصمیمات منطقی و بر اساس اصول اقتصادی به منظور تنظیم 
بازار تنها راه جلوگیری از آشفتگی هاست. به همین ترتیب کشف واقعی قیمت  ها بر 
اساس میزان واقعی عرضه و تقاضا ها در بورس از اصلی  ترین کانال  های ایجاد شفافیت 
و تعادل در معاملات به شمار می  رود.  کاظمی بابا حیدری در انتها خاطرنشان کرد: 
شــفافیت در فعالیت  ها و مبادلات داخلی، لازمه اقتصاد ماست که با بهره گیری از 

بازار های رسمی می  توان به نظارت دقیق  تر این فرآیند ها کمك کرد. 

كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد؛

 مزايای ورود محصولات فولادی
 و پتروشيمی به بازار مشتقه

عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس مطرح كرد:

 لزوم تمركز معاملات زنجيره توليد 
در بورس
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فعالیت بورس کالای ایران طي هفت ماهه سالجاري با محصولات 
مختلفــی در دو تالار داخلی و صادراتی در 4 رینگ محصولات 
صنعتی و معدنی، کشاورزی، پتروشیمی و فرآورده های نفتی به 
صورت نقدی، سلف و نسیه ادامه یافت که با احتساب معاملات 
آتــی، معاملات عرضه اولیه، معاملات ثانویه و گواهی ســپرده کالایی؛ 

ارزش معاملات با رشد 164 درصدی رو به رو شد.

حجم کل معاملات محصولات به اســتثنای طلا و قراردادهای آتی در 
شــرکت بورس کالا در طول این مدت 15 میلیون و 455 هزار و 81۹ 
تــن بود که به ارزش 474 تریلیون و 64 میلیارد و 412 میلیون و 634 
هزار ریال داد و ســتد شد. قراردادهای آتی به حجم 7 میلیون و۹87 
هزار و 45۹ تن و طلا نیز با حجم 83 کیلوگرم در هفت ماهه ســال ۹7 

معامله شد.

در مدت هفت ماهه فعالیت شرکت بورس کالای 
ایران در ســالجاري، رینگ محصولات صنعتی و 
معدنی با در اختیار داشتن 28.6 درصد از ارزش 
کل معامــلات در جایگاه اول قرار گرفت. در این 
رینگ در مجموع ۴ میلیون و ۴1۴ هزار و 316 
تن انواع محصولات صنعتی شــامل آلومینیوم، 
روی، فولاد و مس، کنسانتره مولیبدن، کنسانتره 
فلزات گرانبها، ســیمان و کك متالورژی معامله 
شد. ارزش کل معاملات این رینگ در این مدت 
به 167 تریلیون و 705 میلیارد و 832 میلیون 
و 670 هزار ریال رســید که حجم و ارزش کل 
معاملات رینگ نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به ترتیب 11 درصد کاهش و 58 درصد رشــد 

داشته است.

167 هزار میلیارد ریال معامله در رینگ محصولات صنعتی و معدنی

با گذشت هفت ماه از شروع معاملات سال 97 در بورس کالای 
ایران؛ در مجموع 52 هزار و 780  تن انواع آلومینیوم به ارزش 
7 تریلیــون و۴01  میلیارد و 336 میلیون و 880 هزار ریال به 
صورت نقدی به فروش رســید. در حالی که ارزش معاملات این 
کالا نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 67 درصد رشد نشان 

می  دهد. حجم معاملات 2.35 درصد کاهش داشته است.

محصولات فولادی در مدت هفت ماهه سالجاري در مجموع 3 میلیون و 95۴ 
هزار و 83۴  تن معامله حجمی به ارزش 116 تریلیون و937  میلیارد و 229 
میلیون و 319 هزار ریال داد و ستد شده که از این حجم معامله 3 میلیون و 
787 هزار و 191  تن به صورت سلف و 167 هزار و 6۴3  تن به صورت نقدی 
مورد معامله قرار گرفته اســت و ارزش کل معاملات این کالا نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۴1 درصد وحجم آن 1 درصد رشد داشته است.

فولادآلومینیوم

در بورس كالای ايران رخ داد؛

رشد 58 درصدی رينگ محصولات صنعتی و معدنی 
نسبت به سال گذشته
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در گروه کنسانتره شامل کنسانتره، کنسانتره مولیبدن، کك و سنگ آهن در مجموع 65 هزار تن معامله حجمی به ارزش 276 میلیارد و 7۴0 میلیون ریال انجام شده 
است. کنسانتره به ارزش یك تریلیون و 68۴ میلیارد و 72 میلیون و 506  هزار ریال به فروش رسید. حجم این کالا نسبت به مدت مشابه سال گذشته 139 درصد 

رشد داشته و ارزش آن نیز رشد 217 درصدی تجربه کرده است. 

کنسانتره

در طول این دوره هفت ماهه سنگ آهن با 60 هزار تن حجم معامله به 
ارزش 250 میلیارد و 7۴0 میلیون ریــال در معاملات نقدی با کاهش 
93 درصدی در حجم معاملات و کاهش 67 درصدی در ارزش معاملات 

نقدی روبرو شده است.   

سنگ آهن
شرکت بورس کالای ایران در هفت ماهه سال 97 با انجام داد و 
ســتد 83 کیلوگرمی طلا به ارزش 256 میلیارد و 658 میلیون 
و 901 هــزار ریال به صورت نقــدی، از نظر حجم با کاهش 32 
درصدی و از نظر ارزش با افزایش ۴7 درصدی روبرو بوده است.

طلا

کك در ایــن دوره 5 هزار تن حجم 
معاملــه و 26 میلیــارد ریال ارزش 
ریالی در معاملات ســلف داشــته 

است.

کک
همچنین کنســانتره مولیبدن با 3 هــزار و 130 تن معامله حجمی به 
ارزش یــك تریلیون و 367 میلیــارد و 150 میلیون و 750 هزار ریال 
نسبت به ســال گذشته با 17 درصد کاهش حجم معامله و 38 درصد 

افزایش ارزش معامله روبرو بوده است. 

کنسانتره مولیبدن

جدول شماره3( حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادنام کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 

لغایت 04/ 08/ 1396
 از تاریخ 01/ 01/ 1397 

در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 04/08/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (
000000سلف آلومینیوم

000000نسیه
%67%2/35-54,0504,438,541,53052,7807,401,336,880نقدي 
%4/4%1/2%67%2/35-54,0504,438,541,53052,7807,401,336,880جمع 

%0/2%0/0%286%57065,580,000880252,887,28054نقدي روي 
%36%2/23-3,873,67181,916,448,1043,787,191111,588,010,661سلف فولاد

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%415%55,4851,039,096,444167,6435,349,218,658202نقدي 
%69/7%89/6%41%3,930,86082,983,047,1083,954,834116,937,229,3191جمع 

000000نسیهمس
%128%0/4-142,41016,431,191,980141,80537,399,478,535نقدی 
%22/3%3/2%128%0/4-142,41016,431,191,980141,80537,399,478,535جمع 

%1/0%0/01%217%99531,969,5762371,684,072,506139نقدی کنسانتره
%0/8%0/1%38%17-3,790990,380,8203,1301,367,150,750نقدی کنسانتره مولیبدن 

__%100-%100-14,00080,400,00000نقدی کک
____005,00026,000,000سلف سنگ آهن

%67-%93-814,500759,641,01060,000250,740,000نقدی 
%0/2%1/5%64-%92-814,500759,641,01065,000276,740,000جمع

____0015,000188,623,000سلف آهن اسفنجی 
____00156,0002,060,599,000نقدی 
%1/3%3/9____00171,0002,249,222,000جمع

%0/012%0/34____0015,00019,329,000نقدی سیمان
__%100-__087,260,44500نقدی * خودرو 

%0/071%0/22____009,650118,386,400نقدی روی ) معدنی :خاک روی (
%36%1/7-3,873,67181,916,448,1043,807,191111,802,633,661سلف کل بازار

%100-%100-1,70427,502,56000نسیه
%129%44-1,084,90424,424,061,805607,12555,903,199,009نقدی 
%100/0%100/0%58%11/0-4,960,279106,368,012,4694,414,316167,705,832,670جمع کل

%47%32-122174,559,83683256,658,901نقدی ** طلا 
* به تعداد 100 عدد خودرو سراتو طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** واحد طلا : کیلوگرم
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سیاســت هایي که دولت طي چند ماه گذشته بر بازارهاي کالایي 
مختلف اعمال کرده اســت؛ از محوري ترین بحث هایي بود که در 
میزگرد تخصصي »چالش ها و فرصت هاي صنعت مس ایران« در 
حاشــیه همایش »فلزات غیرآهني« مطرح شــد. در این میزگرد 
عرضه و تقاضا در بورس کالا طي 5 سال گذشته، اختلاف قیمت 
هــا در بورس کالا و بازار آزاد و تاثیر آن بــر بازار، تجارت قراضه 
و محصولات مســي و میزان دسترسي مصرف کنندگان در بازار، 
چالش ها و فرصت هاي موجود در صنایع پایین دســتي، فرصت 
هاي موجود براي افزایش تعامل صنایع بالادستي و پایین دستي 

و موارد دیگر مورد بحث و بررسي قرار گرفت.
این میزگرد با حضور بهروز رحمتي مدیر امور ســهام، ســرمایه 
گذاري و مجامع شــرکت ملي صنایع مس ایران، فرشید سلطان 
زاده فعال حوزه فلزات پایه، شــهرام سعید مدیر فروش شرکت 
ملي مس، وحید اســلامیان مدیرعامل شرکت دنیاي مس، علي 
هوشــمند رئیس انجمن تولیدکنندگان مقاطع برنجي و مسعود 
کلانتــر مجد دبیر انجمــن تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
مولیبدن برگزار شد و فصل مشــترک سخنان این افراد غالبا 
روي نقد سیاســت هاي دولت طي چند ماه گذشته در مورد 
بحــث ارز و خرید و فروش محصــولات مس در بازار و بورس 
کالا و هدر رفت ســرمایه ها به دلیل اعمال سیاست هاي 

نامناسب بود.
بر اساس بررســي هاي انجام شــده، ایران روي یك 
کمربنــد مهم معدني قرار گرفته کــه حداقل در 10 
نوع ماده معدني بــه عنوان یكي از غني ترین 
کشورها شناخته  مي شــود. استخراج سالانه 
میلیون   ۴50 از  بیــش 

تن و اشتغال بیش از300 هزار نفر به صورت مستقیم در حوزه معدني 
از مواردي اســت که مي توان به آن اشاره کرد. صادرات مواد و صنایع 
معدني کشور در سال 95 بالغ بر 57/7 میلیون تن به ارزش 7 میلیارد 
دلار بود که پیش بیني این عدد براي سال 97 حدود 10 میلیارد دلار 
صادرات اســت که 22 درصد کل صادرات کشــور را تشكیل مي دهد. 
مس با تولید جهاني حدود 22/9 میلیون تن در سال2017 بعد از فولاد 
و آلومینیوم به ترتیب با تولید جهاني حدود 1691 و 63/۴ میلیون تن، 

سومین فلز استراتژیك و پر مصرف دنیا به شمار مي رود.
آغاز مجدد رشد تولید مس در کشور

بهروز رحمتي مدیر امور سهام، ســرمایه گذاري و مجامع شرکت ملي 
صنایــع مس ایران در ابتــداي این میزگرد با اســتناد به آمارها گفت: 
ذخایر معدني مس ایران 3/2 درصد دنیا را شــامل مي شود، در حوزه 
مس کاتدي 9 درصد رشد تولید داشــته ایم که سال گذشته به دلیل 
تغییــر تكنولوژي این میزان به 0/7 درصد رســیده بود. از طرفي دیگر 
ظرفیت تولید مس کاتدي در کشور طي سالجاري حدود 200 تا 230 
هزار تن اســت؛ به این معنا که پتانســیل بســیار بالایي در این زمینه 

داریم.
وي با اشــاره به اینكه در صنایع پایین دســتي مشاهده مي کنیم که 
حدود 9۴0 هزار تن ظرفیت ایجاد شــده اما تولید واقعي که انجام مي 
شود حداکثر به 160 هزار تن رسیده است، گفت: این به آن معنا است 
که فقط 17 درصد نرخ بهره برداري در کشــور داریم  که نشان دهنده 
این اســت که سرمایه گذاري در حوزه صنایع پایین دستي مس باید با 
دقت و حساسیت بیشتري انجام شود. در این خصوص باید گفت توسعه 
اسمي در این زمینه بیش از اندازه صورت گرفته است و توسعه متوازني 

مشاهده نمي شود.
به گفتــه وي در حوزه تولیــد از بدو راه اندازي شــرکت ملي صنایع 
مس ایران از ســال 60 تاکنون مشــاهده مي شــود که ایران در حوزه 
تولید کنســانتره یك میلیون و 200 هزار تن 

 در ميزگرد تخصصي »چالش ها و فرصت هاي صنعت مس« 
با موضوع مداخله دولت در بازار بررسي شد؛

پاشنه آشيل فلز سرخ در بورس
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کنسانتره مس تولید کرده است. در حوزه ذوب 
تولید کشــور به 2۴0 هزار تن خواهد رسید که 
این روند از ســال 89 به بعد روند قابل دفاعي 
نیســت؛ به طوري که از میزان 236 هزار تن به 
160 هزار تن کاهش پیدا کرده و نه تنها ســال 
گذشته؛ بلكه طي ۴ سال گذشته هم این روند 
کاهشي بوده است. در همین راستا فكر مي کنم 
که اگر اینجا هستیم، براي مرور واقعیت هاست. 
به همین دلیل تعریــف و تمجید دردي را دوا 
نخواهد کرد و با این رویه تنها آن وضعیتي که 
اقتصاد کشــور امروز به آن مبتلا است را شاهد 

خواهیم بود.
رحمتي در ادامه افزود: سال 97 مي تواند آغاز 

جدیدي در روند افزایش تولید باشد؛ چراکه هم در حوزه تولید و هم در 
حوزه طرح هاي توســعه مي توانیم به پیشرفت هایي دست پیدا کنیم. 
امیدواریم این روند رو به رشد با همین شدتي که از ابتداي سال شروع 

شده، ادامه پیدا کند.
وي با اشاره به اینكه طرح هاي اصلي اسید سولفوریك تا پایان سالجاري 
راه اندازي خواهند شــد و ظرفیت تولید از 100 هزار تن فعلي به 600 
هزار تن افزایش خواهد یافت گفت: این خبر خوبي محسوب مي شود؛ 
هم از لحاظ مســائل زیست محیطي مرتبط با حوزه صنعت مس کشور 
و هم براي مصرف کنندگاني که به ویژه در حوزه صنایع ســرب و روي 
فعالیت مي کنند و در این زمینه مي توانند اســید را با قیمت مناسب 

تري تهیه کنند.
حوزه تولید و صادرات

رحمتي در این قسمت از ســخنان خود با اشاره به اینكه این مقدمات 
را براي رســیدن به موضوع اصلي سخنراني که تجارت بین الملل است 
عنوان کرده ام گفت: طي ســه ســال گذشــته کاتد شرکت ملي مس 
ایران به میزان 10۴ هزار تن، 32 هزار تن و 66 هزار تن صادر شــده و 
پیش بیني مي شــود میزان 66 هزار تن هم طي سالجاري صادر شود. 
کنســانتره طي سه سال گذشــته به ترتیب 500 هزار تن، 550 هزار 
تن و براي سالجاري 360 هزار تن اســت که به احتمال زیاد این رقم 
تا پایان ســال به همان رقم 500 هزار تن برسد، اما فعلا برنامه شرکت 
ملي مس ایران بر اساس برنامه بودجه اي که دارد،  360 هزار تن است.

وي ادامه داد: ارزش صادرات شــرکت ملي مس ایران طي ســه سال 
گذشته به صورت میانگین بیش از 1/1 میلیارد دلار بوده است که اگر 
صنایع پایین دستي را هم به این میزان اضافه کنیم، مي تواند به حدود 

2 میلیارد دلار افزایش یابد.
از طرفي دیگر با نگاهي به آمارهاي مربوط به درصد حاشــیه سود باید 
گفت طي 8 ســال 8۴ تا 91 این شــاخص حدود ۴3 درصد بوده، این 
در حالي است که میانگین 5 سال گذشته 25 درصد بوده که به دلیل 
تصمیماتي که دولتمردان مي گیرند، حاشیه سودي که باید در صنعت 
مادر باقي بماند و صرف سرمایه گذاري و ایجاد برکت براي مردم باشد، 

از شرکت خارج مي شود.
رحمتي درباره برنامه تناژ و ارزش و فروش داخلي و صادرات اعلام کرد: 
در این زمینه وضعیت خوبي را تجربــه خواهیم کرد؛ به طوري که در 
طول ۴0 سال گذشته، سالجاري یك سال ویژه در همه حوزه ها اعم از 

تولید و فروش محسوب مي شود.
قیمت جهاني مس

بعــد از اینكه در ســال 2011  قیمت جهاني مس بــه اوج 10 هزار و 

200  دلاري خود رسید، روند قیمتي براي این 
فلز معكوس شــد تا جایي که قیمت در ســال 
2017  بــه کف ۴ هزار و 300 دلاري رســید؛ 
اما بعد از آن افزایش یافت و به میانگین 6 هزار 
و 200 دلار رســید. البته ســال 2018 سقف 
قیمت 7 هــزار و 350 دلار بود و به طور قطع 
و یقین روند آتي قیمت جهاني مس هم مثبت 
خواهد بود. با وجــود تهدیدهایي که امروز در 
فضاي اقتصاد جهاني وجود دارد و بزرگ ترین 
تهدیدي هم که هست؛ نزاع ارزي دولت آمریكا 
با بقیه کشورها از جمله چین است، انتظار مي 
رود قیمت ها در آینده نزدیك معكوس شــود. 
باید به این نكته اشاره کرد که در واقع چین با 
توجه به اینكه بزرگ ترین مصرف کننده فلزات غیرآهني دنیا اســت، 
طبیعي اســت که اگر نزاع ادامه دار باشــد، به عنوان یك تهدید تلقي 

مي شود.
رتبه اول براي فلز سرخ

به گفته رحمتي میانگین قیمت تمام شده مس در 12 سال گذشته 2 
هزار و 800 دلار به ازاي هر تن بوده اســت. میانگین قیمتي که در آن 
فروش براي مس صورت گرفته اســت نیز 6 هزار و 800 دلار است که 
اگــر این دو رقم را تفریق کنیم، به رقم ۴ هزار دلار به عنوان حاشــیه 
سود ناخالص نا ویژه مي رســیم که این رقم نشان دهنده 1۴3 درصد 
حاشــیه ســود ناخالص اســت. اگر همین عدد را در بقیه صنایع رصد 
کنیم، مي بینیم که در صنعت آلومینیوم کمتر از 30 درصد اســت. در 
حوزه ســرب کمتر از  50 درصد، در روي کمتر از 70 درصد، در نیكل 
کمتــر از 50 درصد و در فولاد کمتر از 30 درصد اســت. اگر بخواهیم 
تمامي فلزات را بر اســاس حاشیه سودي که به دست مي آورند، طبقه 
بندي کنیم؛ بدون شــك مس به عنوان رتبه اول تمام فلزات در راس 
قرار دارد. بعد از مس؛ روي، نیكل و سرب با حاشیه قابل توجه و بسیار 
خوب و در گروه ســوم نیز آلومینیوم و فولاد قرار دارند. بقیه فلزات در 
رده بندي چهارم محســوب مي شــوند. وي ادامه داد: ایران به عنوان 
کشــوري که 3 درصــد از ذخایر جهاني مس را در اختیــار دارد، باید 
حداقل 3 درصد هم از ســهم تولید مس را داشــته باشد. این موضوع 
نشــان مي دهد که ایران به وضوح پتانسیل بسیار بزرگي براي سرمایه 

گذاري در صنعت مس دارد.
به گفته رحمتي براي اینكــه بخواهیم در حوزه معادن مطالعه کرده و 
یك زمینه را انتخاب کنیم که در چه بخشــي سرمایه گذاري کنیم؛ از 

نظر من باید سه پارامتر اصلي را مورد بررسي قرار داد:
1- پتانسیل معدني در آن زمینه داشته باشیم. در واقع فرض کنیم که 
یك ســرمایه گذار خارجي یا داخلي، در کدام یك از زمینه هاي فولاد، 
ســنگ آهن، مس یا آلومینیوم و ... باید سرمایه گذاري کند؟ پاسخ به 
این سوال این است که باید ببیند آن صنعت پتانسیل و ذخیره معدني 
دارد یــا خیر؟ در این خصوص دیدیم در صنعت مس بیش از 3 درصد 

از ذخایر جهاني دنیا را در اختیار داریم.
2- آیا ســرمایه گذاري در آن زمینه اقتصادي اســت؟ در پاسخ به این 
ســوال با رجوع به محاسبه و مقایسه هزینه تمام شده با قیمت فروش 

مي بینیم که مس در راس جدول محاسبات قرار دارد.
3- امكان تامین مالي طرح ســرمایه گذاري وجود دارد؟ صنعت مس 
حتي از داخل منابع داخلي خودش هم مي تواند طرح هاي توسعه اي 
خود را با قدرت به سرانجام برساند. شرکتي که سالي 700 میلیارد دلار 

اگر بخواهیم تمامي 
فلزات را بر اساس 

حاشیه سودي که 
به دست مي آورند، 

طبقه بندي کنیم؛ بدون 
شک مس به عنوان رتبه 

اول تمام فلزات در 
راس قرار دارد. بعد از 

مس؛ روي، نیکل و سرب 
با حاشیه قابل توجه و 
بسیار خوب و در گروه 
سوم نیز آلومینیوم و 

فولاد قرار دارند



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 35ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 34
Jahane Madan Jahane Madan

سود خالص داشته است، قطعا اگر فقط یك چهارم این میزان را صرف 
ســرمایه گذاري و توسعه صنعت خودش مي کرد، امروز باید رقم هاي 

بالایي را در حد میلیون تن تولید و تامین مالي مي کرد.
چالش هاي ارزي براي فعالان صنعت مس

شهرام ســعیدی مدیر فروش شرکت ملي مس در تشریح روند عرضه و 
تقاضاي مس در بورس کالا و شــرایط حاکم بر آن در گذشته و اکنون 
در این پنل تخصصي اظهار کرد: از آخر سال قبل که یك برنامه فروش 
را براي ســال 97 ارائه کرده ایم تا الان مطابق بــا برنامه هاي از پیش 
طراحي شده در بازار داخل عمل کرده ایم؛ به طوري که در حوزه کاتد 
و محصولات مسي 152 هزار تن در سال 97 برنامه فروش داریم که به 

میزان ۴7 هزار تن آن قطعي شده است.
وي افزود: در ســالجاري و از اواخر فروردین ماه با بحث نرخ ارز روبه رو 
بودیم. در همین راســتا وزارت صمت نــرخ دلار ۴ هزار و 200 را به ما 
ابلاغ کرد و بر اســاس این مصوبه از 28 فروردین این تصمیم عملیاتي 
شــد و تا آخر مرداد ماه در این دوره زماني و بر اســاس دلار ۴ هزار و 

200 توماني محصولات مسي در بازار داخل عرضه شد.
به گفته وي در همین راســتا هم به صورت حضــوري و هم به صورت 
مكاتبه اي با ارگان هاي مختلف صنعت، معدن و تجارت مكاتبه داشتیم 
مبني بر اینكه اعمال نرخ دستوري به شرکت ملي مس ایران و سهامداران 
آن ضرر و زیان مي رســاند. البته در این میان معلوم نیســت که ســود 
تصمیمات این چنیني به چه کســاني مي رســد؛ کما اینكه برآوردهاي 
نســبي ما نشــان مي دهد در برهه زماني اردیبهشت ماه تا پایان مرداد 
تقریبا هزار و 500 میلیارد تومان اختلاف فروش محصولات شرکت ملي 

مس ایران با نرخ مصوب دولت و نرخ ارز بازار آزاد بوده است.
به گفته وي از ابتداي شهریور ماه سالجاري طي سه یا چهار بخشنامه اي 
که داشــتیم، نحوه ورود نرخ ارز در قیمت گــذاري تغییر کرد؛ اما این 
تغییر به رغم ادعاهایي که وجود دارد، باز درها را بسته نگه داشته است 
و مانند این مي ماند که مثلا گفته شــود حق انتخاب دارید؛ اما از میان 
افرادي که ما مي گوییم باید انتخــاب کنید. حال موضوع در خصوص 
نرخ ارز هم به همین منوال اســت. در واقع موضوع سهمیه بندي هایي 
که براي خرید و فروش در بورس کالا و براي صنایع مســي ابلاغ شد، 
مغایر با بحث بورس اســت و از سوي دیگر مشخص کردن سقف رقابت 

هم یكي دیگر از معضلات بود.
به گفته وي در واقع در خصوص معضــلات موجود در بازار باید گفت: 
طي چند ماه گذشــته همه شرکت ها یا همه مصرف کنندگان در بازار 
نمي توانســتند خرید کنند. در یك برهه ۴ تــا 5 ماهه بخش زیادي از 
محصولات شــرکت ملي مس از طریق کانال هاي تجاري که به وجود 
آمده بود، از کشــور خارج شد. در این راستا کریدور تجاري میان ایران 
و عراق دلاري بــود و به رغم اینكه عرضــه ارز محصولات صادراتي به 

سیستم نیما اجباري بود، مشكلاتي در این مسیر ایجاد شد.
وي تاکید کرد: من فكر مي کنم ارز نیمایي براي فعالان صنعتي حكایت 
مثــل معروف »به مرگ گرفتــن و به تب راضي شــدن« بود که روي 
تاجران مس اعمال شــد. به هر ترتیب با توجه به اینكه ما یك شرکت 
خصولتي هستیم که این هم یكي از تعریف هاي جدید شرکت داري در 
دنیا است؛ موظف به رعایت نرخ ارز بودیم. در همین راستا هیات مدیره 
شــرکت دســتور وزارت صمت را به ما ابلاغ کرد و بر اساس آن ما این 
دستور را اجرا کردیم که در حدود هزار و 500 میلیارد تومان طي ۴ ماه 
به ضرر شرکت ملي صنایع مس ایران ناشي از الزامي که از سوي دولت 

براي ما پیش آمد؛ شد.

در این مدت کالا را همانطور که باید عرضه کردیم؛ به طوري که تا 
پایان هفته گذشــته 60 هزار تن کاتد و 18 هزار تن مفتول که به 
طور مجموع 78 هزار تن مي شــود را در بورس کالا فروختیم. این 
روند نشان مي دهد که مصرف مس در کشور به راحتي حدود یك 

و نیم برابر سال هاي قبل شده است.
تقاضاي غیر واقعي در بازار

فرشــید ســلطان زاده یكي از فعالان حوزه فلزات پایــه نیز در این 
نشســت با طرح این موضوع که بحث سهمیه بندي که در بورس به 
وجود آمد باعث شــد تا شرکت ها براي اینكه تقاضاي بیشتري را به 
ثبت برسانند، حتي به صورت غیرواقعي وارد گود شوند تا از سهمیه 
بندي عقب نیفتند، گفت: در واقع این تقاضاهاي چند برابري که در 
بورس ثبت مي شود، غیرواقعي است، اما از آن سوي قضیه طي چند 
سال گذشته با توجه به اینكه واردات مس در چند دهه اخیر نداشته 
ایم و با توجه به عــوارض 50 درصدي که براي واردات صرفه ایجاد 
نمي کرد و از طرفي با توجه به ارزان تر فروخته شدن مس متناسب 
با فرمــول قیمتي که متفاوت از بازار منطقه اســت، عملا از لحاظ 

اقتصادي توجیه نداشته که واردات در این خصوص صورت بگیرد.
وي خطاب به وحید اسلامیان مدیرعامل شرکت دنیاي مس پرسید 
بــا توجه به اینكه اتفــاق خاصي در تولید و صــادرات نیفتاده چه 
دلیلي وجود دارد کــه ناگهان میزان خرید در بــازار داخل با این 

میزان جهش روبه رو شود؟
اســلامیان با اشــاره به صحبت هاي مهندس رحمتي و مهندس 
ســعیدي در رابطه با ایــن موضوع گفت: مقــداري از این تقاضا؛ 
تقاضاي کاذب است که به دلیل سیاست هایي بود که دولت نسبت 
به ارز داشــته و این شــرایط پیش آمد. باید گفــت این تقاضاي 
کاذب احتمالا به عناوین مختلف از کشــور بیرون رفته است که 
با پیگیري هایي که داشــتیم، باید گفت مرز عراق و افغانستان دو 
مرکز اصلي هســتند که از آنها محصول به صورت خام از کشور 

بیرون رفته و این بار سوم است که این اتفاق مي افتد.
اسلامیان در پاســخ به این سوال که آیا این برون رفت کالا قابل 
پیگیري است یا خیر گفت: کالا با همان تعرفه مس خارج شده و 
آمار آن هم موجود است و الان هم که از این روند جلوگیري شده 
متاسفانه محصول به شكل هاي دیگري در حال خروج از کشور 
است. وي ادامه داد: در این خصوص یك موضوع بحث اختلاف 
نرخ ارز است که اگر این موضوع اصلاح شود، مصرف واقعي بین 
حدود 130 تا 150 هزار تن در کشــور است. بنابراین خواهش 
من از تمامي همكارانم این اســت که سرمایه گذاري ها را روي 

صنایع بالادســتي کاتد افزایش داده تا ارزش افزوده بیشتري 
در آنجا ایجاد شود. در این زمینه مجموعه ما از چند دانشگاه 
کشــور دعوت کرد تا اگر طرحي دارند که براي فرآوري مس 

در صنایع بالادستي قابل انجام اســت، براي این طرح ها 
اعلام آمادگي مي کنیم. ما باید مثل کشورهاي دیگر که به 
معادن مس دسترسي ندارند، اما سرمایه گذاري زیادي در 

این زمینه کرده اند، عمل کنیم؛ بنابراین لازم اســت 
دولتمــردان مانع از خروج مس بــه انحاي مختلف از 

کشور شوند. 
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سیاســتگذاران، صاحبنظران و فعالان اقتصادی در اولین همایش 
چشم  انداز صنایع غیرآهنی ایران و فناوری  های وابسته )که از سوی 
گروه رسانه ای دنیای اقتصاد برگزار شد( با بررسی چالش  های این 
صنایع، الزامات توسعه و رسیدن به اهداف برنامه ششم را بررسی 
کردند. ایران در حالی دارای منابع و بازارهای بالقوه در حوزه فلزات 
غیرآهنی )همچون آلومینیوم، مس، سرب و روی و طلا( است که از 

صنعت فولاد کمتر مورد توجه قرار گرفته است.
عــلاوه بر این ارزیابی صاحبنظران حاکی از آن اســت که توســعه فلزات 
غیرآهنی در حال حاضر با 9چالش اصلی رو به رو اســت. »نبود استراتژی 
مشخص در هر شاخه به رغم نقش موثر در ایجاد ارزش افزوده«، »ساختار 
ناهمگــن در بخش دولتی و خصوصی و ضعــف حضور بخش خصوصی«، 
»عدم دسترسی به اطلاعات صحیح به ویژه در واحدهای بخش خصوصی«، 
»نبود اطلاعات شفاف، در دسترس و قابل اعتماد از وضعیت بازار«، »بازدهی 
نامطلوب نســبت به مقیاس«، »به روز نبودن برخی فناوری  های موجود«، 
»تراکم نیروی انسانی و بهره وری پایین«، »کمبود منابع مالی برای توسعه 
و نوســازی« و »مشكلات زیرســاخت ها، آب، برق، حمل  و  نقل« سر فصل  
های اصلی ضدتوسعه فلزات غیرآهنی در کشور محسوب مي شود؛ موانعی 
که در همایــش مذکور مورد تایید متولیان دولتی نیز قرار گرفت تا آنها از 

لزوم تهیه نقشه راهی برای فلزات غیرآهنی سخن بگویند.
بــه اعتقاد آنها در حال حاضر ســند جامع فولاد تدوین شــده و در حوزه 
زغالســنگ نیز نقشه جامعی به وزیر صنعت، معدن و تجارت ارائه شده، اما 
در ســایر حوزه ها برنامه  ای تدوین نشده است. این خلأ در حالی است که 
صاحبنظران معتقدند به منظور تدوین برنامه جامع در این صنایع ابتدا باید 

مطالعات میدانی و کاملی در زمینه  های ذخایر و نتایج اکتشافات، بازارهای 
داخلی و بیــن  المللی، انتخــاب بازارهای هدف صادراتی، زیرســاخت ها، 
فناوری های نو، شــیوه های تامین منابع مالی و جذب ســرمایه و همچنین 
تولید محصول با ارزش افزوده بالاتر انجام شود. از سوی دیگر وعده کاهش 
دخالــت دولت در بورس کالا از دیگر خبرهــای این همایش بود که مورد 

تبادل نظر نمایندگان بخش خصوصی و دولتی قرار گرفت.
علیرضا بختیاری مدیر مســئول گروه رســانه  ای دنیای اقتصاد در ابتداي 
ایــن همایش با بیان اینكه فعالیت اقتصادی در ایران با چالش  های فراوانی 
همراه اســت که صنایع غیرآهنی هم از این مساله مستثنی نیستند، اظهار 
کرد: برخی از این چالش  ها مربوط به همه فعالیت  های اقتصادی اســت و 
برخی مخصوص این صنایع. فرصت  های توســعه صنایع غیرآهنی در ایران 
بر کسی پوشیده نیست؛ اما اســتفاده از این فرصت  ها در گرو بسترسازی 
و مواجهه با چالش  هایی اســت که توسعه این صنایع استراتژیك را با مانع 
مواجه می  کند. به گفته بختیاری این چالش  ها شــامل فهرستی طولانی 
اعم از وضعیت زیرساخت ها، محدودیت  های جذب سرمایه خارجی به این 
صنایع استراتژیك، فقدان تعریف دقیق از نقش دولت در توسعه این صنایع، 
عدم توجــه به رقابت  پذیری جهانی، عدم ثبــات مقرراتی برای حضور در 
بازارهای جهانی، ورود و دخالت دولت در امر قیمت  گذاری و کم اثر شدن 
نقش بورس کالا است. از سوی دیگر مساله تامین مالی، مهیا نبودن شرایط 
لازم برای رشد بخش خصوصی قدرتمند و تحریم  های یكجانبه بین المللی 

از دیگر چالش هاست.
مدیر مسئول گروه رسانه  ای دنیای اقتصاد در ادامه افزود: البته مساله اصلی 
وجــود این چالش  ها نیســت؛ بلكه وزن متفاوت ایــن چالش  ها در ذهن 

سياست گذاران، صاحبنظران و فعالان اقتصادی 
در همايش چشم انداز صنايع غيرآهني شناسايی كردند؛

دست  انداز توسعه صنايع غيرآهنی
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سیاستگذاران، فعالان صنایع غیرآهنی و صاحبنظران توسعه صنعتی است 
که تمرکز روی اولویت را با مشكل مواجه می  کند.

بختیاری با بیان اینكه حل ریشه ای مشكلات اقتصادی کشور در گرو تعامل 
فكری ســه گروه اصلی ذیصلاح در تصمیم  ســازی برای مسائل اقتصادی 
شامل سیاستگذاران، صاحبنظران و فعالان اقتصادی است، گفت: این تعامل 
فكری باعث می  شــود که در اتخاذ تصمیمات اقتصــادی هم به معضلات 
واقعی فعالان اقتصادی توجه شود و هم مبانی کارشناسی و پشتوانه تئوریك 
این تصمیمات مورد توجه قرار گیرد. وی با اشــاره به اینكه گروه رســانه ای 
دنیای اقتصاد همواره تلاش کرده بستر لازم برای ایجاد یك فضای منطقی 
هم  اندیشــی و تعامل فكری را در رسانه  های خود ایجاد کند، گفت: با این 

رویكرد امكان خروج از دور باطل تصمیم  گیری در خلأ فراهم می  آید.
تصویر آماری از فلزات غیرآهنی

محمد ابكاء مدیرعامل شــرکت مهندسی بین  المللی فولاد تكنیك نیز در 
این همایــش مهمترین چالش  های فلزات غیرآهنی را برشــمرد و گفت: 
»نبود اســتراتژی مشخص در هر شاخه با وجود نقش موثر در ایجاد ارزش 
افزوده«، »ســاختار ناهمگن در بخش دولتــی و خصوصی و ضعف حضور 
بخش خصوصی«، »عدم دسترسی به اطلاعات صحیح به  ویژه در واحدهای 
بخــش خصوصی«، »نبود اطلاعات شــفاف در دســترس و قابل اعتماد از 
وضعیت بازار«، »بازدهي نامطلوب نسبت به مقیاس«، »به روز نبودن برخي 
فناوری  های موجود«، »تراکم نیروی انســانی و بهره وری پایین«، »کمبود 
منابع مالی برای توســعه و نوسازی« و »مشــكلات زیرساخت ها از جمله 
آب، برق، حمل و نقل« می  شود. همچنین بخش فلزات غیرآهنی نیازمند 
مطالعــه و کارهای میدانــی در بخش  های »ذخایر و نتایج اکتشــافات«، 
»بازارهــای داخلی و بیــن  المللی«، »انتخاب بازارهــای هدف صادراتی«، 
»بررسی زیرساخت ها«، »فناوری های نو«، »شیوه های تامین منابع مالی و 
جذب ســرمایه« و »تولید محصول با ارزش افزوده بالاتر به  ویژه در صنعت 

مس« است.
 وی به تشــریح برخی آمارهای داخلی و خارجی در حوزه صنایع غیرآهنی 
پرداخت و گفت:  سهم ارزش افزوده فلزات اساسی در 10 صنعت اول ایران 
با 1۴/9 درصد در رتبه دوم قرار دارد و در بخش اشتغال با 10/6 درصد رتبه 
پنجم را به خود اختصاص داده است. همچنین در بخش سرمایه  گذاری با 
11 درصد ســهم در رتبه دوم قرار داریم. همچنین در بخش اشتغال سنگ 
آهــن 22/9 درصد، مس 11/6 درصد، ســرب و روی 2/7 درصد، طلا 0/7 

درصد و بوکسیت 0/6 درصد سهم را به خود اختصاص داده اند.
وی ادامه داد: در زمینه طلا 29۴ تن، بوکســیت 35 میلیون تن، مس 22 
میلیون تن و در ســرب و روی 1۴ میلیون تن ذخایر داریم. همچنین سهم 
ما از ذخایر بین  المللی به این شــرح است: در بخش مس 3/1 درصد )رتبه 
هشــتم(، سرب و روی ۴/۴ درصد )رتبه دوازدهم(، در بخش بوکسیت 0/1 
درصد و طلا 0/6 درصد اســت که نشان می  دهد وضعیت مناسبی در این 
بخش نداریم. بر اســاس برنامه 1۴0۴ باید در تولید مس به ۴50 هزار تن، 
در تولید طلا به 12 تن و در تولید آلومینیوم به 1500هزار تن دست پیدا 
کنیم؛ این در حالی اســت که برای سرب و روی چشم  اندازی برای 1۴0۴ 
تعریف نشده است. البته طي 7 سال گذشته در این بخش مقداری افزایش 

تولید داشته ایم، اما در تولید مس و آلومینیوم کاهش داشته ایم.
ابكاء افزود: در دنیا طی ســال  های 2016 و 2017 حدود 3300 تن طلا، 
58 میلیون تن آلومینیوم، 23 میلیون تن مس، 11میلیون تن سرب و 13 
میلیون تن روی تولید شــده است. اما از نظر ذخایر جهانی در بخش روی 
با 0/9 درصد  در رتبه بیست و دوم، در سرب با 0/7 درصد در رتبه بیست 
و یكم، در مس با 0/7 درصد در رتبه بیســت و ســوم، در آلومینیوم با 0/6 

درصد در رتبه بیست و یكم و در طلا با 0/21 درصد در رتبه پنجاه و سوم 
قرار داریم. بر اساس بررسی پتانسیل  های صادراتی با ریسك  های اقتصادی 
و سیاســی به این نتیجه رســیدیم که ما در روی 302 هزار تن، در سرب 
110 هــزار تن و در آلومینیوم 205 هزار تن فرصت و پتانســیل صادراتی 
داریم. همچنین در مس بیش از ۴50 هزار تن فرصت صادراتی داریم. مس 
ایران از نظر کیفی در دنیا یكی از بهترین هاســت و صنایع »های  تك« به 

دنبال مس ایران هستند.
مسیر متفاوت دانشگاه و صنعت

هم  مسیر نبودن دانشگاه و صنعت یكی از مواردی است که در این همایش 
از ســوی رئیس دانشــگاه تهران مورد ارزیابی قرار گرفت.  به گفته محمود 
نیلی احمدآبادی بخش صنعت و دانشــگاه هیچگاه نتوانســته  اند در یك 
مسیر قرار گیرند؛ به همین دلیل در این خصوص نیازمند یك نهاد بیطرف 

هستیم تا بتوانیم به یك نتیجه یكپارچه برسیم.
به گفته رئیس دانشگاه تهران این مشكل فقط شامل ایران نمی  شود؛ بلكه 
در تمام دنیا این چالش وجود دارد که در این خصوص می  توانیم به مسائل 
زیســت  محیطی و عدم امكان  سنجی درســت برای جانمایی صنایع اشاره 
کرد. این چالش  ها در شــرایطی است که با قرار گرفتن صنعت و دانشگاه 

در یك مسیر می  توان گفت که بخش اعظمی از آنها برطرف خواهد شد.
نیلی احمدآبادی در ادامه با اشــاره به نتایج بررســی انجمن متالورژی در 
خصوص چالش  هــای صنعت فولاد و مس نیز عنوان کــرد: ارزیابی  های 
صورت گرفته از وضعیت این دو صنعت طي ســال  های 95-9۴ نشان می  
دهــد برای عبور از چالش  های این بخش بایــد یك الگوی یكپارچه برای 
صنعت و دانشگاه که لازمه آن تدوین یك بند قانونی است، در نظر گرفت. 
اظهار نظری که مورد توجه عبدالرضا هاشــم  زایي عضو کمیسیون شوراها 
و امــور داخلی مجلس قرار گرفت؛ به  طوری که وی در بخشــی از صحبت  
های خود از آمادگی مجلس بــرای هر گونه همكاری در زمینه طرح  های 
علمی خبر داد و عنــوان کرد: در صورتی که دولت در این خصوص لایحه 
 ای بــه مجلس ارائه کند،  نمایندگان مجلس این آمادگی را دارند که به آن 

رای دهند.
اما به گفته رئیس دانشگاه تهران این دو صنعت در حال حاضر درگیر چالش 
 های بســیاری هستند که بعضي از آنها میان صنعت فولاد و مس مشترک 
اســت. در این خصوص می  توان به »قدیمی بودن تكنولوژی، تجهیزات و 
فناوری  ها، چالش  های زیست محیطی، بازاریابی، شبكه  های حمل و نقل، 
انرژی و آب، کیفیت نیروی کار )عدم اســتفاده از نیروی کار تحصیلكرده(، 
عدم توازن در صنایع بالادســتی و پایین  دســتی )عدم توازن تولید(، عدم 
تولید محصول نســبت به ارزش افــزوده، نبود رابطه معنی  دار بین تولید و 
پژوهش و ...« اشاره کرد. به گفته نیلی احمدآبادی یكی از راهكارهای عبور 
از این چالش ورود به پارک  های فناوری و همكاری با بخش صنعت است.

وضعیت صنعت مس
محمدباقر عالی معاون توسعه و اکتشاف شرکت ملی مس نیز در ادامه این 
همایش بیان کرد: ایران دارای 68 نوع ماده معدنی اســت که در این میان 
مس دومین عنصر با ارزش معدنی در ایران است. در واقع حوزه مس با 22 

میلیون تن ذخیره قطعی حدود 3 درصد از ذخایر جهان را بر عهده دارد.
وی با بیان اینكه در نیمه نخســت امسال با تولید 153هزار تن مس محتوا 
8 درصد بالاتر از برنامه بوده  ایم، اظهار کرد: امیدواریم بتوانیم رکورد سال 
گذشته را بهبود بخشیم. وی در ادامه با اشاره به اینكه امیدواریم در چشم 
 انداز 1۴0۴ در میان 10 شرکت بزرگ مس جهان قرار داشته باشیم، گفت: 
در همین راســتا باید اقدامات عملی انجام شــود که شامل توجه بیشتر به 
اکتشــافات، کمك به بهره برداری معادن کوچك مقیاس، توجه به محیط 
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زیســت، افزایش بهره وری در مصرف آب و انرژی، 
افزایش تعامل با دولت و مســئولان منطقه  ای به 
همراه توجه ویژه به فناوری است. وی همچنین با 
اشاره به دور جدید تحریم  ها اظهار کرد: همكاران 
مــا در صنایع ملی مس پیش از آغــاز تحریم  ها 
راهكارهــای عملــی را بــرای مقابله بررســی و 
کارگروه هایی تشكیل دادند. هدف این کارگروه ها 
افزایــش کارکرد بهینه و تقویت زیرســاخت ها و 

تبدیل شدن به صنعت سبز است.
سیاست  های غلط اقتصادی

عضو کمیســیون شوراها و امور داخلی مجلس نیز 
در این همایش با به چالش کشیدن سیاست  های 
اقتصادی، به دخالت دولت در قیمت  گذاری انتقاد 
کرد و گفت: در ابتدای انقلاب نیز قیمت  گذاری از 

ســوی دولت صورت می  گرفت، اما به مرور زمان این روش تغییر و محاسبه 
قیمت  گذاری به روش جهانی تغییر یافت. بنابراین رانتی که در جیب برخی 
از دلالان می  رفت، به تولید برگشــت؛ اما در حال حاضر شاهد بازگشت به 

روش قبل هستیم که این امر ایجاد رانت را به همراه داشته است.
عبدالرضا هاشــم زایي در ادامه با انتقاد از اینكه چرا باید تنگ نظری داشته 
باشــیم تا تولیدکننده از مسیر فروش ارز حاصل از صادرات نتواند به سود 
برســد، افزود: جذب سرمایه خارجی را با سیاســت  های غلط بسته  ایم و 
داخل کشــور را هم که با مقررات بی  ثبات اداره می  کنیم. با این شــرایط 
تولید کننده سرمایه مورد نیاز خود را از چه مسیری باید تامین کند؟ با این 
شــرایط امكان فروش ارز حاصل از صادرات نیز گرفته شده است و امكان 

سرمایه  گذاری وجود ندارد.
تك نرخی کردن دلار با نرخ ۴200 تومان نیز یكی دیگر از انتقادات مطرح  
شده از سوی این نماینده مجلس است.  وی در این خصوص گفت: با وجود 
تجربــه تك  نرخی کردن دلار با نرخ 1226 تومــان و تبعاتی که به همراه 
داشــت، اما دولت روی تك نرخی کردن دلار بــا نرخ ۴200 تومان تاکید 
کرد؛ این در حالی است که اکثر کارشناسان اقتصادی با این موضوع مخالف 
بودند و معلوم نیست که با چه مكانیزمی این نرخ تعیین و اعلام شد. روش 
پیش  گرفته از سوی دولت در خصوص تك نرخی کردن دلار در حالی است 
که طی ماه  هاي اخیر رانت زیادی ایجاد شــد؛ اما ســوالی که در این میان 

مطرح است اینكه آیا سرمایه  گذاری هم در کشور صورت گرفته است؟
یكی دیگر از انتقادات مطرح  شــده از سوی عضو کمیسیون شوراها و امور 
داخلی مجلس به سیاســت غلط دولت در بازار بــاز می گردد. این نماینده 
مجلس با خطاب قرار دادن دولت به این نكته اشــاره کرد که نباید زمینه 

رانت را ایجاد کنیم و بعد رانت  خوار را بگیریم.
این عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس همچنین در خصوص 
چالش مدیریتی موجود در کشــور به دو نكته اشــاره کرد و افزود: باید در 
هیات مدیره ها از مدیران تخصصی اســتفاده شــود و در زمینه خصوصی 

 سازی نیز مدیریت را خصوصی کنید، نه مالكیت را.
نبود نقشه راه در فلزات غیرآهنی

دکتر مهدی کرباسیان رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( نیز در همایش چشم انداز صنایع غیرآهنی 
ایران و فناوری های وابســته عنوان کرد: یكــی از افتخارات وزارت صمت 
و ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران در دولت های 
یازدهــم و دوازدهم؛ ارتقاء جایگاه معدن و صنایــع معدنی در بین مردم، 

سیاستگذاران و تصمیم  گیران است.
به گفته این مقام مســئول طي پنج ســال گذشــته بخش معدن و صنایع 

معدنی و جایگاه آن در اقتصاد و توســعه کشــور 
جدی گرفته شده است؛ به  طوری که اکنون بیش 
از 23 درصد ارزش بورس کشور متعلق به شرکت 
 های معدنی و صنایع معدنی اســت و 20 درصد از 
صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داده است و 
به  دلیل ارزش افزوده بالایی که در این بخش وجود 

دارد، می  تواند در بخش اشتغال تاثیرگذار باشد.
دکتر کرباســیان ادامه داد: ایران کشوری معدنی 
اســت و این جایگاه می  تواند بیش از پیش ارتقاء 
یابــد. با وجود تحریم  های ظالمانــه آمریكا و نام 
 بردن از آلومینیوم و مس در تحریم  های اقتصادی؛ 
اما حوزه معدن و صنایع معدنی می  تواند با وجود 
همه مشــكلات روی پــای خود بایســتد. البته 
معتقدیم ضربه پذیری این حوزه در صورت توجه 
و تدبیر مسئولان نسبت به سایر حوزه های صنعتی و اقتصادی کمتر است. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو بر لزوم توجه به صادرات در این حوزه نیز تاکید 
کرد و هشــدار داد: هر گونه کم توجهی به صادرات می  تواند این بخش را 

وارد رکود و چالش های جدی کند.
وی افزود: فراموش نكنیم 50 درصد تولید انواع محصولات معدنی در جهان 
در اختیار چینی هاســت و می  توان با اخذ تصمیم  های منطقی تحریم  ها 

را کم اثر کرد.
دکتر کرباسیان به جنگ تجاری آمریكا با چین، روسیه و اتحادیه اروپا اشاره 
کرد و گفت: این جنگ تجاری به  طور مستقیم در حوزه فلزات غیرآهنی نیز 
تاثیرگذار است و باید در این زمینه و همچنین رشد بهره دلار تحلیل  هایی 
انجــام داد که چقدر در اقتصاد تاثیرگذار خواهد بود. وی تاکید کرد: باید از 
اخذ تصمیم  های شتابزده و هیجانی در حوزه معدن و صنایع معدنی کشور 
پرهیز کرد. به گفته این مقام مسئول، ایران با وجود زیرساخت های مختلفي 
همچون نفت، گاز، معدن، راه آبی و نیروی انسانی تحصیلكرده آماده جهش 

اقتصادی است؛ در حالي که چنین پتانسیل  هایی در جهان وجود ندارد.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: باید سیاســت را در حوزه 
اقتصاد هر چه بیشــتر کمرنگ کنیم و اجــازه دهیم اقتصادی  ها کار خود 
را انجام دهند؛ چراکه اگر سیاســیون بگذارند کشور می  تواند جهش کند؛ 
سیاســیونی که اگرچه دلسوزند، اما در پاره  ای موارد منافع ملی را در نظر 

نمی  گیرند.
وی خواستار آن شد تا سیاسیون اجازه دهند اقتصادی  ها این روزها بیشتر 
حــرف بزنند؛ در حالی آنها مــدام دم از بخش خصوصی می  زنند که حتی 

اجازه نمی  دهند بخش اقتصاد دولتی حرف بزند.
رئیس ایمیدرو در بخش دیگری از صحبت  های خود گفت: امروز در حوزه 
فولاد و زغالســنگ از طرح  ها و نقشــه راه جامع برخورداریم؛ اما در سایر 
حوزه ها از جمله فلزات غیرآهنی چنین نقشه  هایی تهیه نشده و جای آنها 

خالی است.
وی ادامه داد: پژوهش و آموزش و توجه به آنها یكی از مباحث جدی است 
که در حوزه معدن و صنایع معدنی کمرنگ اســت و باید توجه بیشتری به 
آن کرد. به گفته این مقام مســئول امروز مجلس شورای اسلامی در حوزه 

معدن و صنایع معدنی کمك  کننده است و آمادگی برای همراهی دارد.
دکتر کرباســیان یكی از افتخارات ایمیدرو طي چند سال گذشته را توجه 
به مقوله توسعه اکتشــافات معدنی در کشور برشمرد و بر لزوم حمایت از 
معادن کوچك و اقتصادی کردن آنها تاکید کرد و افزود: معادن روباز کشور 
به پایان رسیده است و باید کم کم به سمت تجمیع معادن کوچك حرکت 

کرده تا فعالیت در این حوزه را اقتصادی کنیم. 

 عبدالرضا هاشم زایي: 
جذب سرمایه خارجی را با 

سیاست  های غلط بسته ایم 
و داخل کشور را هم که با 
مقررات بی ثبات اداره می  

کنیم. با این شرایط 
تولید کننده سرمایه مورد 
نیاز خود را از چه مسیری 

باید تامین کند؟ با این 
شرایط امکان فروش ارز 

حاصل از صادرات نیز 
گرفته شده است و امکان 

سرمایه  گذاری وجود 
ندارد
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شرکت مادر تخصصي توسعه معادن و صنایع معدني خاورمیانه )میدکو( یكي 
از بزرگترین هلدینگ هاي صنعتي و معدني کشور مي باشد که طي یك دهه 
اخیر با حمایت و ســرمایه گذاري بانك پاسارگاد ایجاد و سرمایه گذاري هاي 
چشمگیري را در زمینه رشد و توسعه بخش صنعت و معدن و ایجاد اشتغال 

در کشور انجام داده است.  
مهندس رضا اشرف  سمنانی مشــاور مدیرعامل میدکو در نشست خبری با 
اعلام این خبر که مراحل آماده ســازی شــرکت میدکو برای ورود به بورس 
لندن در حال بررسی است گفت: در این خصوص یكی از شرکت های ارزیاب 
بورس لندن به کار گرفته شده که پس از ارزیابی حقوقی و با تعیین گزارش 

نهایی این شرکت وارد بورس لندن می شود.
وي در ادامه افزود: برنامه ورود به بورس لندن از دو سال قبل جزو برنامه های 
میدکو بوده اســت. وی افزود: هیچ بنگاهی در ایــران تا کنون چنین اقدامی 
نكرده و این نشانگر آن است که اســتراتژی های ما بر اساس استانداردهای 

جهانی برنامه ریزی شده است.
مشــاور مدیرعامل میدکو درباره زمان ورود به بورس لندن تصریح کرد: قرار 
است گزارش نهایی IFRS به دست من برسد؛ بر همین اساس این گزارش 
نهایــی را زماني که گروهی از بورس لندن به ایــران خواهند آمد، در اختیار 
گروه ارزیاب خواهیم گذاشــت. اشرف ســمنانی در خصوص برنامه شرکت 
برای ورود به فرابورس گفت: به  طور مستقیم به بورس لندن خواهیم رفت و 
انتقال به بورس فعلا مطرح نیست. به گفته وی نرخ فولاد دارای نوسان است 
و نرخ های پایین در بعضی مواقع با کمك به مناســب تر شــدن سبد سهام، 

مجموعه را به لحاظ مالی مرغوب  تر می کند. این مجموعه به علت دارا بودن 
زنجیره ریسك ناپذیر است.

مشــاور مدیرعامل میدکو درباره نحوه قیمت  گذاری هر سهم این هلدینگ 
معدنی در بورس لندن خاطرنشان کرد: همه نوع ارز در بورس مذکور مطرح 
اســت و برای خریدار تفاوتی نمی کند. اصل مهم، تبادلات مالی اســت؛ اما 
احتمالا برآورد قیمت به پوند است. وی با اشاره به بررسی فناوری در هلدینگ 
میدکو که با سرمایه 2/3 هزار میلیارد تومان در فرابورس حضور دارد، گفت: 
با توجه به تجربه مدیران ارشــد این هلدینگ معدنی به تدوین استراتژی در 

مجموعه پرداخته ایم.
سمنانی تاکید کرد: برند سازی، استفاده بهینه از ظرفیت مالی جهانی و داخلی 
و متنوع  سازی اوراق، ایجاد سازماني دانشی، یادگیرنده و پیشرو، به روز بودن 
با تفكر جهانی و آینده نگری، توسعه فعالیت ها به خارج از کشور، به  کارگیری 
مدل، اســتانداردها و شاخص های جهانی و ارزیابی بر اساس آن، پیاده سازی 
فرآیند کامل از ایده تا مقصود، توســعه فناوری و کاهش بهای تمام شــده، 
توســعه جامع و پایدار، رعایت مسائل زیست  محیطی و نگاه ویژه به سرمایه 
انسانی 13 اســتراتژی  است که برنامه ریزی شــرکت بر اساس آنها صورت 
می گیرد. وی با اشاره به نیاز واحدهای تولیدی جدید به جهش فناورانه افزود: 
سند فناوری و برنامه این هلدینگ همواره باز بوده و به روز رسانی می شود و با 

به  وجود آمدن شرکت مهندسی میدکو این فناوری به روز می ماند.
مشاور مدیرعامل میدکو همچنین از ایجاد شرکت تخصصی دانش بنیان در 
زیرمجموعه این شرکت مهندسی در راستاي آینده پژوهی هایتك ها خبر داد 

مشاور مديرعامل شركت مادر تخصصی توسعه معادن و صنايع معدنی خاورميانه )ميدكو( اعلام كرد:

سرمايه گذاري هاي بانك پاسارگاد در هلدينگ 
صنعتي و معدني ميدكو بين المللي مي شود

آماده سازی ميدكو برای ورود به بورس لندن
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و تصریح کرد: با توجه به وجود 35 طرح بزرگ در ایران دو شرکت مهندسی 
و ساختمانی در میدکو ایجاد شــده که نه تنها در داخل؛ بلكه در خارج نیز 
مشغول به فعالیت هســتند. به گفته وی تمامی شــرکت ها اعم از مشاور و 
ســازنده در شبكه طراحی شده ای به نام »میدکو نت ورک« قرار گرفته اند تا 
این دانش در ایران و دنیا برای توســعه بازار، جذب و صادرات به کار گرفته 
شود. سمنانی درخصوص اهداف شرکت نیز خاطرنشان کرد: اهداف شرکت 
میدکو تولید ۴/2 میلیون تن فولاد، 8 میلیون تن کنسانتره سنگ آهن، 7/5 
میلیون تن گندله، 50 هزار تن مس کاتد، 12 هزار تن لوله مســی، 2۴ هزار 
تن فروسیلیســیم، 800 هزار تن کك متالورژی، یك میلیون تن کنسانتره 

زغالسنگ و ۴00 هزار تن آهك و دولومیت است.
وی با اشاره به بهره برداری 3 طرح گندله  ســازی و برنامه ریزی تولید 2/5 
میلیون تن برای هر طرح افزود: راه اندازی فولاد بردســیر، توســعه کارخانه 
فروســیلیس، راه اندازی کارخانه آهــك و دولومیت، راه اندازی زغالســازی 
کارخانه طبس، راه انــدازی کاتد مس و راه اندازی واحــد آهن کوره بلند از 

برنامه هایی است که در سالجاری انجام خواهد شد. 
ســمنانی گفت: افتتاح کارخانه فولاد میدکو و نیروگاه بزرگ این شرکت به 
ســال آینده موکول خواهد شد و طبق برنامه زمان بندی جلو خواهیم رفت. 
مشــاور مدیرعامل میدکو تصریح کرد: همچنین تكنولوژی زیرزمینی را در 
معدن شماره 6 گل گهر پیاده می کنیم. اکتشافات باید به عمق بروند تا معادن 
را هم به عمق ببریم. وی ایجاد ارزش پایدار و بلندمدت برای ســهامداران از 
طریق طراحی، اجرا و توســعه معادن و صنایع معدنی را ماموریت نخســت 
میدکو عنوان کرد و گفت: در این میان قرار گرفتن به عنوان مدل برای توسعه 
معدن و صنایع معدنی، ارتقاء ســطح مدیریت و فناوری و ســهم در تولید 

ناخالص داخلی جزو ماموریت های ثانویه محسوب می شود.
مشــاور مدیر عامل میدکو با اشــاره به دوران تحریم و ســرمایه لازم برای 
طرح های موجود اظهار کرد: با توجه به حدود 20 هزار میلیارد تومان سرمایه  
گذاری صورت گرفته، بخشــی از این سرمایه از بانك پاسارگاد )1/5 میلیون 
سهامدار( و در واقع بورس تامین شد. سپس با استفاده از تسهیلات ریالی و 
ارزی به  عنوان اولین پیگیــر فاینانس های خارجی خصوصا با چین و عرضه 

اوراق مشارکت مجموعه سرمایه پروژه ها تامین شد.
وی در خصــوص میزان صادرات شــرکت نیز افزود: بــه علت اینكه مصرف 
محصولات در داخل اولویت اصلی ماست؛ لزوما صادرات در برنامه وجود ندارد 
و به شرایط نیاز داخل بستگی دارد. سمنانی تصریح کرد: شرکت میدکو سال 
گذشــته 6 میلیون تن محصول صادر کرد که این مهم به خاطر منافع ارزی 
هم به نفع شرکت و هم به نفع سهامداران میدکو است. وی ادامه داد: میدکو 

از لحاظ معدنی جزو بهترین ها در جهان است؛ به همین خاطر برنامه حضور 
در خارج از کشور در دستور کار قرار گرفته است و برای حضور در شیلی هم 

مطالعاتی انجام داده ایم.
ســمنانی افزود: برای مباحث مختلــف اعم از زمین شناســی، حفاری ها، 
آزمایش ها و... برای گرفتن نمونه ها و اینكه در چه مرحله ای هســتند و برای 
انطباق داشتن با اســتانداردهای جهانی JORK یكی از شرکت های بزرگ 
ارزیاب که یك شرکت انگلیسی است را به کار گرفته و یك شرکت مهندسی 
را در کنارش قرار دادیم تا این شرکت مهندسی نیز کار را یاد بگیرد. تلاش بر 
 JORK این است که فرآیندها در معادن تكمیل شده و با استاندارد جهانی
تطابق پیدا کند. وی با بیان اینكه در دولت دوم احمدی نژاد شاهد واردات 50 
میلیارد دلار فولاد به کشور بوده ایم، گفت: برنامه اصلی ما این بوده که تمرکز 
میدکو روی مس و فولاد صورت پذیرد و بر کار دیگری تمرکز جدی نداشته 
باشــیم و هدف کمی هم بر این اصل استوار بود که به تولید ۴/2 میلیون تن 

فولاد برسیم.
مشــاور مدیرعامل میدکو تصریح کرد: در حوزه فــولاد بهترین ظرفیت ها 
در ایران وجود دارد. چین با تولید فــولاد در زمینه های اقتصادی در جهان 
به شــكوفایی رســید؛ در حالی که مواد اولیه آنها همه وارداتی اســت. وی 
خاطرنشــان کرد: با کمك گرفتن از تكنولوژی های جدید توانستیم میزان 
گوگرد در محصولاتمان را به صفر برسانیم. در زمینه گندله نیز دو تكنولوژی 
 را به کار بردیم و برای هر معدنی نــوع دیگری از تكنولوژی را لحاظ کردیم.

سمنانی با اشاره به اینكه صنعت مس به  عنوان صنعت دوم مورد بررسی در 
این هلدینگ اســت، گفت: ایران از این لحاظ دارای بیشترین ذخایر است و 
اهمیــت نزدیكی احداث کارخانه با معدن مورد توجه قرار گرفته اســت. در 
این صنعت نیز گوگرد مساله ساز است که برای اولین بار در دنیا با همكاری 
شریك خارجی روش تانك بیولیچینگ ثبت شده که در آن توسط باکتری ها، 

گوگرد از کوره ها حذف شده و هزینه تولید کاهش پیدا می کند. 
وي در خصوص تولید لوله مســی افزود: ضخامت ایــن لوله ها در میدکو به 
0/3 میلیمتر کاهش پیدا کرده اســت؛ در نتیجه خریدار پول کمتری برای 
خرید مس پرداخت می کند. مشــاور مدیرعامل میدکو در خصوص کاهش 
مصرف آب و اســتفاده از فناوری کم مصرف از خریداری بخشی از فاضلاب 
شهر کرمان و تســویه آن خبر داد و تصریح کرد: از این طریق هم در انرژی 
صرفه جویی شده و هم مسائل زیست  محیطی رعایت می شود. وی با اشاره 
به تنوع  سازی در محصولات و ایجاد 9 محصول گفت: در فناوری جدید برای 
افزایش ارزش افزوده، بیلت های فولادی گرد برنامه ریزی شده که بر کیفیت 

آن می افزاید. 
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مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با حضور معاون 
وزیــر صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیات عامل ســازمان توســعه 
و نوســازی معادن و صنایــع معدنی ایران )ایمیــدرو(، نماینده مردم  
شهرســتان مبارکه در مجلس شورای اســلامی، رئیس خانه صنعت، 
معــدن و تجارت ایران و رئیــس اتاق بازرگانی اصفهــان، نمایندگان 
استاندار و جمعی از مسئولان اســتان اصفهان، امام جمعه، فرماندار و 
جمعی از اعضای شورای تامین شهرستان مبارکه، فرماندار و جمعی از 
مسئولان شهرستان لنجان، رئیس و اعضای هیات مدیره شرکت فولاد 
مبارکه، مدیرعامل جدید و سابق شرکت فولاد مبارکه و جمع کثیری 
از معاونــان، مدیران و کارکنان این مجموعه در ســالن همایش هاي 

شرکت فولاد مبارکه برگزار شد.
دکتر مهدي کرباســیان رئیس هیات عامل ایمیدرو در مراســم تكریم 
بهرام ســبحانی و معارفه حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل جدید شرکت 
فــولاد مبارکه گفت: یك مدیر زمانی قــادر به انجام تعهدات و وظایف 
خود اســت که هیات مدیره، مدیران و تمامــی کارکنان با وی همراه 
باشــند که البته چنین امری با همكاری تمامی مدیران و کارکنان در 

شرکت فولاد مبارکه به ثمر نشسته است.
وي بــا بیان اینكــه دوران مدیریت دکتر ســبحانی مصداق عاقبت به 
خیری اســت؛ از حمایت دکتر شــریعتمداری وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت و همچنین اعضای هیات مدیره قبلی و فعلی، مدیران و تمامی 

کارکنان این مجتمع صنعتي بزرگ تشكر کرد.
دکتر کرباســیان در عین حال به جایگاه صنعت فولاد در جهان اشاره 

کرد و گفت: ســهم ۴3 درصدی این صنعت از تجارت 2 هزار میلیارد 
دلاری صنایــع معدنی دنیا  اهمیت و جایگاه فولاد در اقتصاد جهانی را 
نشان می دهد. وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: در موضوع 
تحریم ها به صراحت از بخش فولاد نام برده شــده، اما خوشــبختانه 
مجموعــه تلاش هاي مدیران و کارکنان صنعت فولاد ســبب افزایش 

تولید و صادرات ایران شده است.
به گفته دکتر کرباســیان فولاد مبارکه تا ســال 95 واردکننده گندله 
ســنگ آهن بود،  اما با تلاش های جمعی صــورت گرفته امروزه این 
شــرکت علاوه بر افزایش ظرفیت تولید گندله در ســایر بخش ها هم 

رشد داشته است.
وي با اشــاره به نقش مدیریت در اداره و کســب موفقیت واحدها و با 
اشــاره به نقش همراهی هیات مدیره ها، مدیران و کارکنان سازمان  ها 
با مدیران عامل شــرکت ها ادامه داد: دکتر ســبحانی در طول خدمت 
خود در زمینه  های مختلف توسعه صنعت فولاد، رشد ظرفیت سازي، 
تكمیل زنجیره فولاد، توسعه صادرات، ارتقای بهره وری نیروی انسانی 
و مســئولیت  های اجتماعی کارهای ماندگاری انجام داد که شایســته 

قدردانی است.
دکتر کرباســیان در ادامه ضمن قدردانی از قبول مســئولیت مهندس 
عظیمیان در فــولاد مبارکه اظهار امیدواری کرد: برای ادامه کســب 
موفقیت  های درخشــان در فولاد مبارکه تمامــی معاونان، مدیران و 
کارکنان فولاد مبارکــه همانند ادوار قبل، از این پس نیز با مدیرعامل 
جدید شــرکت همكاری لازم را داشته باشند تا فولاد مبارکه همچنان 

در مراسم تکريم و معارفه مديرعامل شركت فولاد مباركه عنوان شد:

 رشد توليد و صادرات 
فولاد كشوربه رغم تحريم های خارجی
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برای کشور منشا خیر و برکت باشد.
وي بــا تاکید بــر اینكه صنعت فولاد در دنیا یكی از عوامل توســعه و 
پیشــرفت است و بطور مشــخص در ایران فولاد مبارکه نقش بسزایی 
در این حوزه داشــته و دارد، افــزود: ۴3 درصد از 2 هزار میلیارد دلار 
تجارت جهانی مربوط به صنعت فولاد است که خوشبختانه طی شش 
ماه اخیــر در حوزه های مختلف زیرمجموعه معــدن و صنایع معدنی 
کشــور از جمله تولید کنسانتره با رشد 17 درصدی، در گندله با رشد 
38 درصدی، در آهن اسفنجی با رشد 19 درصدی، در شمش فولاد با 
رشد 1۴ درصدی و در تولید انواع محصولات گرم و سرد و صادرات به 

رشد فزاینده ای دست یافته ایم.
دکتر کرباسیان اظهار امیدواری کرد با همت تمامی فولادسازان کشور 
تا افق 1۴0۴ هدف صنعت فولاد کشــور بــرای تولید 55 میلیون تن 

محقق شود.

 نماینده مردم مبارکه: دکتر سبحانی در رشد صنعت فولاد 
و توجه به مسئولیت  های اجتماعی خوش درخشید

نماینده مردم شهرســتان مبارکه در مجلس شــورای اسلامی نیز در 
این مراســم طی ســخنانی ضمن قدردانی از زحمات و همكاری دکتر 
سبحانی گفت: امروز شاهد مراسم تكریم یكی از مدیران توانمند صنعت 
فولاد کشــور هستیم که در رشد این صنعت و توجه به مسئولیت های 
اجتماعی سازمان خوش درخشید. مدیری که با سوابق درخشان خود 
تا حد توان تلاش کرد تا چرخ صنعت فولاد کشور را به خوبی بچرخاند 
و موجبات عزت و سربلندی صنعت فولاد کشور را در سطح بین المللی 

مهیا کند.
خانم مهندس سعیدی با بیان اینكه شهرستان مبارکه با افتخار میزبان 
صنعت بزرگ فولاد مبارکه اســت، افزود: از ایــن پس نیز با همكاری 
همه مسئولان استان و به ویژه شهرستان مبارکه تلاش خواهیم کرد تا 
فولاد مبارکه همچنان ســربلند و موفق به کار و فعالیت  های اقتصادی 

خود ادامه دهد.
وی با تاکید بر اینكه مسئولیت در دستان مسئولان امانت است گفت: 
بهترین حالت این است که مسئولان هنگام رفتن نام نیك و آثار پرخیر 

و برکت از خود بر جای گذارند که البته در این میان دکتر سبحانی در 
طول حضور خود در فولاد مبارکه هم توانســتند جایگاه شرکت فولاد 
مبارکه را ارتقاء بخشند و هم در حوزه مسئولیت  های اجتماعی شرکت 

به بهترین شكل ممكن مشارکت کردند. 
نماینده مردم مبارکه در مجلس شــورای اســلامی در بخش دیگری 
از ســخنان خود با بیان اینكــه در دوران جنگ اقتصــادی پذیرفتن 
هرگونه مسئولیت به معنای واقعی ایثار است، گفت: مهندس عظیمیان 
مدیرعامل جدید فولاد مبارکه پیش از این نیز در عرصه صنعت فولاد 
کشور زحمات زیادی کشیده اند  که امیدواریم از این پس نیز با تلاش 
و همكاری کارکنان فولاد مبارکه این شــرکت در حوزه های داخلی و 

بین المللی نیز خوش بدرخشد.

 دکتر سبحاني: تمام توان خود را برای سربلندی 
فولاد مبارکه به کار گرفتم

در ادامه این مراســم دکتر بهرام ســبحانی نیز طی سخنانی از مدت 
حضور خود در شــرکت فولاد مبارکه به عنــوان فرصتی برای انتقال 
تجربه و خدمت به جامعه یاد و با ارائه گزارشی از دستاوردهای سنوات 
اخیر فولاد مبارکه اضافه کرد: از نیمه دوم ســال 92 که فرصت حضور 
مجدد در فولاد مبارکه فراهم  شد، تمامی توان خود را برای سربلندی 
گروه فولاد مبارکه و جمهوری اســلامی ایران به کار گرفتم و در طبق 

اخلاص گذاشتم.
وی تصریح کرد: دســتاوردهای فــولاد مبارکه به ویژه طي 5 ســال 
اخیر به دســت توانمند کارکنان شرکت به دســت آمد و اینجانب به 
عنــوان مدیرعامل فقط فرصت  ها را در اختیار آنها قرار دادم تا بتوانند 
استعدادهای خود را شــكوفا کنند. نتیجه کار هم این شد که آنچه از 

فولاد مبارکه انتظار می رفت، امروز محقق شده است.
دکتر ســبحانی گفت: روند افزایش تولید خام در شرکت فولاد مبارکه 
از ســال 92 همانند ســنوات قبل از آن رو به افزایش بوده اســت؛ به 
گونــه اي که ظرفیت تولید گروه فولاد مبارکه در ســال 92 حدود 7 
میلیون تن بوده، اما امروز شــاهد آن هســتیم که برنامه این مجموعه 
در ســال 97 برای دستیابی به تولید 9 میلیون و ۴50 هزار تن تعریف 
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شده اســت که عملكرد موفقیت آمیز گروه تا 
پایان شــش ماهه اول سالجاری نشان می دهد 
تا پایان سال اهداف ترسیم شده با افزایش 30 

درصدی محقق خواهد شد.
نگاه ویژه فولاد مبارکــه به تولید محصولات و 
ورق  هــای خاص یكی دیگــر از اقدمات فولاد 
مبارکه در ســنوات اخیر بوده اســت که دکتر 
ســبحانی ضمن اشــاره به آن گفــت: با توجه 
بــه ورود بخش خصوصی بــه تولید ورق گرم، 
در فــولاد مبارکه تصمیم گرفته شــد تا بخش 
خصوصی را در تولید ورق گرم یاری دهیم. در 
عین حال با توجه به تخصصی که در شــرکت 
فولاد مبارکه نهادینه شده است، بطور مشخص 
تمرکز بیشــتر را بر تولیــد ورق  های کیفی و 
خاص گذاشتیم و شــرایطی را فراهم کردیم تا 

ضمن ایجاد ارزش افزوده بیشــتر، کشور را از واردات این نوع ورق  ها 
بی نیاز کنیم. این کار نتایج درخشــانی به بار آورد؛ تا جایی که تا سال 
96  بیش از 61 نوع محصول کیفی در فولاد مبارکه تولید شــده است 
که هم در داخل کشــور مصرف می شــوند و هــم قابلیت صادرات به 

کشورهای اروپایی را دارند.
وی همچنین تصریح کرد: به موازات توســعه و تنوع تولید تلاش شد 
تا به نیروی انســانی شــرکت نیز به نحو شایســته اي توجه شود که 
خوشــبختانه در این حوزه نتایج نظرسنجی  های انجام شده نشان می 
دهد درصد رضایتمندی کارکنان شرکت در سال گذشته  به 69 درصد 

و در سالجاري نیز به 72 درصد افزایش یافته است.
وي از روند کاهشی حوادث به عنوان یكی دیگر از دستاوردهای شرکت 
طي ســنوات اخیر یاد و با بیان اینكه در ایــن حوزه هم فولاد مبارکه 
نســبت به سایر فولادسازان جهانی از شــرایط بهتری برخوردار است، 
اضافه کــرد: همواره تاکید بر این بوده که حتــی یك حادثه هم زیاد 
اســت. امیدواریم با ادامه این روند به جایی برسیم که آمار حوادث در 

فولاد مبارکه به صفر برسد.
افزایش بهره وری نیروی کار در فولاد مبارکه نیز یكی دیگر از مباحثی 
بود که مدیرعامل ســابق فولاد مبارکه ضمن اشــاره به آن گفت: طي 
ســنوات اخیر به گونه ای برنامه ریزی کردیم که بدون هرگونه اخراج 
یا برکناری نیروی انسانی شرایطی فراهم شود که سهم نیروی انسانی 

در تولید افزایش یابد.
وی از وجود نقشــه راه در فولاد مبارکــه به عنوان یكی دیگر از مزیت 
 های این شــرکت یاد و تصریح کرد: در این نقشه راه اراده گروه فولاد 
مبارکه بر آن اســت که پا به پای توسعه صنعت فولاد کشور با اجرای 
طرح  های توســعه در خود همچنان سهم 50 درصدی در تولید فولاد 
کشور را حفظ کند که خوشــبختانه تا امروز در این مسیر موفق بوده 

است.
دکتر سبحانی افزایش سرمایه در شرکت فولاد مبارکه را به عنوان یكی 
از مؤثرترین اقدامات در مســیر تعالی و توسعه فولاد مبارکه دانست و 
افزود: این رویكرد باعث شد تا طرح  های توسعه فولاد مبارکه از محل 
همین افزایش ســرمایه  ها یكی پس از دیگری به بار نشیند و علاوه بر 
تامین روز افزون بازارهای داخلی و امكان صادرات محصول، سوددهی 
قابل توجهی را هر ســال برای سهامداران و ذینفعان شرکت به ارمغان 

آورد. ضمن اینكه امروز شــاهد این هستیم که 
فولاد مبارکه با 7500 میلیارد تومان ســرمایه 
ثبتی یكی از بزرگترین شــرکت  های بورســی 
است و با افزایش سرمایه پیش رو مجددا فولاد 
مبارکه در رتبه نخســت شــرکت  های بورسی 

قرار خواهد گرفت.
وی بــا تاکید بر اینكه در فولاد مبارکه هیچگاه 
از توســعه  ها غافل نشده ایم، خاطرنشان کرد: 
این رویكرد باعث شده طی 5 سال اخیر 7 هزار 
و 300 میلیــارد تومان در توســعه  های گروه 
فولاد مبارکه از جملــه در فولاد مبارکه، فولاد 
هرمزگان، مجتمع فولاد ســبا، فولاد ســنگان، 
احداث کارخانه تولید الكترود گرافیتی اردکان، 
شرکت ورق خودرو و شرکت فولاد سفید دشت، 
ایجاد شبكه فاضلاب و جمع آوری پساب  های 
شــهری شهرستان  های لنجان، مبارکه و ... ســرمایه  گذاری شده که 
نتیجه آنها افزایش تولید، ایجاد فرصت  های شغلی برای جوانان کشور 

و رفاه اجتماعی بوده است.
مدیرعامل ســابق فولاد مبارکه با بیان اینكه در این سنوات و حتی در 
سخت ترین شرایط اقتصادی ســهامداران فولاد مبارکه نیز همواره از 
خرید سهام فولاد مبارکه منتفع شده اند، ادامه داد: به عنوان مثال در 
شــش ماهه اول امسال بازدهی بالای 92 درصدی سهام فولاد مبارکه 

را شاهد بوده ایم.
وی از انجام پروژه های متعدد برای کاهش مصرف آب شرکت به عنوان 
یكي دیگر از دستاوردهای بزرگ شرکت یاد و اضافه کرد: در این حوزه 
هم اکنون شــرایط شرکت به گونه ای است که به ازای تولید هر کیلو 
فولاد فقط 2.7 لیتر آب مصرف می شــود؛ این در حالی اســت که در 
طراحی اولیه مقرر شده بود که به ازای 2.۴ میلیون تن ۴0 میلیون متر 
مكعب آب برداشت شود، اما خوشبختانه با اجرای پروژه های متعدد و 
بازچرخانی آب در ســیكل تولید، بهره وری در حوزه آب نیز به شدت 
افزایش یافته اســت تا جایی که امروز بــرای تولید بیش از 7 میلیون 
تن فــولاد کمتر از 20 میلیون متر مكعب آب نیاز خواهیم داشــت و 
دستاورد  کاهش بیش از  80 درصدی مصرف آب به یك الگوی موفق 

جهانی مبدل شده است.
وی با تاکید بر اینكه در رتبه بندی مجمع جهانی فولاد؛ فولاد مبارکه 
در بین شــرکت  های فولادســاز دنیا رتبه دهم را کسب کرده است با 
اشــاره به دیگر توفیقات بین المللی فولاد مبارکه افزود: پس از ارزیابی 
 های انجام شده طي هفته  های اخیر در فولاد مبارکه از سوی ارزیابان 
بین المللی بنیاد EFQM  اروپا، فولاد مبارکه با کســب امتیاز بالای 
600 به ســطح ممتاز تندیس زریــن )Gold( در مرجع جهانی و هم 
تراز با شرکت  هایی نظیر بنز و زیمنس قرار گرفته است. این در حالی 
اســت که فولاد مبارکه پیش از این نیز به کسب رتبه یازدهم شرکت 
برتر دانشــی آسیا و عناوین دیگری در سطوح ملی و بین المللی دست 

یافته بود.
دکتر ســبحانی بخش پایانی ســخنان خود را به آرزوی موفقیت برای 
مهنــدس عظیمیــان مدیرعامل جدید فــولاد مبارکــه و قدردانی از 
کارکنان فولاد مبارکه، مسئولان شهرستان و استان، نمایندگان مردم 
در مجلس شــورای اسلامی، مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت، 

سبحانی: افزایش 
سرمایه در شرکت 

فولاد مبارکه باعث شد 
تا طرح  های توسعه از 
محل همین افزایش 

سرمایه  ها یکی پس از 
دیگری به بار نشیند و 

علاوه بر تامین روز 
افزون بازارهای داخلی 

و امکان صادرات 
محصول، سوددهی 

قابل توجهی را هر سال 
برای سهامداران و 
ذینفعان شرکت به 

ارمغان آورد
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ایمیدرو، پیمانكاران و ســایر نهادهایی که در این سال 
ها فولاد مبارکــه را همراهی و یاری کردند، اختصاص 
داد و اظهارامیدواری کرد کــه فولاد مبارکه همچنان 
برای کشــور و نظام مقدس جمهوری اســلامی باعث 

سربلندی و عزت باشد.

مهندس عظیمیان: همه برنامه  های فولاد 
مبارکه با قوت بیشتر اجرا خواهد شد

در ادامه این مراســم مهنــدس حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل جدید فولاد مبارکه طی سخنانی ضمن ابراز 
خرسندی از حضور در فولاد مبارکه گفت: از اینكه در 
این موقعیت فرصت خدمت دست داده است، خداوند 
را شاکر و امیدوارم که بتوانم با قدردانی از این فرصت 

به نحو شایسته پاسخگوی این اعتماد باشم.
مهندس عظیمیان رشــد و بالندگی فــولاد مبارکه را 
حاصل حمایت و همكاری تمامی مســئولان کشور از 
بدو احــداث تاکنون و تلاش تمامــی مدیران عامل و 
کارکنان در تمامی ادوار شــرکت دانســت و گفت: در 
ادامه راه مدیران قبلی این شــرکت بزرگ امیدوارم در 
ســایه تلاش مضاعف و همكاری بیشتر همه همكاران 
خود در شــرکت بتوانیــم فولاد مبارکه را در مســیر 
دستیابی به جایگاه بالاتری در سطوح بین المللی قرار 

دهیم.
وی در ادامه با تاکید بر نقش و اهمیت نیروی انسانی 
در سازمان ها تصریح کرد: رشد نیروی انسانی،   ایمنی، 
سلامت همكاران و توجه به مباحث کاری و معیشتی 
آنها در اولویت  های کاری سازمان است که امیدوارم با 
همكاری و همدلی بتوانیم طرح  های در دست اجرا و 
آتی شــرکت را یكی پس از دیگر به سرانجام برسانیم. 
به خاطر داشــته باشیم هیچكاری متوقف نخواهد شد 
و همه برنامه  های شــرکت در تولید و توســعه باید با 

قدرت بیشتر اجرایی شود. 

 سوابق حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه

مهندس حمیدرضــا عظیمیان دارای تحصیلات در رشــته 
مهندســی برق و کامپیوتر از دانشــگاه شهید بهشتی تهران 
است. وي در سال 68 به سمت مشاور وزیر کشور و مدیرکل 
دفتر مطالعات و پژوهش  های اجتماعی وزارت کشور منصوب 
شد. عظیمیان در سال 70 به عنوان شهردار اصفهان انتخاب 
و طی مدت 6 سال با اجرای طرح متعدد عمرانی و زیربنایی 

تحولات خوبی را در مدیریت شهری اصفهان باعث شد.
وي در سال  76 مدیرعامل شرکت سیمان اصفهان و مسئول 
اجرای طرح توسعه این کارخانه شد و در سال 80 به سیمان 
نایین رفت و طرح توســعه این شرکت را با موفقیت به پایان 

رساند.
مدیرعامــل جدید فــولاد مبارکه از ســال 89 بــه عنوان 
مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری پرشــیا فلز فعالیت خود 
را در پروژه های صنعت فولاد مانند طراحی و تدوین ســند 
راهبــردی صنعت فولاد ایــران و طراحی و اجــرای موفق 
پروژه هــای متعدد فولادی از قبیل طــرح توازن ذوب  آهن 
اصفهان، فولاد مبید، فولاد ازنا، خط نورد فولاد کویر، مجتمع 
فولاد زرند کرمان، فولاد بردســیر و ... ادامه داد. وي قبل از 
شــرکت فولاد مبارکه در سمت معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسكن فعالیت داشته و 
از تاریخ1۴ مهرماه جاري به ســمت مدیرعامل شرکت فولاد 

مبارکه منصوب شده اند.
عظیمیان همچنین ســابقه عضویت و ریاست هیات مدیره 
شــرکت فولاد مبارکه، عضویت در هیات مدیره شرکت ورق 
خودروی چهارمحال بختیاری، ریاست در هیات مدیره شرکت 
مهندســی بین المللی فولاد تكنیك، ریاســت هیات مدیره 
شرکت مهندســی بین المللی فولاد تكنیك، ریاست هیات 
مدیــره مجتمع صنایع قائم رضا، عضویــت در هیات مدیره 
شــرکت ســرمایه گذاری توکا فولاد و ریاست هیات مدیره 
 شرکت تجهیزات برق و سیالات فولاد )ساتها( را در کارنامه 

خود دارد.

انتصاب سبحانی به سمت مشاور مدیرعامل میدکو
بهــرام ســبحانی دبیــر پیشــین انجمــن تولیدکننــدگان 
فــولاد و مدیرعامل ســابق فــولاد مبارکه اصفهــان نیز طي 
 حكمي به ســمت مشــاور مدیرعامــل میدکو انتخاب شــد.
علــی اصغر پورمند در حكمی ســبحانی را به عنوان مشــاور 
خود منصوب کرد. گفتنی اســت دکتر ســبحانی پیش از این 
مدیریت عامل شــرکت فولاد مبارکه اصفهان و دبیری انجمن 
تولیدکنندگان فولاد را بر عهده داشت که بر اساس قانون جدید 

منع به کارگیری بازنشستگان از این دو سمت استعفا داد. 
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رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی با اشاره به تحریم  های خصمانه آمریکا 
علیه فولاد ایران گفت: بازگشــت تحریم  ها به 
خصوص در صنعت فولاد بدون تردید مشکلاتی 
در زمینه ســرمایه  گذاری ایجــاد می  کند، اما 
اصلی  ترین نکته صیانت از بازارهای صادراتی به 

ویژه در منطقه است.
دکتر بهرام شكوری درباره مشكلات تحریم در صنعت 
فولاد گفت: قطعاً بازگشت تحریم  ها با محدودیت  های 
ســرمایه  گذاری و تجاری برای تمام فعالان اقتصادی 
همــراه خواهد بود. در حالی که تحریم برخی از صنایع 
به  طور خاص در اطلاعیه وزارت خزانه  داری آمریكا ذکر 
شده که در این میان تحریم مربوط به فروش، عرضه و 

تأمین  فولاد نیز به چشم می  خورد.
شــكوری در ادامه افــزود: از لحــاظ محدودیت  های 
سرمایه  گذاری می  توان گفت علیرغم حمایت سیاسی 
اتحادیــه اروپا از برجام، نگرانی  های ســرمایه  گذاران 
اروپایــی از ادامه فعالیت در ایران به وضوح مشــخص 
بوده و حقیقت این اســت که شــرکت  های خصوصی 
اروپایی به دنبال تأمین منافع اقتصادی شــرکت خود 

چه در ایران و چه در آمریكا هستند.
ایــن عضو اتاق بازرگانی تاکیــد کرد: بنابراین چنانچه 
حمایت اتحادیه اروپا از برجام، قابلیت پوشــش ریسك 
جریمــه  هــای احتمالی آمریكا و از دســت دادن بازار 
بزرگ این کشــور را نداشته باشــد؛ در نهایت کشور با 
پدیده خروج ســرمایه مواجه خواهد شــد و بیشترین 
تهدید متوجه بخش افزایش ظرفیت تولید کارخانه  ها، 
شرکت  های تازه تأسیس و پروژه  های جدید مي شود.

رئیس کمیســیون معادن و صنایــع معدنی اتاق ایران 
تصریح کرد: بر اساس برآوردها کمترین تأثیر بر توسعه 
صنایع فولادی که از ســال  های خیلــی دور فعالیت 
داشــته  اند، تجربه می  شــود. از این رو می  توان گفت 
طرح  های فولادی که در مراحل پایانی تكمیل خود به 
سر می  برند؛ نیاز به جذب سرمایه  گذاری گسترده ندارد 
و بحث اصلی تأمیــن مالی در این نوع طرح  ها چالش 

بزرگی نخواهد بود.
وی در ادامه افزود: به  طور مثال کارخانه  ای مانند فولاد 
مبارکه طی ســال  ها فعالیت و تجارب خود توانسته در 
فاز صادراتی جایگاهش را تثبیت و از این طریق ارزآوری 
مورد نیاز خود بــراي تأمین  هزینه مورد نیاز کارخانه 
را فراهم کند. بنابراین از آنجا که این شــرکت  ها پیش 
از این نیز تجربه و ســابقه فعالیت در فضای تحریم  ها 
را داشــته  اند، در بازاریابی داخلی و خارجی مشتریان 

ثابت خود را دارند.
شــكوری معتقــد اســت بــر همین اســاس چنین 
شرکت  هایی  از آسیب  های تحریم کمتر متاثر خواهند 
شد، اما پروژه هایی که در ابتدای راه بوده اند و موقعیت 
خــود را در بازار داخلی و خارجــی تثبیت نكرده اند و 
در بازاریابی داخلی و خارجی با محدودیت های زیادی 
مواجه هســتند، براي افزایــش رقابت  پذیری خود  به 
 شدت نیازمند تكنولوژی و سرمایه خارجی هستند که 
با توجه به وضع موجود امكان دسترسی به این امكانات 

برای آنها میسر نخواهد بود.
وی در ادامــه اظهار کرد: به  عبارت دیگر به دلیل وجود 
ضعف تكنولوژی در اکتشاف، استخراج و فرآوری مواد 
معدنی کشــور و با قطع شــدن ارتباط تكنولوژیكی با 

کشــورهای صنعتی و مطرح دنیا؛ تولید فولاد و فلزات 
داخلــی با مشــكلات عدیده ای همراه خواهد شــد و 
تكنولوژی  های چینی جــای تكنولوژی  های روز دنیا 

را خواهد گرفت.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی تصریح کرد: 
در این شرایط حتی اگر ایران بتواند روند افزایش تولید 
را با استفاده از تكنولوژی کشورهایی مانند چین حفظ 
کنــد، باید اقدام به واردات کك و زغالســنگ کند؛ در 
حالیكه بــه دلیل اعمال تحریــم، واردات این مواد به 

راحتی امكانپذیر نخواهد بود.
شــكوری درباره صادرات فولاد هم تاکید کرد: از لحاظ 
محدودیت هــای تجاری می  توان گفت تحریم  ها تأثیر 
چندانی بر میزان صادرات فولاد ایران نخواهد داشــت؛ 
چراکه صادرات فولاد ایران به طور عمده به کشورهای 
آســیایی، اروپایی و خاورمیانه انجام می  شــود و اکثر 
معاملات با این کشــورها بدون نیاز به ارتباط با ایالات 

متحده میسر است.
وی تاکید کرد: نكته اصلی اینجاســت که در شــرایط 
فعلی صیانــت از بازارهای منطقه ای و فرامنطقه ای در 
مقابل هر تهدیدی به منظور جلوگیری از رکود گسترده 
در صنعت فولاد کشــور ضروری است؛ چراکه بررسی 
آمار و ارقام سال  های اخیر نشان می  دهد در شرایطی 
که رکود بر بازار داخلی صنعت فولاد حاکم بود، صادرات 
این محصول توانســته رونق تولید فولاد و محصولات 

پایین دستی را فعال نگه دارد.
ایــن عضو اتــاق بازرگانی گفت: به عنوان مثال ســال 
گذشته تولید فولاد خام کشور 21 میلیون و 88۴ هزار 
تن بوده که نســبت به ســال 95 رشد 18/5 درصدی 
داشته است. از این مقدار حدود 6 میلیون و 872 هزار 
تن فولاد خام ســال گذشته از کشــور صادر شده که 
ارزشــی حدود ۴ میلیارد دلار دارد و در مقایسه با سال 

95 رشد 8۴ درصدی را تجربه کرده است.
وی دربــاره امتیازات فولاد ایران در بازارهای صادراتی 
نیز معتقد اســت: بالا بودن کیفیت فولاد ایران از یك 
طــرف و کاهش ارزش پول کشــورمان از طرف دیگر 
باعث رقابتی شــدن این محصول در بازارهاي جهانی 
و علاقه مندی خریداران خارجی این محصول به حفظ 

بازار ایران شده است.
شــكوری تصریح کرد: مهمتریــن چالش پیش روی 
صنعــت فولاد بی  میلی ســرمایه  گــذاران خارجی به 
سرمایه  گذاری در ایران و محدودیت واردات تجهیزات 
تكنولوژیكی به ایران خواهد بود که با همدلی، مشورت 
و مشــارکت بخش خصوصــی و دولتی با یكدیگر و در 
نهایت اتخاذ سیاســت  هــا و راهكارهایی در قالب اتاق  
های مشــترک بازرگانی با سایر کشورها می  توان این 

دوران را پشت سر گذاشت. 

رئيس كميسيون معادن و صنايع معدنی اتاق بازرگانی:

صيانت از بازارهای صادراتی فولاد ضروری است
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شهیدزاده رئیس هیات عامل صندوق توسعه 
ملی، پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی و جمعی از مسوولان 
اقتصادی کشور از منطقه معدنی - صنعتی گل  

گهر بازدید کردند.
بازدیدکننــدگان ابتدا از برخی پروژه ها و طرح  های 
شــرکت گل  گهر از جمله پروژه فاضلاب شــهری، 
بیمارستان فوق تخصصی، نیروگاه سیكل ترکیبی، 
شرکت توســعه آهن و فولاد، خط تولید کنسانتره 
سنگ آهن و معدن شــماره یك گل  گهر بازدید و 
سپس در جلسه ای به میزبانی مدیرعامل و معاونان 

این شرکت حضور پیدا کردند.
مهندس تقــی زاده مدیرعامــل گل  گهر از حضور 
مســوولان در این مجموعه تشــكر کرد و ســپس 
گزارشــی از آخریــن وضعیت شــرکت گل  گهر و 

اقدامات انجام شده در این مجموعه ارائه داد. 
مدیرعامل گل  گهر با بیان اینكه تولید در این منطقه 
طي چند ســال  اخیر افزایش چشــمگیری داشته 
اســت، گفت: با توجه به تدابیری که اندیشیده شده 
تمام تلاشمان را خواهیم کرد تا سال آینده با تولید 
بیشتر به چشم اندازی که ترسیم کرده ایم، برسیم؛ 
چراکه برخــلاف نظر برخی معتقدیم افزایش تولید 
معجــزه می کند و این معجزه جــز با همدلی مثال 

زدنی در بین همكاران اتفاق نیفتاده است. 
مهنــدس تقــی زاده از راه اندازی جشــنواره نظام 
پیشــنهادات در گل  گهر ســخن گفت و افزود: دو 
سال اســت جشــنواره نظام پیشــنهادات در گل  
گهر راه اندازی شــده و تمام قســمت های شرکت 
پیشــنهادات خود را به این جشنواره ارائه می  دهند 

که دستاوردهای بسیار خوبی هم داشته است.
وی از افتتاح و بهره برداری طرح  های در دست اقدام 
گل  گهر طي ماه های آینده خبر داد و با بیان اینكه 
گل  گهر در حوزه انجام مســوولیت  های اجتماعی 
نیز تاکنون موفق عمل کرده است، گفت: بر اساس 
فرمایشات مقام معظم رهبری سعی کرده ایم اقتصاد 
مقاومتی را به صورت ویژه در دستور کار قرار دهیم.  
اقتصــاد مقاومتی یعنی تولید و نــگاه به صادرات و 
تامین منابع و خودباوری که بتوانیم اشتغال بیشتری 
ایجــاد کنیم و در این راه همه تــلاش خود را برای 
ایجاد اشتغال بیشتر جوانان منطقه به کار گرفته ایم.

گل گهر به برندی در آسیا تبدیل می شود
پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس نیز 

در این جلسه با اشاره به بازدید از پروژه انتقال آب 
خلیج فارس به گل  گهر گفت: این پروژه باید زودتر 
از اینها انجام می شد، اما بنا به دلایلی به تاخیر افتاد. 
در نهایت با پیگیری  های خوب مجموعه مدیریتی 
گل  گهر به مرحله اجرا درآمد که امیدواریم تا یكی 
دو ســال آینده شاهد افتتاح و بهره برداری کامل از 
این پروژه باشیم؛ چراکه آغاز یك تحول در صنعت 
استان و به ویژه طرح  های توسعه گل  گهر خواهد 
بود و با ســرعتی که در گل  گهــر وجود دارد همه 

پروژه ها قابل عملیاتی شدن است.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس افزود: روزهای 
ابتدایــی که مهندس تقــی  زاده کار خود را در گل  
گهر شروع کرد، قیمت ســنگ آهن کمترین عدد 
بود و در اولین جلســاتی که با هم داشتیم؛ نگرانی 
جــدی مهندس تقــی زاده در پرداخــت مطالبات 
پیمانكاران بود که در نهایت ریسك بزرگی انجام داد 
که خیلی از مدیران صنعتی در استان کرمان حاضر 
به انجام آن نشدند و هزینه های سنگینی دادند که 
هنوز گریبانگیر آنهاست، اما به خوبی توانست از آن 

مراحل عبور کند که زحماتش جای تشكر دارد.
پورابراهیمی با بیان اینكه فعالیت  های گل  گهر تنها 
محدود به سیرجان نیست، گفت: جنس گل  گهر کم 
کم در منطقه شهرت پیدا می کند و در مرحله بعد نام 
و برند گل  گهر در آسیا مطرح می شود. در بازدیدی 
که امروز از قسمت های مختلف گل  گهر داشتیم، به 

خوبی مشخص شد چیزی از استانداردهای روز دنیا 
کم نداریم و با تمام توان در مجلس از این مجموعه 
در حال توســعه دفاع می کنیم و اجازه ذره ای توقف 

در انجام کارها را نمی دهیم.
 می توانیم برای سایر بخش ها الگو باشیم

شــهیدزاده رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی 
نیــز در این بازدیــد با بیان اینكه یكــی از بهترین 
روزهای عمر کاری  ام همین دو روزی بود که در گل  
گهر و پروژه انتقال آب حضور داشتم گفت: آنچه که 
در این دو روز دیدم، تلاش جدی برای اقتدار کشور 
و اثرات مدیریتی خوب و با هدف در گل  گهر بود که 
می  تواند یك الگو برای سایر بخش  های کشور باشد.

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی افزود: پروژه 
انتقــال آب در مرحله خوبی قــرار دارد و کارهای 
سخت، خیلی ســریع در حال انجام است که جای 

تشكر دارد و باید به این نوع مدیریت تبریك گفت.
شهیدزاده با بیان اینكه گزارش مهندس تقی  زاده 
نشــاندهنده یك مدیریت پر قــدرت و با دانش و 
علاقه مند به منافع ملی اســت، گفت: یكدلی بین 
مدیــران، کارکنان و کارگران در گل  گهر به خوبی 

ملموس است.
وی همچنین از کمك  های صندوق توسعه ملی به 
پروژه های منطقه گل  گهر خبــر داد و گفت: برای 
توســعه منطقه کمك می  کنیم تا پروژه ها تكمیل 
شود و محصولات گل  گهر تبدیل به یك برند شوند. 

مديرعامل گل گهر:

با توليد بيشتر به چشم انداز ترسيم شده مي رسيم
برخلاف برخی معتقديم افزايش توليد معجزه می كند
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مديرعامل شركت تامين و توسعه زيرساخت هاي شرق ايران تاكيد كرد:

سرمايه گذاري 6 هزار ميليارد ريالي در حوزه 
زيرساخت هاي صنايع معدني سنگان

 لطفاً در ابتدا در مورد عملکرد شــرکت از ابتدای تاســیس 
تاکنون توضیح بفرمایید.

بــا توجه به منویات مقام معظم رهبــری در خصوص جلوگیری از خام 
فروشــی مواد معدنی؛ سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران با همكاری شــرکت های بزرگ صنعتی و معدنی ایران به اســتناد 
مصوبه هیــات دولت به شــماره ۴8130 مــورخ 91/05/1۴ به ایجاد 
کارخانه های فرآوری ســنگ آهن در منطقه سنگان خواف که به حق با 
توجه به اشــتغالزایی و ایجاد امنیت پایدار در منطقه به عنوان "عسلویه 

معدنی شرق کشور" نامگذاری شده است؛ اقدام کرد.
در حال حاضر آخرین وضعیت پیشــرفت فیزیكی واحدهای موصوف به 

شرح جدول ذیل است:
در همین راســتا راه اندازی واحدهای تولیدی ایــن طرح ملی نیازمند 
تامین زیرساخت هایی است که به همین منظور شرکت "تامین و توسعه 

زیرساخت های شــرق ایران"  در سال 9۴  با ســهامداری شرکت های 
فولاد مبارکه اصفهان، صنعتی و معدنی اپال پارسیان سنگان، گسترش 
صنایع معدنی کاوه پارس، صنعتی و معدنی توسعه ملی، فولاد خراسان و 
سازمان ایمیدرو با هدف تامین زیرساخت های مورد نیاز معادن و صنایع 

معدنی شرق ایران تاسیس شد. 
در حال حاضر عمده فعالیت های شــرکت زیرساخت شامل پروژه های 
تامین آب، برق، گاز، طرح توســعه ریلی صنایع معدنی سنگان، احداث 
فرودگاه، شهرک مسكونی، طرح جامع زیست محیطی و مدیریت آب و 

باطله و طرح احداث کانال طرح هدایت آب های سطحی منطقه است.
 لطفا کمي در خصوص پروژه هاي فوق توضیح بفرمایید.

یكی از مهمترین و ضروری ترین نیازهای صنایع معدنی سنگان در زمینه 
زیرساخت؛ تامین آب است. بر اساس آخرین بررسی های صورت گرفته 
میزان آب مورد نیاز براي اســتفاده در صنایع سالیانه حدود 18 میلیون 

فولاد خراسانفولاد شرق کاوهصنعتی و معدنی توسعه ملیاپال پارسیان سنگانفولاد مبارکه اصفهان

----9 درصد86,33 درصددر حال بهره برداریدر حال بهره برداریواحد گندله
23/01 درصد48,53 درصددر حال بهره برداری7 درصد67 درصدواحد کنسانتره

نام شرکت
واحد صنعتی

زیرساخت های  توســعه  و  "تامین  شرکت 
شرق ایران" 16 آبان ماه ۹4  با سهامداری 
شرکت های فولاد مبارکه اصفهان، صنعتی و 
گسترش  ســنگان،  پارسیان  اپال  معدنی 
صنایع معدنی کاوه پارس، صنعتی و معدنی توســعه 
ملی، فولاد خراسان و سازمان ایمیدرو تشکیل شد که 

هدف از تاسیس این شــرکت تامین زیرساخت های 
مورد نیاز معادن و صنایع معدنی شرق ایران است.

این شرکت ســرمایه گذاري که طبق اساسنامه فقط 
در حوزه تامین زیرساخت های صنایع معدنی سنگان 
فعالیت مي کند؛ طرح ها و پروژه هایي را براي ســال 
جاري در دســتور کار خود دارد. بــه همین بهانه با 

تامین  مدیرعامل شــرکت  علیزاده  مهندس محمد 
و توســعه زیرساخت های شــرق ایران در خصوص 
عملکرد شــرکت،  میزان سرمایه گذاري هاي صورت 
گرفته، راهکارهاي مقابله با تحریم ها و طرح هاي در 
حال راه اندازي گفت وگویي انجام داده ایم که ماحصل 

آن در ادامه مي آید:  
معصومه صالحي



ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 47ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 46
Jahane Madan Jahane Madan

متر مكعب است.
در همین خصوص برنامه ریزی فعلی براي تامین 
آب صنایع معدنی سنگان در 3 بازه زمانی در حال 

پیگیری است:
1- بازه زمانی کوتاه مدت: در این بازه راه حل های 
فوری براي تامین سریع آب صنایع معدنی سنگان 
مورد توجه اســت. از راه های دسترسی به آب در 
کوتاه مدت می توان به انتقال آب از ســد ســده 
خواف، ایجــاد بانك آب در منطقــه و نیز جمع 
آوری آب های سطحی منطقه اشاره کرد. در حال 
حاضر تخصیص یك میلیون متر مكعب آب از سد 
سده و دریافت مجوز عدم کسر 25 درصد آبدهی 
چاه ها در زمان تبدیل از کشاورزی به صنعتی اخذ 
شده است. در این خصوص فراخوان عمومی براي 
ارزیابــی کیفی پیمانكاران واجد شــرایط صورت 
پذیرفته و اســناد مناقصه در مراحل پایانی تهیه 

است.
2- بــازه زمانــی میان مدت: در ایــن بازه زمانی 
راه حل هایی مورد نظر قــرار دارد که از پایداری 

بیشتری برخوردار بوده؛ اما دسترســی به آنها مدت زمان بیشتری نیاز 
دارد. از راه های دسترســی به آب در میان مدت می توان به انتقال آب از 
دشــت زوزن، ایجاد بانك آب در منطقه و انجام مطالعات انتقال پساب 
شهرهای اطراف منطقه اشاره کرد که در حال حاضر تخصیص میزان 3 
میلیون متر مكعب آب از دشــت زوزن اخذ شده است. در این خصوص 
اســناد مناقصه انتقال آب از دشــت زوزن و احداث آب شیرین کن به 
اتمام رســیده و در حال بررسی توســط مدیریت طرح های زیرساختی 

سنگان است.
3- بازه زمانی بلندمدت: از راه هاي دسترسی به آب در بلندمدت می توان 
به انتقال آب از دریای عمان به شــرق کشــور اشاره کرد. در این زمینه 
نیز شرکت پروژه انتقال آب از دریای عمان تشكیل شده که جای خالی 
شــرکت زیرســاخت به عنوان تامین کننده زیرساخت های صنایع ملی 

سنگان خواف در بین سهامداران شرکت موصوف مشهود است.
 مهمترین مشــکلات موجود در زمینه تامین آب این منطقه 

چیست؟
عدم تخصیص آب از دشــت زوزن بــه میزانی که توجیه اقتصادی براي 
انتقال وجود داشــته باشــد )حداقل 9 میلیون متر مكعــب(، افزایش 
غیرمنطقی و بــی رویه قیمت چاه های کشــاورزی منطقه، عدم صدور 
مجوزهــای لازم و عدم همكاری ارگان هــای ذیربط در خصوص انتقال 
پساب و قیمت بالای اعلامی براي خرید پساب توسط صنایع سنگان از 

جمله مشكلات پیش رو در زمینه تامین آب این منطقه است.
 لطفا در خصوص پروژه های تامین برق صنایع معدنی سنگان 

هم  توضیح بفرمایید.
یكی از نیازهای زیرساختی صنایع معدنی سنگان؛ تامین برق مورد نیاز 
صنایع معدنی به میزان 235 مگاوات اســت که در ســه حوزه در دست 

اقدام  است:
1- خط انتقال ۴00 کیلوولت دو مداره صنایع معدنی سنگان 

2- احــداث پســت ۴00/33 کیلووات GIS صنایع معدنی ســنگان و 
توسعه پست خواف

3- خرید ترانسفورماتورهای مورد نیاز پست 

خط انتقال 400 کیلو ولت دو مداره 
صنایع معدنی سنگان

پروژه خــط انتقال ۴00 کیلوولــت دو مداره 
سنگان از محل پست خواف تا پست اختصاصی 
صنایــع معدنی ســنگان به طــول حدود 1۴ 
کیلومتر توسط شرکت مهندسی انتقال نیرو و 
مخابرات شرق )مهام شرق( خرداد ماه سال 95 
آغاز شد و در حال حاضر نصب ۴2 دکل پروژه 
و ســیم کشــی صورت پذیرفته و پروژه دارای 

پیشرفت 100 درصدی است.
 GIS احداث پست 400/33 کیلووات
صنایع سنگان و توسعه پست خواف

پروژه احداث پســت اختصاصی صنایع معدنی 
سنگان و توسعه پســت خواف توسط شرکت 
مهنــدس فرانیرو و خرداد ماه ســال  95 آغاز 
شد. با توجه به تامین تجهیزات پست GIS از 
شرکت ABB سوئیس پست در حال احداث 
از جدیدترین و پیشرفته ترین تجهیزات موجود  
بهره برده و جزء معدود پســت های موجود در 
کشور اســت که دارای این تكنولوژی پیشرفته مي باشد. در حال حاضر 
تمامي تجهیزات خریداری شــده به محل پروژه حمل شــده و عملیات 
احداث ساختمان پست GIS سنگان به اتمام رسیده است. همچنین با 
حضور نماینده شــرکت سازنده تجهیزات عملیات نصب تجهیزات پست 
GIS در حال انجام است و پیش بینی مي شود تا شش ماه آینده پروژه 
به اتمام برســد. این پروژه هم در حال حاضر دارای پیشرفت 93 درصد 

است.
خرید ترانسفورماتورهای مورد نیاز پست

در راســتای رویكرد تعیین شده توسط مقام معظم رهبری در خصوص 
نامگذاری ســال های گذشــته به نام اقتصاد مقاومتی و تاکید ایشان بر 
تامین تجهیزات از سازندگان داخلی و نیز با عنایت به خودکفایی کشور 
در زمینه تامین ترانس، خرید ترانسفورماتور از سازندگان داخلی مدنظر 
قرار گرفت و قرارداد تامین ترانســفورماتورهای مورد نیاز پست خواف و 
سنگان با شرکت ایران ترانســفو تیر ماه 95 منعقد شد. در حال حاضر 
ترانس ها به محل مورد نظر حمل و نصب شــده و پروژه دارای پیشرفت 

100 درصدی است.  
در همین خصوص مهمترین دغدغه و مشــكل حــال حاضر در زمینه 
تامین برق صنایع ســنگان تامین منابع مالی براي پروژه هاست که باید 

توسط سهامداران شرکت پرداخت شود.
 در ارتباط با تامین گاز مورد نیاز صنایع معدنی ســنگان چه 

پروژه هایي را در دستور کار دارید؟
پــروژه تامین گاز صنایع معدنی ســنگان از طریــق احداث خط انتقال 
گاز 16 اینچ با انشــعاب از خط 30 اینچ جنوب خراســان به طول 91 
کیلومتر از محل ایســتگاه شهرستان رشــتخوار تا محل صنایع معدنی 
سنگان بهمن ماه 9۴ توسط شــرکت جهاد نصر کرمان آغاز شد. پروژه 
شــامل احداث 78 کیلومتر خط انتقال، 13 کیلومتر خط تغذیه، احداث 
ایستگاه تقلیل فشار گاز 100.000 متر مكعبی CGS و ایستگاه لانچر 

– رسیور سنگان و نیز  توسعه ایستگاه لانچر رشتخوار است. 
تامین ورق مورد نیاز براي تولید لوله های 16 اینچ پروژه از محل شرکت 
فــولاد مبارکه اصفهان به طور کامل انجام شــده و میزان 82000 متر 

عدم تخصیص آب از 
دشت زوزن به میزانی 

که توجیه اقتصادی براي 
انتقال وجود داشته 

باشد )حداقل 9 میلیون 
متر مکعب(، افزایش 
غیرمنطقی و بی رویه 

قیمت چاه های کشاورزی 
منطقه، عدم صدور 

مجوزهای لازم و عدم 
همکاری ارگان های ذیربط 
در خصوص انتقال پساب 

و قیمت بالای اعلامی 
براي خرید پساب توسط 

صنایع سنگان از جمله 
مشکلات پیش رو در 
زمینه تامین آب این 

منطقه است



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 49ماهنامه جهان معدن  شماره بیست ویکم  مهر 97 48
Jahane Madan Jahane Madan

لوله تولید شــده توسط شرکت لوله ســازی اهواز به محل کارگاه حمل 
شده است.

فاز اول پروژه شــامل احداث خط انتقــال و تغذیه به طول 32 کیلومتر 
از محل صنایع معدنی ســنگان تا ایستگاه لاج و احداث ایستگاه تقلیل 
فشار )CGS( براي تامین موقت گاز صنایع مهر ماه 96  به اتمام رسید 
و عملیــات هات تپ در ایســتگاه لاج در همان زمان با موفقیت صورت 
پذیرفت و واحد گندله شــرکت فولاد مبارکه اصفهان و شرکت صنعتی 
و معدنی اپال پارســیان ســنگان در حال حاضر از مصرف کنندگان گاز 

موقت تامین شده هستند.
فاز دوم پروژه شــامل توسعه ایستگاه رشــتخوار و احداث خط تغذیه و 
انتقال به طول 59 کیلومتر در دســت اقدام بوده و دارای پیشرفت 80 
درصدي است. پیشــرفت کلی پروژه در حال حاضر حدود 88.3 درصد 
اســت که پیش بینی می شود تا دو ماه آینده پروژه تكمیل و براي بهره 

برداری دائم آماده شود.
هزینه های مربوط به پروژه خط انتقال گاز 16 اینچ رشــتخوار - سنگان 
مطابق صورتجلســه هیــات مدیره شــرکت ملی گاز ایــران در مورخ 
95/06/31  به میزان 100 درصد هزینه ها با گاز بهای مصرفی ســرمایه 

گذاران صنایع معدنی سنگان تهاتر خواهد شد.
 لطفا در خصوص پروژه های احداث فرودگاه در این منطقه هم 

توضیح بفرمایید.
با توجه به نیاز صنایع معدنی ســنگان به استفاده از نیروهای متخصص 
غیر بومی و فاصله زیاد صنایــع معدنی تا نزدیك ترین فرودگاه موجود 
)شــهید هاشمی نژاد مشــهد(، بحث احداث فرودگاه در دستور کار این 
شــرکت قرار گرفت و طرح اولیه جانمایی محل احداث فرودگاه توسط 
مشاور تخصصی تهیه شده و شرح خدمات مطالعات امكان سنجی، توجیه 
فنی - اقتصادی با در نظر گرفتن آثار زیست محیطی و لحاظ مقررات و 
مباحث پدافند غیرعامل براي تایید نهایی به سازمان هواپیمایی کشوری 
ارسال شده است. در این زمینه پیگیری ها توسط مشاور تخصصی پروژه 

ادامه دارد.
 شــرکت تامین و توسعه زیرساخت هاي شــرق در ارتباط با 
مسائل زیســت محیطی و مدیریت آب چه اقداماتي انجام داده 

است؟
بــا توجه به اهمیت تهیه طرح جامع زیســت محیطی و مدیریت آب و 
باطله صنایع معدنی سنگان؛ شرح خدمات طرح تهیه شد و شرکت های 
واجد شــرایط شــرکت در مناقصه محدود تعیین و بــه مناقصه دعوت 
شــدند. در این خصوص گشایش پاکات مناقصه انجام شده و با توجه به 
قیمت های تراز شده برنده مناقصه مشخص شده که پس از ابلاغ توسط 

این شرکت مطالعات در این خصوص آغاز خواهد شد.
 در ارتباط با توسعه ریلی صنایع معدنی سنگان چه برنامه هایي 

در دستور کار دارید؟
بــا توجه به ظرفیــت 22.5 میلیون تن خــروج فرآورده های معدنی از 
منطقه ســنگان در افق طرح و کمبود زیرســاخت های ریلی در مسیر 
مقاصــد بارهای خروجی )8 میلیون تــن( در حال حاضر مطالعات لازم 
براي دو خطه کردن حداقل 680 کیلومتر مســیر )ســنگان - خواف - 
تربت حیدریه - جندق( در دســت اقدام اســت که مراحل ذیل در این 

خصوص صورت پذیرفته است:
1-  انتخاب مشاور مطالعات فاز یك )شرکت مترا(

2- ارائه گزارش مطالعات فاز یك 
3- تصویب گزینه برتر براي اتصال شــرکت هاي بالادســت جاده رجكو 

به شبكه ریلي با پیش بیني یك ایستگاه مشترک و یك ایستگاه رابط
۴- ابلاغ قرارداد مطالعات فاز دو به مشاور مترا

5- شروع عملیات نقشه برداري
6- تهیه نقشه هاي اولیه ایســتگاه براي اخذ مجوزهاي لازم از راه آهن 

جمهوري اسلامي ایران
7- تهیه نقشه هاي فاز یك معماري ایستگاه ها

8- تهیه نقشه های فاز یك تاسیسات مكانیكی و الكتریكی ایستگاه ها 
علاوه بر موارد فوق الذکر هم اکنون در حال تهیه طرح انتقال حداقل 10 
میلیون تن محصولات گندله و کنســانتره با شرکت  راه آهن جمهوري 
اســلامي از خط موجود هستیم تا مشكلي براي انتقال محصول سرمایه 

گذاران تا زمان احداث خط دوم ایجاد نشود.
در اینجــا لازم اســت به این نكته اشــاره کنم که به اســتناد بند 11 
صورتجلسه مورخ 9۴/08/07  در استانداری خراسان رضوی و با عنایت 
به شــروع به کار واحدهــای صنایع معدنی ســنگان و ضرورت احداث 
شهرک مســكونی - خدماتی براي اســكان کارکنان واحدها، جلسه ای 
مورخ 97/0۴/05  در دفتر ریاســت ســازمان ملی زمین و مســكن با 
حضور مدیرعامل این ســازمان و معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و 
ریاست هیات عامل سازمان ایمیدرو برگزار شده و تفاهمنامه ای فیمابین 

ارگان های ذیربط منعقد شد.
در همین راســتا شرکت تامین و توســعه زیرساخت های شرق ایران به 
عنوان نماینده سازمان ایمیدرو براي انعقاد قرارداد حق واگذاری و بهره 
برداری از زمین 50 هكتاری براي احداث شهرک مسكونی معرفی شده 

و پیگیری براي انعقاد قرارداد مذکور ادامه دارد.
 لطفا در ارتباط با پروژه طرح هدایت آب های ســطحی صنایع 

معدنی سنگان هم توضیح بفرمایید؟
در خصوص پروژه هدایت آب های ســطحی پس از برگزاری جلســات و 
تصمیم گیری مربوط به انجام تغییرات در مسیر؛ مسیر موقت اتصال به 
کانال دانیلی انجام پذیرفته است و در حال حاضر مشكلي سایت سرمایه 

گذاران طرح های صنایع معدنی سنگان را تهدید نمی کند.
همچنیــن در خصوص طرح نهایی پروژه هدایت آب های ســطحی نیز 
بازدید از محل پروژه توســط نماینده شــرکت آب منطقه ای خراســان 
رضوی صــورت پذیرفته و گزارش مربوطه تهیه شــده و پیگیری براي 

تایید طرح نهایی در دست اقدام است.
 در سال ۹7 چه طرح هایی راه اندازی شده یا خواهد شد؟

با توجه به برنامه ریزی هاي صورت گرفته پروژه تامین گاز شامل احداث 
خط انتقال گاز 16 اینچ رشتخوار-  سنگان به طول حدود 90  کیلومتر 
و پروژه تامین برق شامل پروژه های احداث خط انتقال ۴00 کیلوولت دو 
مداره صنایع معدنی سنگان، احداث پست اختصاصی ۴00/33 کیلوولت 
GIS سنگان و توسعه پست خواف و تامین ترانسفورماتورهای مورد نیاز 

پست تا پایان سال 97 به اتمام خواهد رسید.
 سرمایه گذاری صورت گرفته در این منطقه تاکنون چه میزان 

بوده است؟
حجم ســرمایه گذاري صورت گرفته در حوزه زیرســاخت در ســنگان 

تاکنون حدود 6000 میلیارد ریال  برآورد مي شود.
 شرکت توســعه زیرساخت های شرق کشــور برای عبور از 

تحریم ها چه راهکارهایی را اتخاذ کرده است؟
این شــرکت راه هاي مقابله با تحریم هاي ظالمانه را در دستور کار خود 
قــرار داده؛ با این حــال هم اکنون تمام توجه خود را به داخل کشــور 

معطوف کرده است. 
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در حالی که مهندس اسماعیلی رئیس سازمان نظام 
مهندسی معدن ایران در مراسم افتتاحیه هفتمین 
همایش و نمایشــگاه سالانه فرصت های ســرمایه گذاری در معدن و صنایع معدنی  
)ماینكس 2018( تاکید کرد که "تحریم ها اثر کمی بر بخش معدن داشته است" اما با 
نگاهی به چگونگي برگزاري نمایشگاه امسال در مقایسه با سال گذشته و مراسم افتتاح 
که بسیار بي برنامه و بدون حضور مقامات ذیربط افتتاح شد؛ می توان نتیجه گرفت که 
تحریم ها و از آن مهم تر بحث استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت سایه سنگینی بر 

چگونگی مراسم افتتاحیه و برگزاری چنین رویدادی داشته است.
به گزارش خبرنگار ما؛ هفتمین همایش و نمایشــگاه بین المللی فرصت هاي سرمایه 
گذاري در معدن و صنایع معدني در حالی آغاز به کار کرد که دکتر شریعتمداري وزیر 
صنعت، معدن و تجارت به دلیل بحث استیضاح در این مراسم حضور نداشت و به تبع 
آن هیچ کدام از معاونت های وی نیز در این مراســم حضور نداشتند. دکتر کرباسیان 
رئیس هیات عامل ایمیدرو نیز به مناسبت مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت 

فولاد مبارکه به اصفهان رفته بود.
از سوی دیگر نمایندگان کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز به دلیل جلسه غیرعلنی 
و دعوت از وزرای صنعت و کشــاورزی به منظور بررسی وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم نتوانســتند در این مراسم حضور داشته باشند. در واقع می توان گفت نمایشگاه 
امســال را چند تن از پیشكســوتان بخش معدن، مهندس اسماعیلي رئیس سازمان 

مهندسي معدن ایران و دکتر نیلی احمدآبادی رئیس دانشگاه تهران افتتاح کردند.
ششــمین همایش فرصت هاي ســرمایه گذاري در معدن و صنایع معدني ایران که 
ســال گذشته برگزار شد، با حضور رئیس سازمان نظام مهندسي معدن ایران، رئیس 
کمیســیون معادن و صنایع معدني اتاق بازرگاني ایران، معــاون آموزش، پژوهش و 
فنــاوري وزارت صنعت، معدن و تجارت، معاون امور اکتشــاف معدني وزارت صمت، 
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت اســتان تهران و همچنین سفرایي از کشورهاي 

مختلف کار خود را آغاز کرد.
بحث مهم دیگری که بر نمایشگاه ماینكس امسال تاثیر بسیاری بر جای گذاشت؛ بحث 
تحریم هاست که منجر به عدم حضور بسیاری از شرکت های داخلی و خارجی در این 
نمایشگاه شد. به گونه ای که بسیاری از شرکت ها و سازمان های داخلی همچون خاتم 

الانبیا، میدکو، ذوب آهن و ... و همچنین شرکت هایی که ماشین آلات معدنی سنگین 
تولید می کردند و ســال های قبل در محوطه باز نمایشــگاه حضوری فعال داشتند، 

امسال از غایبان بزرگ ماینكس 2018 بودند.
این در حالي است که سال گذشته شاهد حضور پر رنگ شرکت هاي خارجي در این 
نمایشگاه بودیم. سال گذشته 55 شرکت خارجي در نمایشگاه ماینكس حضور داشتند 

که امسال به 20 شرکت کاهش یافت.
)iMat( هفتمین کنفرانس بین المللی مهندسی مواد و متالورژی

نمایشــگاه ماینكس 2018  با شعار "ســربلندی ایران را از اعماق زمین می سازیم"  
هفدهم مهر ماه 97 افتتاح شد. همزمان با این نمایشگاه هفتمین کنفرانس بین المللی 

مهندسی مواد و متالورژی)iMat(  نیز در مصلی امام خمینی )ره( برگزار شد.
ایــن کنفرانس با حمایت انجمن مهندســی مــواد و متالورژی ایــران، انجمن ملی 
ریخته گری ایران، ایمیدرو و با مشارکت دانشگاه ها با هدف ارائه آخرین دستاوردها و 
 iMat انتقال تجربیات، دانش و تكنولوژی های روز دنیا برگزار شد. کنفرانس بین المللی
2018  یكــی از مهمترین اجتماعات متخصصان متالورژی براي ارائه دســتاوردهای 
علمی، تكنولوژی    های نوین و محصولات جدید بین المللی در منطقه خاورمیانه است. 
بر اساس این گزارش در هفتمین نمایشگاه معدن و صنایع معدنی بیش از 200 شرکت 
و بنگاه اقتصادی داخلی و 20 شــرکت خارجی از کشورهای آفریقای جنوبی، چین، 
روسیه، آلمان، ترکیه، دانمارک، جمهوری چك و ...  جدیدترین تولیدات و تجهیزات و 

خدمات خود را در بخش معدن و صنایع معدنی به نمایش گذاشتند.
این همایش و نمایشگاه در سه بخش اصلی اکتشاف، استخراج و فرآوری برگزار شد و 
همزمان با آن همایش مهندسی مواد نیز با ارائه بیش از 700 مقاله با حضور استادان 

دانشگاه و محققان و صاحبان صنایع برگزار شد.
هدف از برگزاری نمایشــگاه امسال  "مبارزه با تحریم و حمایت از تولید داخل" اعلام 
شده است. ضمن آنكه در حاشــیه این نمایشگاه تعدادي کارگاه علمي و تخصصي و 
آموزشی در حوزه های اکتشاف، استخراج و فناوری های نوین با مشارکت دانشگاه ها و 

سازمان  های مرتبط با معدن برگزار شد. 
ارائه دستاوردهای تولیدکنندگان و معرفی فرصت های سرمایه گذاری، یافتن بازارهای 

جدید برای توسعه صادرات و رونق تولید ملی از اهداف این رویداد است. 

آثار استيضاح وزير صمت و تحريم ها بر نمايشگاه ماينکس 2018

 افتتاح هفتمين نمايشگاه ماينكس 
در غياب مقامات ارشد

معصومه صالحی



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M
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ماينكس 2018 در يك نگاه
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 کاربرد در پیل ها و باطری های با شارژ مجدد
باتری های شارژپذیر یا NiMH دارای لانتانیم، سریم، نئودایمیم و پرسئودایمیم همراه 
با نیكل، کبالت، منگنز و یا آلومینیوم هســتند. از این باتری ها بیشــتر در اتومبیل های 

هیبریدی تجهیزات الكترونیكی و ابزارهای قدرتی استفاده می شود.
  

شکل )2-7(: سهم عناصر نادر خاکی مختلف در بخش باتری
در باتری های جدید امروزی طراحی بر اساس حداقل آلایندگی و بیشترین کارآیی تامین 
انرژی همراه با افزایش عمر است. باتری های جدید دارای اکسید لانتانیم، اکسید سریم، 

اکسید نئودایمیم، اکسید پرسئودایمیم و اکسید ساماریم به ترتیب درصد می باشند.
شكل)2-8( مدلی از پیل های سوختی در سری SOFC شامل عناصر نادر خاکی اسكاندیم، 
ایتریم و لانتانیم است که طي سال هاي اخیر به کرات مطرح و توسعه یافته اند. جنس این 
پیل ها از سرامیك -فلز یا سرمت های پایه نیكل ایتریم است. از عنصر اسكاندیم در محلول 
الكترولیت استفاده شده و کاتد ترکیبی از ایتریم و لانتانیم است که گاها این کامپوزیت به 

صورت بین لایه ای با جایگزنی سریم، ساماریم و گادولینیوم قابل تغییر می باشد.
 

شکل )2-8(: کاربرد عناصر نادر خاکی )ایتریم، اسکاندیم و لانتانیم( در پیل 
SOFC   سوختی نوع

بیشترین نوع باتری های قابل شارژ متداول دارای کادمیوم یا سرب هستند. باتری های 
قابل شــارژ حاوی عناصر نادر خاکی در موتور خودروهای هیبریدی به کار می روند. 
برای مثال آلیاژ هیدرید فلزی حاوی لانتانیم - سریم – پروسئودایمیم -  نئودایمیم - 
نیكل - کبالت - منگنز و آلومینیوم در خودرو تویوتا پریوس به کار رفته است. ترکیب 

کامپوزیت باتری هیبریدی به فرمول زیر است:
La5.7 Ce8.0 Pr0.8 Nd2.3 Ni59.2 Co12.2 Mn6.8 Al5.2 (H)

شكل )2-9( نمونه باتری قابل شارژ Ni-REE را نشان می دهد.
   

شــکل )2-۹(: باتری قابل شــارژ   Ni-REEاتومبیل تویوتا NHW2O پریوس 
برش مقطع طولی باتری های مستطیلی NiMH ردیف شده در یكسری را مشخص 

می کند.
مشــابه مگنت های عناصر نادر این الكترودها از فلزات خالص به روش متالوژی پودر 

ساخته می شوند. 
کاربرد در اتوکاتالیست ها 

لانتانیم و ســریم در ســاخت مبدل های کاتالیزوری در خروجی اگزوز اتومبیل، گاز 
آلاینده هواي حاصل از ســوخت را به مواد غیر سمی تبدیل می کنند. کاتالیزورها با 
کارآیی های روز افزون در صنایع شــیمیایی به خصوص که با اســتفاده از نئودایمیم 
)Nd( همــراه با لانتانیم )La(، ســریم )Ce( و پلاتیــن )Pt(  در فرآیندهای نفت و 
پتروشــیمی، مبدل های کاتالیزوری، افزودنی های سوختی و فیلترهای آلاینده هوا، 
کاتالیزورهای کراکینگ ســوخت مایع در صنایع نفت و پتروشیمی تعدد و گوناگونی 
بسیاری پیدا کرده اند. اکسید عناصر نادر خاکی در کاتالیست های موجود در مبدل 
های خودکار دامنه وسیعی از تولیدات را در صنایع آلاینده داشته و در اتومبیل های 
امروزی به کار رفته اند. اکسیدهای اصلی عناصر نادر موجود به ترتیب شامل اکسید 
لانتانیم، اکسید سریم، اکسید نئودایمیم و اکسید پرسئودایمیم می  شوند و در مجموع 

مصرف سالانه آنها 27۴00 تن برآورد می شود.

كاربرد عناصر نادر خاكی

مقدمــه: طی چند دهه اخیر تحقیقات فراوانی در مورد کارایی عناصر نادر 
خاکي در صنایع مختلف با کاربردهای ویژه توســعه و رشد فراوانی همراه 
بوده است؛ به طوری که حضور  REEها در هر صنعت خواص فوق العاده ای 

را بــه وجود آورده و فناوری های جدید با کاربردهــای ویژه منجر به ایجاد عرضه و 
تقاضا در جامعه شده است. در شماره گذشته بخش اول این مقاله از نظرتان گذشت. 

در این شماره قسمت دوم "کاربرد عناصر نادر خاکي" را با هم مي خوانیم:

دکتر مریم کارگرراضی
عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد واحد تهران شمال

قسمت دوم
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 شکل )2-10(: سهم عناصر نادر خاکی مختلف 
در بخش کاتالیست )27400 تن مصرف سالانه(

کاتالیست های فرآیند کراکینگ مایع شامل لانتانیم و سریم هستند که در تصفیه نفت 
خام به کار می روند. در تبدیلات مولكول های سنگین مانند گازوئیل و روغن جت و دیزل 
حضور این کاتالیزورها ضروری اســت.در موتور اتومبیل های هیبریدی و مبدل های 
کاتالیستی وجود  REEها باعث صرفه جویی در سوخت و افزایش انرژی و حداقل 
آلاینده ها مي شود. تربیم، دیسپرسیوم، پرسئودایمیم و نئودایمیم در مغزه اصلی 

موتور و سریم و لانتانیم و نئودایمیم در باتری هیبریدی به کار رفته اند.
   

 شکل )2-11(: برخی کاربردهای عناصر نادر خاکی
 در حوزه خودرو با تفکیک هر عنصر

از قدیم نیمی از REE تولید شده به عنوان کاتالیزور در صنعت نفت و صنعت مبدل های 
اتومبیل اســتفاده می شده است. REE  های مختلف جزء ضروری کاتالیزور شكافنده 
نفت مایع و کاتالیزور برگرداننده کنترل آلودگی مبدل های اتومبیل اســت. اکسیدهای 
عناصر نادر به خصوص اکســید سریم  )CEO2 ( یا سریا نقش مؤثر در کاهش آلودگی 

گازهای خروجی از اگزوز خودرو دارد.
سریا به همراه پلاتین، پالادیم و رودیم سبب:

.)H2o(به   به عنوان گاز بی ضرر و بخار آب HC)g( و CO)g( اکسید شدن )الف
ب( احیاء اکسیدهای نیتروژن )ناکس ها( به ازت به عنوان گاز بی ضرر.

نقش فلزات گروه پلاتین به عنوان کاتالیزور در تسریع واکنش های اکسایش و کاهش است.

نقش اکسید سریم فراهم کردن غلظت مناسبی از گاز اکسیژن در مبدل کاتالیستی می باشد.
   

شکل )2-12(: یک کانورتور 
کاتالیزوری خودروهای جدید

در شــكل )2-12( نوعی مبدل کاتالیزور خودروهای جدید نشــان داده شده است. 
مبدل کاتالیزوری گازهای مضرNOx, CmHn,CO حاصل از سوخته اگزوز اتومبیل 
را به گازهای بی ضرر )N2 . H2O , CO2( در خروجی اگزوز تبدیل می کند. مبدل 
شــامل یك کانال سرامیكی با پوسته فولاد ســیاه ضد زنگ است. دیواره های کانال 
با آلیاژ آلومینا - ســریا - زیرکونیا - پلاتین پوشــش گرفته است که تحت دمای بالا 
مقاومــت دارد. مبدل های خودرو نوعاً به طول 30 و قطر 10 ســانتیمتر هســتند. 

خودروهای مدل جدید مجهز به شش تا دو مبدل هستند.
کاربرد در صنایع شیشه و سرامیک

پودر سایش و پولیش اکسید سریم از بهترین مواد برای پولیش شناخته شده است که 
در سایش شیشه، عدسی های اپتیكی، سنگ های قیمتی، تراشه های سیلیكونی، صفحه 

های نمایش تلویزیون و نمایشگرهای کامپیوتری استفاده می شود.

ســریم به کار رفته در ترکیبات شیشــه سبب کاهش عبور نور فرابنفش شده و لانتانیم 
موجود سبب افزایش ضریب شكست در شیشه می شود. از این ویژگی در عدسی دوربین 
های دقیق جدید به ویژه استفاده شده است، همچنین شیشه های اپتیكی خاص درصد 
کمی از این دو اکسید را دارند. اکسید سریم به عنوان ماده موثر سایا در صنعت پولیش 
رواج گسترده ای یافته است و نظر به نیاز سایش های ظرفیت و شفاف به ویژه در سطح 
شیشه و شیشــه های اپتیكی جایگزین اکسید زیرکونیوم شده است. مكانیسم سایش 
با اکســید زیرکونیوم به صورت ذره ای و با CeO2 به صورت صفحات نازک اســت. این 
جدایش لایه نازک نوعی بر هم کنش شیمیایی بین سیلیس و اکسید سریم را در بردارد 
و به همین دلیل ســایاهای اکسید زیرکونیومی برای پولیش های مكانیكی و سایاهای 

اکسید سریمی به عنوان سایاهای شیمیایی لقب گرفته اند.
 )Eu( و یورپیوم )Y( ایتریــم ،)Nd( در صنایع ســرامیك ترکیبات عناصر نئودایمیم
همراه با گادولینیوم )Gd(، لوتســیم )Lu( و دیسپرســیم )Dy( و ترکیبی از لانتانیم 
)La( و سریم )Ce( به صورت پوشش در مخازن، سنسورها، نسوزها و جرقه زن ها و در 
ترکیبات شیشه سرامیك به ویژه براي کاهش ضریب انبساط حرارتی و افزایش مقاومت 

فشاری استفاده می شود.
صنایع شیشه و پولیش از جمله صنایعي است که بیشترین کاربرد را از عنصر سریم به 
 )Er( اربیم ،)Gd( به همراه گادولینیوم )Nd( ویژه دارد. در این موضوع عنصر نئودایمیم
 )La( لانتانیم ،)Ce( و عناصر متداول دیگر در این گروه شامل سریم )Ho( و هولمیوم
و پلاتین اســت که مصرف بالایی در ترکیبات ســایا و مواد پولیش دارد. علاوه بر آن در 
رنگدانه های معدنی، رنگدانه های رنگ زا و رنگ زدا و پوشش های خاص لعاب و شیشه؛ 
شیشه های مقاوم به نور فرابنفش و فیلترهای شیشه ای ضد فرابنفش، شیشه های جاذب 
پرتوهای زیر قرمز، شیشه های خاص اپتیكی و نوری و تصویربرداری با پرتو ایكس سهم 
اکسیدهای متداول عناصر نادر را در صنعت شیشه نشان می دهد که به ترتیب افزایش 
شامل اکسید سریم، اکســید لانتانیم، اکسید پرسئودایمیم، اکسید نئودایمیم، اکسید 

ایتریم و غیره می باشند.

 شکل)2-13(: کاربرد اکسید سریم به عنوان پولیشر 
پیشرفته شیشه های اپتیکی

 

 شکل)2-14(: سهم عناصر نادر خاکی مختلف در بخش شیشه
اکسید لانتانیم در 50 درصد از صنایع تولید عدسی های اپتیكی شیشه ای و عدسی های 
شیشــه ای ضریب شكست بالا و فشــرده به کار می رود. همچنین لنزهای دوربین های 
دیجیتالی از این عدسی های ویژه است. لنز دوربین تلفن های همراه هوشمند با کارآیی 
بالا نیز از این نوع است. عینك های جوشكاری با فیلترهای تعریف شده برای هر طول موج 
)بســته به نوع جوشكاری( نیز حاوی پوشش یا محتوای از REO هستند. اکسید سریم 
به عنوان افزودنی در عدســی های اپتیكی و شیشــه های ویژه به عنوان محافظ پرتوهای 

فرابنفش بوده و عبور این پرتوها را کاهش و مقداری بلوکه و مقداری بازتاب می کند.   
ادامه دارد ...
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